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GS-VP/1A/11.00 

The House met at eleven of the clock, 
MR. CHAIRMAN in the Chair.  

... 
ĢƘ संख्या: 361 

Ǜी िशवानन्द ितवारी: सभापित महोदय, इस साल 2010-11 मȂ अनाज का 

िरकाडर् उत्पादन हुआ है, िपछले साल की तुलना मȂ  23 िमिलयन टन का 

अितिरƪ गेहंू का उत्पादन हुआ है, जो िक एक िरकाडर् है। इस वजह से हम 

समझते हȅ िक फूड कारपोरेशन ऑफ इंिडया का खचर् बढ़ा है, लेिकन फूड 

कारपोरेशन ऑफ इंिडया को िजतनी धनरािश की जरूरत है, वह धनरािश 

इनको ĢाÃत नहीं हो रही है। इन्हȗने खुद अपने जवाब मȂ इस बात को कबूल भी 

िकया है और इसका नतीजा है िक इनको जो miller को  पैसा देना पड़ता है या 

Îटेट एजȂसी को पैसा देना पड़ता है, वह पैसा ये नहीं दे पा रहे हȅ। इन्हȗने कहा है 

िक हम िवǄ मंतर्ालय से इस बारे मȂ सÇपकर्  कर रहे हȅ। मȅ माननीय मंतर्ी महोदय 

से आपके माध्यम से जानना चाहता हंू िक पैसे की कमी के कारण ये miller को 

पैसा नहीं दे पा रहे हȅ और Îटेट एजȂसी को पैसा नहीं दे पा रहे हȅ और इसकी 

वजह से इनकी साख मȂ जो बƺा लग रहा है, इससे िनपटने के िलए आपका 

मंतर्ालय क्या तत्काल उपाय करने जा रहे हȅ?  

PROF. K.V. THOMAS:  Mr. Chairman, Sir, it is a fact that there is a 

financial crunch, but we are managing the situation.  Sir, in the  
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quarter, July - September, FCI needed about Rs. 11,635/- crores for 

the payments to be made.  Initially, we had only Rs. 4000/- crores.  

But, later, the Finance Ministry released Rs. 7,635/- crores and all the 

dues have been paid.  But as the hon. Member said, the food 

production is high, our procurement is high, so, according to our 

calculation, FCI needs about Rs. 85,359/- crores in the coming period 

for which we are working out a scheme.  One is the bank guarantee 

which is coming to around Rs. 35,000/- crores. This was fixed some 5 

years back.  We wish to enhance it to Rs. 50,000/- crores.  We also 

requested the Finance Ministry that in the coming Budget, some more 

amount should be earmarked for it.  I wish to inform the hon. Member 

that, as of now, there are not much dues to be given to the States. 

Just last week, I discussed with the representatives of many State 

Governments, including Uttar Pradesh, that whatever settlements 

have to be made, we are ready to make them because the States also 

have to give their bills and other vouchers. And, as it stands now, we 

are confident that whatever dues the FCI has to give to the States and 

other agencies, we will be able to complete our commitments.   
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Ǜी िशवानन्द ितवारी:  सभापित महोदय, अभी जो बÇपर crop हुई है, उसके 

चलते खरीददारी का बोझ फूड कारपोरेशन ऑफ इंिडया पर आएगा और आगे 

Food Security िबल भी आने वाला है। Food Security िबल मȂ फूड की जो 

जरूरत है, आज जो इनकी कैपेिसटी है, उससे ज्यादा क्षमता मȂ इनको अनाज 

खरीदना होगा। एक तो इनके पास इन्ģाÎटर्क्चर नहीं है, िजसकी वजह से खुले 

मȂ और unscientific ढंग से इनको अनाज रखना पड़ता है। इस बारे मȂ अखबारȗ 

ने, मीिडया ने और यहा ंतक िक सुĢीम कोटर् ने भी फूड कारपोरेशन ऑफ इंिडया 

को इस बात के िलए फटकारा है िक देश मȂ लोग भखू से मर रहे हȅ, लोगȗ को 

खाने के िलए अन्न नहीं िमल रहा है और आपका अनाज सड़ रहा है! इससे पहले 

भी इस तरह का सकंट आया था िक वषर् 2008-09 मȂ इन्हȗने बȅक से लोन िलया 

था और उस पर 34 करोड़ रुपया इनको इंटरेÎट के रूप मȂ देना पड़ा था।  

(ASC/1B पर जारी) 

PB-ASC/1b/11.05  

Ǜी िशवानन्द ितवारी (कर्मागत):  लेिकन 2009-10 मȂ सरकार ने इनको पैसा 

नहीं िदया, िजसकी वजह से इनको बȅक से ज्यादा कज़र् लेना पड़ा  और उसके 

चलते,  2007-08 मȂ 34 करोड़ और 2008-09 मȂ इनको 370 करोड़ रुपया 

इन्टरेÎट का देना पड़ा।   एक तरफ तो इनका खचार् बढ़ता जा रहा है।  दूसरी 

तरफ सरकार इनको जरूरत के मुतािबक सहायता भी नहीं दे रही है,  इस  
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वजह से इनका balance  िबगड़ता जा रहा हȅ।  इसिलए मȅ मंतर्ी महोदय से 

जानना चाहता हंू िक आगे फूड िसक्युिरटी िबल के िलए इनको अिधक अन्न की 

जरूरत पड़ेगी, उस समय अिधक अन्न की बबार्दी न हो और उसके िलए इनको 

पयार्Ãत साधन िमल पाएं, तािक जरूरत के िलए अन्न खरीद सकȂ , इसके िलए 

आपने क्या ËयवÎथा की है?   

PROF. K.V. THOMAS: Sir, when the new Food Security Bill is enacted 

and implemented, we have to take some important steps which we 

have already started. One is to improve the production on which the 

Agriculture Ministry is working.  The second is to improve the 

procurement and improve the storage.  

Sir, regarding the procurement, there are ten DCP States which 

directly procure the foodgrains from the farmers and it is from these      

DCP States, the FCI takes over the produce. After that, they distribute 

it for the PDS system in these States. There are some States like 

Andhra where it is the millers who procure, especially, the paddy from 

the farmers, and, after milling, we take the rice from the millers.  So, 

this is a process which is going on in different States for a long time.  

But, as the hon. Member said, our responsibility is much higher.  So,  
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we have already started discussion with the State Governments as to 

how to improve the procurement.  

 Then coming to the storage mechanism, we have initiated the 

process to construct about 153 lakh tonnes of new capacity, PEG 

capacity, i.e., Private Entrepreneurs Guarantee Scheme, and it has 

been distributed to the States on certain norms.  If it is a producing 

State, last three years’ production is taken into account and if it is a 

consuming State, the consumption of the State during the four 

months is taking into account. On this basis, this 152 lakh tonnes new 

capacity has been distributed.  Already 70 lakhs has been tented.  Sir, 

I am confident that by the end of this year, 30 lakhs will be ready with 

us.  The remaining will be there by 2012-13. As the hon. Member said, 

because already there is high production, we have instructed our FCI 

General Managers to get more godowns on a temporary basis for one 

year or one-and-a-half year.  So, we have made all the preparations 

for the coming season.  

Ǜी Ģकाश जावडेकर :  सभापित महोदय,  अगर उǄर को बारीकी से देखȂ, तो 

साफ है िक FCI को 85000 करोड़ रुपए चािहए और आज तक उसको 24000  
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करोड़ रुपए िदए हȅ। आधा साल समाÃत हो गया है, उसको आधे पैसे भी नहीं 

िमले हȅ, एक चौथाई पैसे ही िमले हȅ।  So, this is just one-fourth of the 

requirement of FCI. FCI को तो problem आएगी और सही मायने मȂ problem 

तो िकसान को आएगी, क्यȗिक िकसान को पैसा नहीं िमलेगा। दूसरे, जो िमड डे 

मील है, इसका भगुतान HRD को करना चािहए, वह भी Îथिगत है। जो Women 

Child Welfare की Îकीम है, उसमȂ जो FCI देता है, वह भी Îथिगत है। So, my 

specific query is, what is the outstanding amount due from various 

Departments to the FCI and what is the status of those pending 

amounts?  And, can the Government assure us that farmers will be 

paid within 24 hours?  That is the point.  

(Followed by 1c/SKC)  

1c/11.10/skc-lt 

PROF. K.V. THOMAS:  Sir, there is a payment mechanism.  As I have 

said earlier, as of now, there is not much problem.  As for the Midday 

Meal Scheme, it is done by the Ministry of HRD and we give the 

foodgrains.  So far, all the accounts have been settled, and the 

Ministry of HRD and other Ministries which take foodgrains from us 

also make regular payments.  As the hon. Member and the Member  
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who spoke before him said, we are in constant touch with the Ministry 

of Finance so that we get adequate finance from the Ministry.  That is 

why we have tried to increase the present cash credit limit of about 

Rs.35 crores with the banks to Rs.50 crores. 

MR. CHAIRMAN: Shri Tapan Kumar Sen. 

Ǜी Ģकाश जावडेकर : सभापित जी, िकसानȗ को देने की बात..(Ëयवधान)..मȅने 

यह पूछा है..(Ëयवधान).. 

SHRI TAPAN KUMAR SEN:  Sir, my point is actually in tune with what 

Prakashji has said.  I think, the whole system of getting finance from 

the Ministry of Finance or Government to operate the FCI, which is 

playing a very important role in making the Minimum Support Price 

available to farmers in time and, thereby, incentivizing them to keep 

the production on, which is crucial is such that a systemic change is 

required.  Instead of reimbursing, the cash must flow in advance to 

the FCI to do its job and, subsequently, accounts could be settled.  I 

think a systemic change in the flow of finance to the FCI needs to be 

ensured.  It is not only procurement, but also making arrangements 

for establishing more and more godowns in view of the increasing  
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production and also keeping in view the public distribution system and 

the food security requirement that is required.  It is seen that because 

of this financial problem, FCI is trying to offload its godown 

responsibility. 

MR. CHAIRMAN:  Please, put your question. 

SHRI TAPAN KUMAR SEN:  Sir, I am coming to the question. This is 

the crux of the question.  FCI is trying to outsource even its godown 

responsibility to private players, thereby loosening its control over the 

foodgrains stock and maintaining its quality.  My question is whether 

the hon. Minister will take up this matter with the Government to 

ensure a change in the whole arrangement of flow of finance so that 

finance could be made available first as per budgetary requirement 

and, then, accounts could be settled. 

PROF. K.V. THOMAS:  Sir, for the year 2011-12, the total amount 

sanctioned is Rs.47,000 crores, which is distributed by the Finance 

Ministry to us on a quarterly basis, Rs.12,000 crores a quarter. This is 

the arrangement that we have at present.  Sometimes there are 

problems here and there which we are able to settle.  Then, in future  
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also, we need more money because when the Food Security Bill 

comes, the total subsidy may go up to one lakh crores of rupees.  It is 

a huge amount that we have to bear.  Already, our subsidies are to the 

tune of Rs.63,000 crores which will go up again. 

 Coming to the storage mechanism, we now have about 60 

million tonnes of storage capacity, out of which 33 million tonnes are 

with the FCI, CWC and others.  The rest of it is with the State 

agencies. Under the PEG Scheme, some quantity is earmarked to the 

CWC, some to the SWCs.  We have even suggested State 

Governments to take initiatives.  We have had a number of 

discussions with the State Governments.  There is a NABARD scheme 

through which Rs.2000 crores have been earmarked for States for 

construction of their own godowns.  So, I don’t foresee any problem 

there.  When we implement the Food Security Bill, there would be an 

adequate mechanism for storage of food in place. 

(fd. 1d/gsp) 
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GSP-11.15-1D 

SHRI JESUDASU SEELAM: Sir, I am thankful to the hon. Minister for 

visiting Andhra Pradesh and having discussions with the Chief Minister 

and other officers.  Sir, in view of the heavy production, he discussed 

issues like procurement and storage etc.  I would like to know from 

the hon. Minister as to what is the status of the decisions taken.  What 

has been the follow up action to make the farmers relieved of the 

hardships faced by them?  You cannot make them suffer because 

they have produced bumper crop, which is there.  Next crop is also 

coming.  We need to make preparations for extra storage and 

procurement.  What are the various decisions, and, what is the status 

of its follow up and implementation at the level of the Government of 

India? 

PROF. K.V. THOMAS: Sir, in Hyderabad, I had a discussion with the 

hon. Chief Minister of Andhra Pradesh as also with many Members of 

Parliament from Andhra.  Sir, out of fixed 153 lakh tonnes, we have 

allocated certain quantity of storage mechanism to Andhra.  But  
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Andhra has a problem.  In Andhra, unlike Punjab and Haryana, it is the 

millers who procure paddy from the farmers.  They mill it, and, from 

them we take it.  So, the storage mechanism under the direct control 

of Andhra Government and other agencies is needed.  So, on the 

basis of that, a formula has been worked out that the quantity of 

foodgrains, which is procured in three years, we allot that much in the 

PEG scheme.  But this has to be changed in Andhra.  So, we have 

decided to allot to the Andhra Government more storage mechanism 

as also the procurement mechanism.  And, as decided in that 

meeting, under the NABARD scheme, I am confident that the Andhra 

Government will take initiative to construct more godowns.  

(Ends) 
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Q. No. 362 

DR. K.P. RAMALINGAM: Sir, distribution of electricity is very rare in 

tribal and hill areas.  Even though our country has developed in 

various fields, electricity generation and distribution increase 

enormously only in the urban areas, and, many tribal villages still exist 

without electricity.  Sir, these villages, particularly, the tribal villages 

are our real and ancient cultural banks.  Sir, as per the answer given 

by the hon. Minister, electrification of 8,846 nos. of remote villages 

has been completed as on 30th June, 2011 in the entire nation.  What is 

the recent position of other incomplete, unelectrified villages, which is 

more than 10,000 in number?  When will the work relating to these 

villages be completed?  

DR. FAROOQ ABDULLAH: Sir, there is no doubt that forty per cent of 

our country is still without electrification, and, our Ministry is trying 

desperately to see that we are able to reach, with the solar energy, 

the villages which have not been covered by other methods.  Sir, I 

must tell the hon. Member that as far as Tamil Nadu is concerned, we 

have given them 16,818 solar lanterns, 1,557 solar home lights, 5,885 

street lights, 829 water pump sets, 39.5 kw stand alone power plant  
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and 5.05 kw grid connected power plant.  Projects which have been 

sanctioned are also in the process. It is now up to the local 

Government to see that they are able to distribute these lights to 

various areas.   

We are in touch with all the Governments, and, we try to see 

that we are able to give them the lights.  Now, in remote areas, you 

will see that we have covered many areas.  Let me give you an 

example of the border area of Gurez in my own State.  The entire 

village has been covered by giving them 4,000 home lighting systems. 

(Contd. by sk-1e)  

SK/11.20/1E 

DR. FAROOQ ABDULLAH (CONTD.):  If you remember, last year, 

there was a cyclone which had hit West Bengal in Sunderbans.  We 

covered them also with solar lanterns and solar home lighting system.  

So, we are trying desperately to see that we are able to achieve the 

targets that we have fixed and we hope that we will be able to 

complete the targets. 

 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

26

Q. No. 362 - contd. 

SHRI K.V. RAMALINGAM:  Sir, in the Minister’s reply, Annexure II 

states the State-wise list.  In that list, solar lanterns installed in Tamil 

Nadu, Assam, Bihar, Karnataka and some other States are zero.  But, 

in Maharashtra, this number is 60,000 and in Haryana, it is 32,456.  

Why is there such a huge variation, Sir?  

DR. FAROOQ ABDULLAH:  Sir, variation is because it is the State 

Governments that have to refer the cases to the Centre.  They have 

not referred the cases, and, therefore, they have not got it.  The other 

States that have done well, they have referred the cases to the Centre 

and we have cleared them immediately.  If those States also refer the 

cases to us, we will take immediate measures to give them these 

things.   

SHRI BIRENDRA PRASAD BAISHYA:  Thank you, Sir.  Sir, power 

crisis is a big problem in our country.  Due to shortage of power, the 

country is facing problems in every sector, in every arena.  Renewable 

and solar energy can contribute a lot for power generation in our 

country.  But, Sir, the cost of production of the machinery used for 

the solar energy is very high in our country as compared with Germany  
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and other developed countries.  Government has given subsidies to 

the villages on international borders.  But the problem is that the cost 

of the machinery is so high that it is not affordable for the poor people 

to use it in our country.  So, they purchase equipment from China, the 

quality of which is not good.   

MR. CHAIRMAN:  What is the question?  

SHRI BIRENDRA PRASAD BAISHYA:  I am coming to the question, 

Sir.  My question is: Has the Government taken any initiative to reduce 

the cost of production and improve the quality of the solar machinery 

in our country?  And, what is the... 

MR. CHAIRMAN:  One question, please.   

SHRI BIRENDRA PRASAD BAISHYA:  What is the money earmarked 

for the research and development in this regard?   

DR. FAROOQ ABDULLAH:  Sir, very good question.  I would like to 

inform the hon. Member, through you, Sir, that the price when we 

started last year, we started in 2010 when the Jawaharlal Nehru Solar 

Mission came into existence, was eighteen rupees per unit.  In the 

same year, when the bidding started, we were able to get the price of  
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eleven rupees.  The only way of reducing the price is through more 

production.  We are now hoping that more production will take place 

in India itself because under that scheme, one of the first things that 

we have done is that you can import for the first 1300 megawatts.  It is 

a 20,000-megawatt scheme, the target of which is to be achieved by 

2022, and the first phase of this scheme is 1300 megawatts.  For these 

1300 megawatts, we have said that we are giving you all the 

concessions, but you cannot produce here; you can import.  In the 

first phase, they have to start their own factories.  They have to have 

their own research and development.  This is being totally done by the 

private enterprise.  My ministry is only a facilitator.  It does not do 

anything other than our own research that we do, both in wind and 

solar.  If you go to Gurgaon, which I would request the hon. Members 

to go and see what research we are doing there, you will be quite 

happy to know that soon you will find that air conditioning will also be 

done by solar energy.  So, we are moving in the face of these things.  

But, as the factories are going to come up, the price will further drop.   
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We hope that by 2022, you will see quite a lot of drop and by 2030, we 

hope it will be at the same rate as you are getting this electricity now.   

(Followed by 1F/ysr) 

-SK/YSR/11.25/1F 

MS. MABEL REBELLO: Sir, the Minister has said that for general 

category states, which are installing solar devices, 30 per cent and for 

special category states, 90 per cent funds are available.  I would like 

to know from the hon. Minister whether 60 LWE districts are 

considered under this special category status whereby they can 

become eligible to get 90 per cent funds.  Also, Sir, there is what is 

known as the Clean Energy Fund available with the PMO.  Will that 

fund also be available to MPs like us who are using solar energy in 

LWE districts?  I would like to know this from the hon. Minister. 

DR. FAROOQ ABDULLAH: Sir, there is no doubt about it.  We have 

already approached the Finance Minister regarding the Clean Energy 

Fund.  Part of the Clean Energy Fund is going to be utilised for 

environmental improvements.  And part of the Fund, we hope, will 

come to our Ministry for utilisation in the renewable energy, so that  
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CO2 emissions can be reduced.  As far as 90 per cent grants in 

naxalite areas are concerned, I may inform the hon. Member that it is 

given as subsidy by the Government.   

MS. MABEL REBELLO: No, Sir. 

MR. CHAIRMAN: Please.  (Interruptions) Let the hon. Minister finish.  

(Interruptions)  Please.  (Interruptions)  This is not a discussion. 

DR. FAROOQ ABDULLAH: Sir, if the hon. Member can pass on the 

information to me where she has been denied, we will have a look into 

it.  We have made it absolutely clear that in naxalite areas we are 

giving a special dispensation of 90 per cent for this. 

SHRI PYARIMOHAN MOHAPATRA: I must thank the hon. Minister for 

his concession to the LWE areas.  It is practically not known to MPs 

coming from these areas either in Orissa or Jharkhand or 

Chhattisgarh.  I must thank you for saying that some R&D effort is 

being made.  Had the Governments in the last 60 years made R&D 

effort in solar energy, today we would be getting clean energy and 

would not have to exhaust our non-renewal resources and I would 

have been grateful to them for that.  I read the answer.  Will the  
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Minister clarify why lanterns and home lighting system are not 

becoming popular in States like Assam, Bihar, Madhya Pradesh and 

Orissa?  Are the efforts on the part of the State Governments lacking?  

Are any reviews being made?  Himachal Pradesh, Andhra Pradesh, 

Jharkhand, Karnataka, Madhya Pradesh, Rajasthan and Uttarakhand 

have a large number of remote villages.  Why is the achievement, in 

case of lighting up of remote villages, so poor?  Has it been 

reviewed?  Would you kindly give us the reasons? 

DR. FAROOQ ABDULLAH: Sir, the Ministry reviews it constantly and 

my Secretary has been to many States recently.  I also go to States to 

see myself as to what is really happening.  I am discussing the matter 

with the Chief Ministers directly.  As you have mentioned the names of 

some States, I find that their proposals are not coming as fast as they 

should come.  What we need is that proposals should come faster.  

And we will dispose them of as quickly as they come, because we are 

not going to stop them.  We want those people to get the benefits 

which the Government of India is able to give to them.  We are ready 

to give it to them.  It is only a question of their sending the proposals  
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to us.  And we will definitely look into it.  There is no question of not 

doing it.  I myself review it.  There is no doubt about it.  And my 

Secretary himself reviews it. 

(Ends) 

(Followed by VKK/1G)  
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-PSV/VNK-VKK/1g/11:30 

ĢƘ संख्या : 363 

Ǜी रामदास अगर्वाल: सभापित महोदय, मȅने जब 18 अगÎत को समाचार पतर्ȗ मȂ 

पढ़ा िक Coal India takes top tag from RIL within ten months of listing as 

the largest firm on market cap, तो मुझे बहुत खुशी हुई और यह ǛीĢकाश 

जयसवाल जी के कायर्काल मȂ हो रहा है, शायद उनको भी बहुत खुशी हुई होगी।  

यह खुशी िकतने िदन रही, यह वही बताएंगे।  

 महोदय, मंतर्ी जी ने जो जवाब िदया है, उसमȂ है िक 2009-10 मȂ 431 

िमिलयन टन का उत्पादन हुआ और 2010-11 मȂ भी 431 िमिलयन टन का 

उत्पादन हुआ।  एक साल तक काम करने के बाद इस महान कंपनी का उत्पादन 

लेवल केवल उतना ही रहा, िजतना 2009-10 मȂ था।  कहने का मतलब यह है 

िक जो उत्पादन लेवल 2009-10 मȂ था, वही लेवल 2010-11 मȂ है।  जब िक 

2010-11 का टारगेट 460 िमिलयन टन था, िजसको इन्हȗने fiscal year समाÃत 

होने के कुछ िदनȗ पहले revise करके 440 िमिलयन टन कर िदया।  महोदय, 

जब facts and figures के साथ छेड़छाड़ होती है, तो यह उिचत नहीं होता है।  

इसका मतलब यह हुआ िक कोल इंिडया िलिमटेड ने अपने टारगेट से 29 

िमिलयन टन कम उत्पादन िकया।  मȅ इतनी जानकारी और देना चाहता 

हँू।...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: आप सवाल पूछ रहे हȅ? 
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Ǜी रामदास अगर्वाल: सर, मȅ पूछ रहा हँू, यह भी ĢÌन के साथ ही है।  11वीं 

पचंवषीर्य योजना मȂ कोल का जो consumption होने वाला है, वह 680 िमिलयन 

टन है।  इसको भी revise करके 554 िमिलयन टन कर िदया गया।  महोदय, 

12वीं पचंवषीर्य योजना का तो और भी बड़ा figure है और वह 900 िमिलयन टन 

का है।  मȅ यह पूछना चाहता हँू िक जो कंपनी एक साल मȂ 431 से िसफर्  थोड़ा सा 

यानी आधा इंच आगे बढ़ पाई है, क्या वह कंपनी 11वीं पचंवषीर्य योजना और 

12वीं पचंवषीर्य योजना के जो टारगेट्स हȅ और जो consumption है, उनकी 

पूिर्त कर पाएगी?  महोदय, आज सौभाग्य से जो सबसे ज्यादा consumer यानी  

Power Ministry है, वह भी बैठी हुई है और जो production करने वाला है, वह 

भी बठैा हुआ है।  सर, मȅ जानना चाहता हँू िक आिखर हम इन टारगेट्स को 

िकस तरह से पूरा कर पाएंगे, क्यȗिक अगर देश मȂ कोयले का उत्पादन नहीं 

बढ़ेगा, तो समÎयाएं िवकटतम हȗगी?   

Ǜी सभापित: आपने सवाल पूछ िलया, इसिलए कृपया आप बठै जाइए।  

Ǜी रामदास अगर्वाल: सर, इस बात को सभी जानते हȅ िक कोयला 

infrastructure का बेिसक िमनरल है। 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: माननीय सभापित जी, मȅ सबसे पहले तो कोल इंिडया 

की तारीफ करने के िलए माननीय सदÎय का आभार Ëयƪ करता हँू।  इन्हȗने 

कहा िक यह िकतने िदन रहेगा, यह तो capital market है और capital market  
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मȂ उतार-चढ़ाव होते रहते हȅ।  कभी कोई आगे बढ़ जाता है, तो कभी कोई पीछे 

रह जाता है।  माननीय सदÎय की िंचता भी वािजब है।  जैसा इन्हȗने कहा िक 

आने वाले समय मȂ thermal coal की बहुत ज्यादा जरूरत पड़ने वाली है और 

यह बात सत्य है िक देश मȂ industrial growth के िलए power की जरूरत है 

और power के िलए thermal coal की जरूरत है।  िपछले वषș मȂ कुछ ऐसी 

पिरिÎथितया ं develop हुईं, िजनकी वजह से कम से कम िपछले वषर् कोल 

इंिडया उस टारगेट को achieve नहीं कर पाई, जो टारगेट उसको िदया गया 

था।  इसका सबसे बड़ा कारण उन Ģदेशȗ की कानून और ËयवÎथा की िÎथित है, 

िजन Ģदेशȗ मȂ कोयला पैदा होता है, ।   

Ǜी रामदास अगर्वाल: जैसे? 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: जैसे झारखंड, जैसे छǄीसगढ़ ...(Ëयवधान)... 

Ǜी रामदास अगर्वाल: लेिकन वहा ं तो बहुत अच्छा production हुआ है। 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: देिखए, जब आप दूसरा ĢÌन पूिछएगा, तो उसमȂ आप 

clarification ले सकते हȅ। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी रामदास अगर्वाल: सर, इन राज्यȗ मȂ बहुत अच्छा production हुआ 

है।...(Ëयवधान)... 
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Ǜी रुदर्नारायण पािण: सर, हमारा राज्य सबसे शािंतिĢय राज्य 

है।...(Ëयवधान)... 

Ǜी िवकर्म वमार्: सर, 2010 मȂ यहा ंअच्छा उत्पादन हुआ है।...(Ëयवधान)... 

Ǜी भगत िंसह कोÌ यारी: सर, यह ठीक नहीं हो रहा है।...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: कोÌयारी जी, एक िमनट...(Ëयवधान)... देिखए...(Ëयवधान)... 

देिखए, यह Question Hour है, इसमȂ सवाल पूछे जाएंगे और जवाब िदए 

जाएंगे, discussion नहीं होगा।...(Ëयवधान)...  

Ǜी रामदास अगर्वाल: सर...(Ëयवधान)... 

Ǜी रुदर्नारायण पािण: सर, हमारा राज्य सबसे शािंतिĢय राज्य 

है।...(Ëयवधान)... हम सबसे ज्यादा उत्पादन करते हȅ और कानून-ËयवÎथा के 

नाम पर हमारे राज्य को बदनाम िकया जा रहा है।...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: पािण जी, कृपया आप बठै जाइए...(Ëयवधान)... Please sit 

down. (Interruptions) Mr. Pany, will you please resume your place?  

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: माननीय सभापित महोदय, मȅने जो कुछ भी कहा 

है...(Ëयवधान)... 

Ǜी रुदर्नारायण पािण: सर...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: कृपया आप बठै जाइए। 

 (1h/ds पर आगे)   



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

41

      

1h/11.35/DS-TMV 

Q. No. 363 - contd. 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: माननीय सभापित जी, मȅने जो कुछ भी कहा है, क्या 

माननीय सदÎय इस बात से इनकार कर सकते हȅ िक उन Îटेट्स मȂ नक्सल 

ĢॉÅलम नहीं है?  क्या माननीय सदÎय इस बात से इनकार कर सकते हȅ िक उन 

Îटेट्स मȂ माओवादी ĢॉÅलम नहीं है?  क्या माननीय सदÎय ..(Ëयवधान).. 

Ǜी िवकर्म वमार्: क्या यह 2010 मȂ नहीं था? ..(Ëयवधान)..  

Ǜी भगत िंसह कोÌयारी: सभापित महोदय, ..(Ëयवधान).. 

Ǜी रुदर्नारायण पािण: सर, यह ĢॉÅलम..(Ëयवधान).. 

SHRI PYARIMOHAN MOHAPATRA:  You are continually blaming the 

State Government.   (Interruptions)… 

Ǜी रामदास अगर्वाल: सर, ..(Ëयवधान).. 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: सर, माननीय सदÎय को यह अच्छे तरीके से समझना 

चािहए िक आज की तारीख मȂ land acquisition मȂ िकतनी ĢॉÅलम आती है,  

आर एंड आर इÌयूज़ मȂ िकतनी ĢॉÅलम आती है और rehabilitation मȂ िकतनी 

ĢॉÅलम आती है।  आज से पाचँ साल पहले ये ĢॉÅलÇस बहुत कम थीं।   

Ǜी रामदास अगर्वाल: Environment clearance के बारे मȂ..(Ëयवधान).. 

Ǜी सभापित: रामदास जी, आपने सवाल पूछा है।..(Ëयवधान).. 
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Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: सर, मेरा आपसे अनुरोध है िक पूरा उǄर सुनने के 

बाद माननीय सदÎय अगर कोई दूसरा ĢÌन पूछना चाहȂ, तो पूछ सकते 

हȅ।..(Ëयवधान).. जैसा मȅने कहा है, चाहे आर एंड आर इÌयज़ू हȗ या land 

acquisition का इÌय ूहो, इन चीज़ȗ के अलावा िपछले दो-तीन वषș मȂ हमारी 

सरकार environment को लेकर बहुत ज्यादा सिकर्य हुई है।  हम यह महसूस 

करते हȅ िक केवल कोयला उत्पादन करना ही हमारी िजÇमेदारी नहीं है, देश का 

environment भी बचे, यह भी हमारी िजÇमेदारी है, देश का forest भी बचे, यह 

भी हमारी िजÇमेदारी है।  इसी को लेकर जो CEPI impose िकया गया, उससे 

बहुत बड़ा फकर्  हमारे उत्पादन पर पड़ा।   

इसके अलावा, forestry clearance and environment clearance को 

लेकर जो बाधाएँ हमारे सामने आती हȅ, उनकी वजह से कोयले का production 

उतना नहीं हो पाया, िजतना हमने सोचा था या िजतना टारगेट िफक्स िकया 

गया था।  ..(Ëयवधान).. माननीय सदÎय पहले पूरा उǄर सुन लȂ।  इसको लेकर 

हमारी सरकार बहुत िचिन्तत हुई और माननीय Ģधान मंतर्ी जी ने Group of 

Ministers का गठन िकया।  यह जो CEPI की ĢॉÅलम है, जो environment 

clearance की ĢॉÅलम है और जो forestry clearance की ĢॉÅलम है, इनके िलए 

बठै कर कोई एक ऐसा राÎता िनकाला जाए िक देश मȂ environment भी बचे  
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और कोयले का production भी बािधत न हो।  यह Ģयास िकया जा रहा है और 

अगर ये सारे इÌयज़ू resolve कर िदये गये, तो हम उÇमीद करते हȅ िक इस साल 

CIL का production लगभग पाचँ Ģितशत जरूर बढ़ेगा।  मेरा माननीय सदÎय 

से भी अनुरोध है, हमारे उड़ीसा के माननीय सदÎय भी खड़े थे और अगर्वाल 

साहब भी खड़े थे, इनसे भी मेरा अनुरोध है िक ये राज्य सरकारȗ से थोड़ा कहȂ 

िक forestry clearance हमȂ डेढ़ महीने या तीन महीने मȂ िमलनी चािहए, उसको 

िमलने मȂ चार-चार साल और पाचँ-पाचँ साल न लगȂ, यह सुिनिÌचत कराने का 

भी ये कÍट करȂ। ..(Ëयवधान).. 

Ǜी Ģकाश जावडेकर: सर, मेरे दो objections हȅ। ..(Ëयवधान).. 

Ǜी सभापित: अगर्वाल जी, क्या आप अपना दूसरा सिÃलमȂटर्ी पूछना चाहते हȅ? 

Ǜी रामदास अगर्वाल: पूछना है, सर।  मȅ इसीिलए खड़ा हँू। 

Ǜी सभापित: ठीक है, पूिछए। 

Ǜी रामदास अगर्वाल: सभापित महोदय, माननीय मंतर्ी जी ने production कम 

होने के कारण बताये।  क्यȗिक व ेएक मंतर्ी हȅ, उनके सामने थोड़ा सकंट है।  मȅ 

समझ सकता हँू िक िजन कारणȗ से, केन्दर् सरकार के िजन कारनामȗ के कारण 

और िजन वजहȗ से यह production कम होता है।  जैसे, कोई block allot नहीं 

होता है और कोई block allot हो जाता है, तो production नहीं होता है, क्यȗिक 

Ministry of Environment से परिमशन नहीं िमलती है।  Forest Department  
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ऊपर से लेकर नीचे तक केन्दर् सरकार ǎारा सचंािलत होता है और Ministry of 

Environment भी केन्दर् सरकार के ǎारा ही सचंािलत है, अफसर शायद वहा ँ

रहते हȗगे।  आज आप समझते हȅ िक िकन-िकन िमनरÊस के कारण हमȂ इÇपोटर् 

करना पड़ रहा है, क्यȗिक production नहीं बढ़ता है।  अगर उसकी ज्यादा से 

ज्यादा िजÇमेदारी िकसी की है मंतर्ी महोदय, तो वह केवल Ministry of 

Environment and Forests की है, जो टाइम पर कोई काम नहीं करती है, 

लेिकन यह मेरा िवषय नहीं है। 

MR.CHAIRMAN:   Why is there on every question a statement? 

SHRI RAMDAS AGARWAL:  Sir, I have to give him the reply because 

he has raised a question.  I am putting a question to him whether Coal 

India is proposing to go out of India for acquiring mines or areas or 

centres where they can procure coal or this mineral from the world 

market.  I would like to know whether they are purchasing or going in 

for mining or acquiring mines.     

(Contd. by 1J/VK) 
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Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल : सर, माननीय सदÎय ने हमारे ĢÌनȗ का भी जवाब 

देने की कोिशश की है। सच्चाई यह है िक आज िजन पिरिÎथितयȗ से देश गुजर 

रहा है, उन पिरिÎथितयȗ को हम नकार नहीं सकते। सर, हमारी सरकार िजतनी 

तेजी के साथ देश की गर्ोथ चाहती है और िजतनी तेजी के साथ हमारे देश की 

गर्ोथ बढ़ी है, उस मȂ Îवाभािवक है िक हमारी पॉवर की requirement भी बढ़ेगी 

और पॉवर की requirement के साथ-साथ कोल की requirement भी बढ़ेगी। 

इसी को देखकर हम ने कोिशश की है िक हम िवदेशȗ मȂ भी कोल Ģॉपटीर्ज 

खरीदने का Ģयास करȂ या िकसी दूसरे mechanism से कोल िवदेशȗ से लाने का 

Ģयास करȂ। सर, माननीय सदÎय को यह जानकारी देते हुए मुझे खुशी हो रही है 

िक आज से दो साल पहले मोजािÇबक मȂ दो कोल Åलॉक्स िलए गए हȅ और Ģयास 

िकया जा रहा है िक उन कोल Åलॉक्स मȂ जÊदी-से-जÊदी उत्पादन शुरू हो, 

लेिकन चूिंक वहा ंका infrastructure अच्छा नहीं है, इस वजह से वहा ंउत्पादन 

शुरू करने मȂ हमȂ देरी हो रही है। हमारा Ģयास है िक हम वहा ंका infrastructure  

जÊदी-से-जÊदी build up करȂ। हमारी कोिशश है िक अगर कोल इंिडया अपने 

पास से पैसा लगाकर वहा ंका infrastructure बनाए तो भी हम करने को तैयार 

हȅ। इस के अलावा कोिशश यह की जा रही है िक िवदेशȗ मȂ दूसरी Ģॉपटीर्ज के 

साथ कोल इंिडया कोई joint venture कर के कोल बाहर से लाए और हम अपने  
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देश की requirement पूरी कर सकȂ । सर, साथ-साथ मȅ यह भी जानकारी देना 

चाहता हंू िक कोल ओ0जी0एल0 मȂ है। अगर हमारे देश के पावर उत्पादक या 

दूसरे के्षतर् के उत्पादक चाहȂगे तो व ेimport भी कर सकते हȅ, import कर भी रहे 

हȅ और हम उÇमीद करते हȅ िक आने वाले समय मȂ कोल इंिडया का Ģोडक्शन भी 

बढ़ेगा और import करने वाली सÎंथाएं, import करने वाले private players 

और हमारी एन0टी0पी0सी0 और ज्यादा import करेगी िजस से देश मȂ कोयले 

की short fall को हम पूरा कर सकȂ गे। 

Ǜी आर0सी0 िंसह : सर, आप सभी जानते हȅ िक कोिंकग कोल 1971 मȂ और 

नॉन-कोिंकग 1973 मȂ माननीय Ģधान मंतर्ी Ǜीमती इंिदरा गाधंी जी की 

लीडरिशप मȂ nationalized हुआ था। तब यह उǈेÌय था िक hundred percent 

कोयला End users को controlled price मȂ िमले। इसिलए Ģाइवटे के्षतर् से 

लेकर सरकारी के्षतर् मȂ इसे िलया गया। सर, अभी मंतर्ी महोदय ने जो िफगसर् िदए 

हȅ, मȅ दावे के साथ कह सकता हंू िक िजस तरह underground mining का 

Ģोडक्शन िदन-ब-िदन खत्म हो रहा है, उस की तरफ सरकार का कोई ध्यान 

नहीं है। लेिकन मंतर्ी महोदय ने ये जो िफगसर् िदए हȅ, इन िफगसर् मȂ से यह 60 

परसȂट outsourcing मȂ हो रहा है। सर, पिÅलक सेक्टर के नाम पर outsource 

करा के एक-चौथाई से कम पैसे वकर् सर् को देकर, उन का शोषण िकया जा रहा 

है। िफर भी जरूरत पूरी नहीं हो पा रही है और आप िवदेश कोयला िनगम चाल ू 
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करने जा रहे हȅ। इसिलए मेरा कहना है िक िजतने लोग outsource मȂ लगे हȅ, 

permanent और perennial nature के जॉब मȂ हȅ, क्या उन को सरकार 

सी0आई0एल0 के रोल पर ले लेगी?  

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल : सर, माननीय सदÎय ने 1971 और 1973 का िजकर् 

िकया है वाÎतव मȂ यह एक बहुत बड़ा उपहार हमारे देश के िलए था िक 

माननीया इंिदरा जी ने इस के्षतर् का nationalization िकया था और जो हमारे 

लाखȗ वकर् सर् इस के्षतर् मȂ कायर् कर रहे थे, उन की समÎया का समाधान िकया 

था। जहा ं तक माननीय सदÎय ने जानना चाहा है िक क्या outsourcing के 

अलावा कोयले का उत्पादन नहीं हो सकता है? सर, िजतनी तेजी से कोयले की 

requirement बढ़ रही है, उसे पूरा करने के िलए हम को अपने सरकारी के्षतर् के 

माध्यम से भी उत्पादन को बढ़ाना है और अगर outsourcing के माध्यम से हम 

उत्पादन बढ़ा सकते हȅ तो उसे भी हमȂ ignore नहीं करना है। इसीिलए कोल 

इंिडया ने outsourcing शुरू की है और उस के पिरणाम भी अच्छे िनकले हȅ। 

जहा ंतक माननीय सदÎय ने workers की plight की बात की है, तो हम यह 

सुिनिÌचत करते हȅ िक outsourcing मȂ लगे हुए वकर् सर् को भी ज्यादा-से-ज्यादा 

व ेfacilities िमलȂ जो कोल इंिडया के वकर् सर् को ĢाÃत हȅ। 

SHRI TAPAN KUMAR SEN:   Sir, will the Minister... 
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MR. CHAIRMAN:  No, no, it is not your turn, Mr. Sen. (Interruptions).  

Please, it is not your turn.  Mr. Sen, it is not your turn.  

        (Followed by 1K) 

-hms/sc-mks/11.45/1k 

Ǜी मंगल िकसन : सभापित महोदय, मȅ माननीय मंतर्ी जी से जानना चाहता हंू 

िक अभी तक Ģाइवटे सेक्टर को सारे देश मȂ िकतने कोल Åलॉक्स  exploration    

के िलए ठेके मȂ िदए हȅ और उन कोल Åलॉक्स मȂ अभी तक िकतने Ģितशत 

Ģोडक्शन शुरू हुआ है? 

Ǜी सभापित : आपका सवाल इस सवाल से सबंिंधत नहीं है। 

Ǜी मंगल िकसन : जो सरकारी कोल माइन्स हȅ, उनको न 

देकर..(Ëयवधान)..कोल Åलॉक्स  Ģाइवेट लोगȗ को िदए हȅ, Ģाइवेट सेक्टर को 

िदए हȅ। ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  This supplementary does not come under this 

question. ...(Interruptions)...  

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल : महोदय, माननीय सदÎय ने मूल ĢÌन से हटकर 

ĢÌन िकया है, लेिकन िफर भी मȅ माननीय सदÎय की जानकारी के िलए बताना 

चाहता हंू िक टोटल 194 कोल Åलॉक्स Ģाइवटे सेक्टर और गवनर्मȂट सेक्टर को 

िमलाकर िदए गए हȅ और उनका परसȂटेज लगभग 50-50 है। कोिशश यह की  
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गयी है िक हम अपने देश की कोल िरक्वायरमȂट को पूरा करने के िलए केवल 

कोल इंिडया पर ही आिǛत न रहȂ, बिÊक Ģाइवेट Ãलेयसर् अगर तेजी के साथ 

कोयले का उत्पादन कर सकते हȅ तो उनको कोल Åलॉक्स को extract करने की 

अनुमित दी जाए, इसीिलए कोल Åलॉक् स िदए गए।..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Please, Mr. Singh.  ...(Interruptions)... 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल :  हालािंक उनमȂ से केवल 28 कोल Åलॉक्स मȂ ही 

Ģोडक्शन शुरू हुआ है, ज्यादा Ģोडक्शन शुरू नहीं हो पाया है। हमारी िमिनÎटरी 

इस बात का पूरी तरह से अध्ययन कर रही है िक इनमȂ से ऐसे कौन से कोल 

Åलॉक्स होÊडसर् हȅ, जो जान-बझूकर Ģोडक्शन शुरू नहीं कर रहे हȅ। 

..(Ëयवधान)..मȅ माननीय सदÎय को यह जानकारी देना चाहंूगा िक मȅने 24 

कोल Åलॉक्स का ऐलोकेशन रǈ िकया है और आने वाले समय मȂ अगर कोई ऐसा 

Ãलेयर हमȂ िमला, जो जान-बझूकर कोल का Ģोडक्शन नहीं करेगा, तो उसके 

Åलॉक्स का ऐलोकेशन भी रǈ िकया जाएगा।  

Ǜी मंगल िकसन : वहा ंĢोडक्शन Îटाटर् ही नहीं हुआ है। ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Thank you.  Shri N.K. Singh.  ...(Interruptions)...   

Ǜी तपन कुमार सेन : िकसी ने Ģोडक्शन Îटाटर् नहीं िकया है, सब पड़े हुए हȅ। 

..(Ëयवधान).. 
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MR. CHAIRMAN:  Shri N.K. Singh.  ...(Interruptions)...  Please, Mr. 

Sen.  ...(Interruptions)...  Allow your colleague to ask the question. 

SHRI N.K. SINGH:  Sir, I would like to know from the hon. Minister, 

whether, in the reply which he has given not only to the main question 

but also to the supplementaries, he has, therefore, confessed that in 

the near term, there would be inadequacy of coal to meet the needs of 

the power sector, both for the Eleventh Plan and, more importantly, 

for the somewhat more daunting target of power generation fixed for 

the Twelfth Five Year Plan. 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल : सभापित महोदय, माननीय सदÎय ने जो ĢÌन िकया 

है, यह एक ऐसा ĢÌन है िजसका जवाब केवल बातȗ से नहीं िदया जा सकता। मȅ 

माननीय सदÎय की Ģशंसा करता हंू िक इन्हȗने िडमाडं और सÃलाई के गैप को 

देखकर िंचता Ëयƪ की है िक जब हम 11वीं योजना मȂ िडमाडं को पूरा नहीं कर 

पा रहे हȅ तो 12वीं पचंवषीर्य योजना मȂ हम उसे कैसे पूरा कर पाएंगे? इसमȂ कोई 

शक नहीं है िक िजतनी तेजी के साथ पॉवर की िडमाडं बढ़ रही है और कोयले 

की िडमाडं बढ़ रही है, 12वीं पचंवषीर्य योजना मȂ केवल कोल इंिडया के 

Ģोडक्शन से या केवल िंसगरेनी के Ģोडक्शन से ही कोल की िरक्वायरमȂट पूरी 

नहीं हो सकती। हम Ģोडक्शन बढ़ाएंगे, इसके िलए किटबǉ हȅ, कोल इंिडया  
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Ģोडक्शन बढ़ाएगा, इसके िलए किटबǉ है, िंसगरेनी अपना Ģोडक्शन बढ़ाएगा, 

इसके िलए किटबǉ है। आज पॉवर की िरक्वायरमȂट बहुत तेजी के साथ बढ़ रही 

है, िजसके कारण िजतने कोयले की आवÌयकता है, उतनी आवÌयकता की 

पूिर्त, केवल कोल इंिडया के Ģोडक्शन बढ़ाने या िंसगरेनी के Ģोडक्शन बढ़ाने से 

- वह भी इतनी िवपरीत पिरिÎथितयȗ मȂ - पूरी नहीं हो सकती। जैसा मȅने बताया 

िक इतनी िवपरीत पिरिÎथितया ंहȅ िक इन पिरिÎथितयȗ मȂ कोल के Ģोडक्शन को 

बढ़ाने का बहुत ज्यादा मौका नहीं िमलता है, बहुत ज्यादा पिरिÎथितया ंनहीं 

बनती हȅ, उसके बावजूद हम Ģोडक्शन बढ़ाएंगे, लेिकन कोयले के उपभोƪाओं 

के िलए यह जरूरी है िक व ेअपनी बकाया जरूरत को पूरा करने के िलए बाहर 

से कोल को इÇपोटर् करȂ, िजससे हमारे देश की जरूरत पर कोई िवपरीत असर 

न पड़े। 

MR. CHAIRMAN:  Thank you.  Q.NO.364.  ...(Interruptions)...  Mr. 

N.K. Singh, please.  

Ǜी रुदर्नारायण पािण : सर, कोयले का सबसे ज्यादा उत्पादन हम करते हȅ, हम 

कमर्चारी के्षतर् से आते हȅ ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Panyji, please.  आप इस तरह से सवाल नहीं पूछ सकते।    

Sorry. 
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Ǜी रुदर्नारायण पािण : सर, जो क्वÌेचन ऑवर है, इसमȂ ..(Ëयवधान).. हम 

बकै बȂचेज़ से लोग हȅ। हम लोग क्वÌेचन ऑवर मȂ अपने मन की भावना को Ëयƪ 

करते हȅ। ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Panyji, please don’t do this.  ...(Interruptions)...  

Please don’t do this.  ...(Interruptions)... 

Ǜी रुदर्नारायण पािण : आप िवǎान लोगȗ को मौका दे देते हȅ। व ेलोग तो िडबेट 

मȂ भी बोलȂगे। ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:    Please don’t do this.  ...(Interruptions)... 

Ǜी रुदर्नारायण पािण : जब मंतर्ी जी ने जवाब िदया तो उन्हȗने इस तरह से 

मेरी..(Ëयवधान).. उन्हȗने इस तरह से मुझे रेफर िकया जैसे मȅ उड़ीसा सरकार 

को ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Panyji, it is not your turn.   ...(Interruptions)...  It is 

not your turn.  

Ǜी रुदर्नारायण पािण : सर, उड़ीसा मȂ सबसे ज्यादा कोयले का उत्पादन होता 

है। ..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  No;   I am sorry.    

Ǜी रुदर्नारायण पािण : सर, उड़ीसा मȂ सबसे ज्यादा कोयला..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  I am cautioning you. 
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Ǜी रुदर्नारायण पािण : सर, मȅ उड़ीसा मȂ भी आपोिज़शन का मȅबर हंू। 

..(Ëयवधान).. 

MR. CHAIRMAN:  Please don’t force me to use Rule 255.  

...(Interruptions)...Please. ...(Interruptions)...   I am cautioning you, 

please.  ...(Interruptions)...  Please.  ...(Interruptions)...   

(Ends) 

(Followed by KR/1L) 
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ĢƘ संख्या – 364 

Ǜी मोती लाल वोरा : माननीय सभापित महोदय, मȅ आपका ध्यान माननीय 

सवȘच्च न्यायालय के उस आदेश की ओर आकिर्षत करना चाहंूगा िजन्हȗने केन्दर् 

सरकार को समय-समय पर इस बात के िनदȃश िदए हȅ िक  गोदामȗ मȂ जो अनाज 

सड़ रहा है, उसके बदले गरीब लोगȗ को अनाज िदया जाए।   मȅ माननीय मंतर्ी 

जी से यह जानना चाहता हंू िक जो मेरे ĢÌन के जवाब मȂ कहा है, अनुबधं -3 मȂ  

इस बात का उÊलेख िकया है िक उǄर Ģदेश, गुजरात, महाराÍटर्, हिरयाणा 

और पजंाब मȂ वषर् 2008, 2009, 2010, 2011 और 2012 मȂ लगभग 1698 टन 

अनाज सड़ गया।  उसके साथ-साथ िवǄीय वषर् 2008, 2009 और 2011 मȂ कुल 

िमलाकर अगर हम इस आंकडे़ को देखȂ या केवल हिरयाणा के आंकड़े को देखȂ 

तो 35041 टन और पजंाब मȂ 62171 टन गेहंू सड़ गया।  मȅ माननीय मंतर्ी जी से 

इस बात को कहना चाहता हंू िक केन्दर् सरकार ने गेहंू के रखरखाव के िलए 

भारतीय खाǏ िनगम और Îटेट वयेरहाऊिंसग कापȘरेशन के माध्यम से काफी 

इंतजाम िकए,  माननीय मंतर्ी जी ने जो जवाब िदया है उससे मȅ संतुÍट हंू।  

लेिकन, मȅ यह जानना चाहता हंू िक जो अनाज इन राज्यȗ मȂ सड़ गया है, क्या 

उसके िलए उिचत ËयवÎथा आने वाले समय मȂ केन्दर् सरकार और राज्य सरकारȂ 

करȂगी?  सभापित महोदय, हो यह रहा है......(Ëयवधान) 

Ǜी सभापित : आप सवाल पूछ लीिजए। 
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Q. No. 364 - contd. 

PROF. K.V. THOMAS : Sir, foodgrains procured by the State 

Governments and by the FCI specially in DCP States, it is true that 

some quantity of foodgrains get damaged every year.  But both the 

FCI and the State Governments are taking measures so that the 

damage is brought down.  

     Sir, I am happy to inform the hon. Member that five years back the 

damage of foodgrains was to the tune of 2.5 per cent which has been 

brought down this year to 0.07 per cent. In 2005-06, in terms of 

quantity, the damage of foodgrains with the FCI and the State 

Governments was about 95,075 tonnes because of the various steps 

that have been taken by the Government, now, it  has come down to 

6,346 tonnes. Sir, looking at the huge quantity we are handling about 

55 million tonnes, some quantity get damaged. But we are making 

constant efforts to bring down the damage.  

Ǜी मोती लाल वोरा : माननीय सभापित महोदय, मȅ आपके माध्यम से माननीय 

मंतर्ी जी से इस बात को जानना चाहता हंू िक भारतीय खाǏ िनगम और Îटेट 

वयेर हाऊिंसग कापȘरेशन ने जो Ãलान बनाया है वह Ãलान 152.97 लाख टन का 

है, जबिक  आने वाले  समय मȂ जो भण्डारण की ËयवÎथा की गई, वह केवल 19  
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Q. No. 364 - contd. 

राज्यȗ मȂ इतना हुआ है।  गेहंू का िजतना नुकसान इन राज्यȗ मȂ िपछले वषș मȂ 

हुआ है, मेरा माननीय मंतर्ी जी से यह अनुरोध है िक भारतीय खाǏ िनगम और 

Îटेट वयेर हाऊिंसग कापȘरेशन के जो गोदाम हȅ, िजस गित से जो आपने आंकड़े 

िदए हȅ, यह आंकड़े िनिÌचत रूप से अपनी सोच के अनुसार िदए हȅ,  माननीय 

मंतर्ी जी, क्या भारतीय खाǏ िनगम और Îटेट वयेर हाऊंिंसग कापȘरेशन गोदामȗ 

को बढ़ाने की िदशा मȂ और अिधक तेजी से कारर्वाई करेगी? 

(1m/gs पर  आगे)  

GS-RG/1M/11.55 

PROF.  K.V. THOMAS:  Sir, out of 153 lakh tonnes capacity of the 

PEC godowns allotted, some has been given to State Warehousing 

Corporation; some quantity has been given to CWCs and some has 

been given to private parties.  We always encourage co-operatives, 

State Governments and Panchayati Raj Institutions to construct more 

godowns.  That is why under the NABARD scheme, Rs.2000 crores 

have been earmarked for this purpose.  The Agriculture Ministry also 

has different schemes by which some godowns are constructed in 

villages, in talukas and in districts.  So, our conscious decision is to  
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Q. No. 364 - contd. 

encourage co-operatives, State Governments and Panchayati Raj 

Institutions to construct godowns. 

SHRI M.V. MYSURA REDDY:    Sir, as per the information available on 

the net, the godown capacity in Punjab is 50 lakh tonnes; Haryana, 50 

lakh tonnes;  Tamil Nadu,  30 lakh tonnes;  Karnataka, 30 lakh tonnes; 

and Chandigarh, 50 lakh tonnes.   Sir, in the case of Andhra Pradesh, 

which is the rice bowl of India, the rice production is to the extent of 2 

crore tonnes.   But because of less capacity in godowns, the State is 

not procuring rice.  That is why, in fact, the farmers have also 

declared a crop holiday.  As per the information available on the net, 

the godown capacity is just 4.5 lakh tonnes.  My supplementary is 

this.  Is there any proposal to increase the capacity, and what are the 

reasons for this step-motherly treatment to Andhra Pradesh? 

PROF. K.V. THOMAS:  Sir, I wish to inform the hon. Member that 

there is no step-motherly attitude towards Andhra Pradesh. In the 

answer to my previous supplementary, I have said that 153 lakh 

tonnes capacity of godowns have been allotted to various States.  

Now, for this, we have formulated  a policy.  The policy is that if it is a  
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Q. No. 364 - contd. 

producing State and a procuring State, it is the procurement of the 

last four years.  And if it is a consuming State, it is the consumption of 

four months.  On this basis, when the PEC’s scheme was formulated, 

and various quantities were allotted to the States, actually, Punjab 

was allotted 70 lakh tonnes.  But we found that in case of Punjab, it 

will take some more time for the processing of tenders.  So, we 

brought it down to 50 lakh tonnes.  But when they speed up the 

tendering process, we will, definitely, help them.  In the case of 

Andhra Pradesh, what has happened is that it is the millers who 

procure paddy from the farmers.  According to the formula, we could 

not give much to Andhra Pradesh...(Interruptions)   

Ǜी िवनय किटयार:  सभापित महोदय, उǄर Ģदेश ...(Ëयवधान)...आप भी 

उसी राज्य से आते हȅ ...(Ëयवधान)... 

Ǜी सभापित: नहीं, नहीं, किटयार जी, आप उनको उǄर खत्म कर लेने दीिजए। 

...(Ëयवधान)... नहीं, नहीं। ...(Ëयवधान)... किटयार जी, ...(Ëयवधान)... 

आप िरÃलाई खत्म होने दीिजए।  
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Q. No. 364 - contd. 

PROF. K.V. THOMAS:  But after my discussion with the hon. Chief 

Minister and the hon. Members of Parliament of Andhra Pradesh, we 

have decided to allocate more space to the State of Andhra 

Pradesh...(Interruptions)  The action has already been taken. 

MR. CHAIRMAN:   Question Hour is over. 

(Ends) 

1n/12.00/ks-asc 
 

(MR. DEPUTY CHAIRMAN IN THE CHAIR) 
--- 

PAPERS LAID ON THE TABLE 
 

SHRI VIRBHADRA SINGH :  Sir, I lay on the Table— 

I. A copy (in English and Hindi) of the Ministry of  Micro, Small and
Medium Enterprises Notification No S.O. 1252(E), dated the 1st June, 
2011, publishing the Coir Industry (Registration) Amendment Rules,
2011, under sub-section (4) of  Section 26 of the Coir Act, 1953. 

II. A copy  (in English and Hindi) of the Memorandum of
Understanding between the Government of India (Ministry of Micro, 
Small and Medium Enterprises) and the National Small Industries
Corporation Limited (NSIC),  for the year 2011-12.  

DR. FAROOQ ABDULLAH:  Sir, I lay on the Table, a copy 
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(in English and Hindi) of the Memorandum of Understanding between 
the Government of India (Ministry of New and Renewable Energy) and
the Indian Renewable Energy Development Agency Limited (IREDA),
for the year 2011-12. 

SHRI SALMAN KHURSHEED:  Sir, I lay on the Table— 

I. A copy each (in English and Hindi) of the following papers:— 

(a)  Forty-seventh  Report  of  the  Commissioner  for  Linguistic
Minorities, for the period from July, 2008 to June, 2010, under
clause (2) of article 350(B) of the Constitution of India.    

(b) Statement  giving   reasons  for   the  delay   in  laying  the
papers  mentioned  at (i) (a) above. 

(c) Memorandum of Understanding between the Government of
India (Ministry of Minority Affairs) and the National Minorities
Development and Finance Corporation (NMDFC), for  the 
year 2011-12. 

II. A copy each (in English and Hindi) of the following Reports of the
Law Commission of India:— 

(a) Two Hundred and Thirty-fifth Report on Conversion/ 
Re-conversion to another religion - mode of proof. 

(b)  Two Hundred and Thirty-sixth Report on Court-fees in 
Supreme Court vis-a-vis Corporate Litigation. 

PROF. K.V. THOMAS :  Sir,  I lay on the Table— 

I. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications of
the Ministry of Consumer Affairs, Food and Public Distribution 
(Department of Consumer Affairs), under sub-section (4) of Section 
52 of the Legal Metrology Act, 2009:— 
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 G.S.R. 317 (E), dated the 13th April, 2011, publishing
Corrigendum to Notification No. G.S.R. 71 (E), dated the
7th February, 2011. 

 G.S.R. 318 (E), dated the 13th April, 2011, publishing the Legal
Metrology (Packaged Commodities) (Amendment) Rules,
2011. 

II. A copy (in English and Hindi) of the Ministry of Consumer Affairs,
Food and Public Distribution (Department of Food and Public
Distribution) Notification No. G.S.R. 579 (E), dated the 28th July, 
2011, notifying the Factory-wise Fair and Remunerative Price of 
Sugarcane for the sugar season 2010-11, under sub-section (6) of 
Section 3 of the Essential Commodities  Act, 1955. 

III. A copy (in English and Hindi) of the Ministry of Consumer Affairs,
Food and Public Distribution (Department of Consumer Affairs)
Notification No G.S.R. 559 (E),  dated the 21st July, 2011, publishing 
the Consumer Protection (Second Amendment) Rules, 2011, under
sub-section (1) of  Section 31 of the Consumer Protection Act, 1986.

DR. S. JAGATHRAKSHAKAN:  Sir, I lay on the Table, a copy 
(in English and Hindi) of the Memorandum of Understanding between 
the Government of India (Ministry of Information and Broadcasting)
and the Broadcast Engineering Consultants India Limited (BECIL), for
the year   2011-12. 

SHRI PRATIK PRAKASHBAPU PATIL:  Sir, I lay on the Table, a copy 
(in English and Hindi) of the Memorandum of Understanding between
the Government of India (Ministry of Coal) and the Neyveli Lignite
Corporation Limited (NLC), for  the year 2011-12. 
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SHRI R.P.N. SINGH:  Sir, I lay on the Table— 

I. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications of 
the Ministry of Corporate Affairs,  under sub-section (3) of Section 
642 of the Companies Act, 1956:— 

 G.S.R. 78 (E), dated the 10th February, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 258 (E), dated the 26th March, 2011, publishing the
Companies (Director Identification Number) Amendment
Rules, 2011. 

 G.S.R. 259 (E), dated the 26th March, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment), Rules, 2011. 

 G.S.R. 289 (E), dated the 31st March, 2011, publishing the
Companies (Particulars of Employees) Amendment Rules,
2011. 

 G.S.R. 303 (E), dated the 6th April, 2011, publishing the
Director’s Relatives (Office or Place of Profit) Amendment
Rules, 2011. 

 G.S.R. 351 (E), dated the 29th April, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 357 (E), dated the 2nd May, 2011, publishing the
Director’s Relative (Office or place of Profit) Rules, 2011. 

 G.S.R. 378 (E), dated the 11th May, 2011, publishing the
Companies (Accounting Standards) Amendment Rules, 2011.
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 G.S.R. 407 (E), dated the 26th May, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 408 (E), dated the 26th May, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 419 (E), dated the 30th May, 2011, publishing the
Companies (passing of the resolution by postal ballot) Rules,
2011. 

 G.S.R. 427 (E), dated the 2nd June, 2011, publishing the
Companies Director Identification Number (Second
Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 429 (E), dated the 3rd June, 2011, publishing the
Companies (Cost Accounting Records) Rules, 2011. 

 G.S.R. 430 (E), dated the 3rd June, 2011, publishing the
Companies (Cost Audit Report) Rules, 2011. 

 G.S.R. 502 (E), dated the 2nd July, 2011, publishing the
Company law Board (Qualifications, Experience and other
Conditions of Service of Members) Amendment Rules, 2011. 

 G.S.R. 507 (E), dated the 5th July, 2011, publishing the
Companies Director Identification Number (Third
Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 514 (E), dated the 7th July, 2011, publishing the
Companies (Central Government’s) General Rules and Forms
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 533 (E), dated the 14th July, 2011, publishing the
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Companies  (Central Government’s) General Rules and
Forms (Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 653 (E), dated the 30th March, 2011, amending
Notification No. 447 (E), dated the 28th February, 2011, to
substitute certain entries in the original Notification. 

II. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications of 
the Ministry of Corporate Affairs,  under sub-section (3) of Section 
641 of the Companies Act, 1956:— 

 G.S.R. 70 (E), dated the 8th February, 2011, regarding
amendment in Schedule XIII of the Companies Act, 1956. 

 S.O. 447 (E), dated the 28th February, 2011, replacing the
existing Schedule VI to the Companies Act, 1956 by new
Schedule VI. 

 G.S.R. 396 (E), dated the 23rd May, 2011, regarding amendment
in Schedule XIII of the Companies Act, 1956. 

 G.S.R. 534 (E), dated the 14th July, 2011, amending Notification
No. G.S.R. 396 (E), dated the 23rd May, 2011, to substitute
certain entries in the original Notification. 

III. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Corporate Affairs , under sub-section (5) of Section 39 of the 
Cost and Works Accountants Act, 1959:— 

 G.S.R. 112 (E), dated the 25th February, 2011, publishing the
Cost and Works Accountants (Election to the Council)
(Amendment) Rules, 2011. 

 G.S.R. 196 (E), dated the 08th March, 2011, publishing
Corrigendum to Notification No. G.S.R 112 (E), dated the
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25th February, 2011. 

 G.S.R. 211 (E), dated the 15th March, 2011, publishing the Cost
and Works Accountants Procedures of Meetings of Quality
Review Board and Terms and Conditions of Service and
Allowances of the Chairperson and Members of the Board
(Amendment) Rules, 2011. 

IV. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Corporate Affairs, under Section 30B of the 
Chartered Accountants Act, 1949:— 

 G.S.R. 110 (E), dated the 25th February, 2011, publishing the
Chartered Accountants (Election to the Council)
(Amendment) Rules, 2011. 

 S.O. 567 (E), dated the 15th March, 2011, amending Notification
No. S.O. 789 (E), dated the 20th March, 2009, to substitute
certain entries in the original Notification. 

 G.S.R. 226 (E), dated the 22nd March, 2011, publishing the
Chartered Accountants (Procedure of Investigations of
Professional and other Misconduct and Conduct of Cases)
Amendment Rules, 2011. 

 G.S.R. 477 (E), dated the 24th June, 2011, publishing the
Appellate Authority (Allowances payable to, and other terms
and conditions of service of Chairperson and members and the
manner of meeting expenditure of the Authority) Amendment
Rules, 2011. 

V. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Corporate Affairs, under sub-section (3) of Section 
620 A of the Companies Act, 1956:— 
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 S.O. 591 (E), dated the 18th March, 2011, amending Notification
No. S.R.O.355, dated the 7th January, 1957, to omit certain
entries in the original Notification. 

 G.S.R. 326 (E), dated the 18th April, 2011, amending Notification
No. G.S.R. 978 dated the 28th May, 1963. 

VI. A copy (in English and Hindi) of the Ministry of Corporate
Affairs Notification No. Nil dated July, 2011, amending Notification No.
S.R.O. 355, dated the 7th January, 1957, to substitute certain entries
in the original Notification, under sub-section (2) of Section 620 of the 
Companies  Act, 1956. 

VII. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Corporate Affairs, under Section 40 of the Chartered
Accountants Act, 1959:— 

 No. EL-2011/25, dated the 24th May, 2011, regarding election to
the Council and the Regional Council, 2011-Extension of last
date and time for receipt by post of Ballot Papers back from
Voters. 

 F.No. EL-2011/26, dated the 14th June, 2011, regarding elections
to the Eighteenth Council of the Institute of Cost and Works
Accountants of India for the term 2011-15. 

 F.No. EL-2011/27, dated the 14th June, 2011, regarding election
to four Regional Councils of the Institute of Cost and Works
Accountants of India for the term 2011-15. 

 No.EL-2011/16, dated the 24th March, 2011, publishing
Corrigendum to Notification Nos. EL-2011/1 to EL-2011/9,
dated the 3rd March, 2011. 
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VIII. A copy each (in English and Hindi) of the following
Notifications of the Ministry of Corporate Affairs, under sub-section 
(3) of Section 79 of the Limited Liability Partnership Act, 2008:— 

 G.S.R. 914 (E), dated the 15th November, 2010, publishing the
Limited Liability Partnership (Second Amendment) Rules,
2010. 

 G.S.R. 506 (E), dated the 05th July, 2011, publishing the Limited
Liability Partnership Rules, 2009 (Amendment) Rules, 2011. 

IX. A copy (in English and Hindi) of the Ministry of  Corporate
Affairs Notification No G.S.R. 111 (E), dated the 25th February, 2011, 
publishing the Company Secretaries (Election to the Council) 
(Amendment) Rules, 2011, under Section 40 of the Company
Secretaries Act, 1940. 

X. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Corporate Affairs, under Section 40 of the Chartered
Accountants Act, 1959:— 

 G.S.R. 372 (E), dated the 10th May, 2011, publishing
Corrigendum to Notification No. G.S.R. 110(E), dated the 25th

February, 2011. 

 G.S.R. 373 (E), dated the 10th May, 2011, publishing
Corrigendum to Notification No. G.S.R. 111(E), dated the 25th

February, 2011. 

XI. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Corporate Affairs, under sub-section (3) of Section 
637 of the Companies Act, 1956:— 

 G.S.R. 222 (E), dated the 18th March, 2011, regarding delegation
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of powers to the Registrar of Companies. 

 G.S.R. 223 (E), dated the 18th March, 2011, regarding delegation
of powers and functions to the Regional Directors. 

SHRI VINCENT PALA :  Sir, I lay on the Table — 

I.(1) A copy each (in English and Hindi) of the following papers, 
under  sub-section (1) of Section 619 A of the Companies Act,
1956:— 

(a)  Fifty-third Annual Report and Accounts of the National
Projects Construction Corporation Limited (NPCC), for the
year 2009-10, together with the Auditor's Report on the 
Accounts and the comments of the Comptroller and Auditor
General of India thereon.     

(b) Review by Government on the working of the above
Corporation. 

(2) Statement (in English and Hindi) giving reasons for the delay
in laying the papers mentioned at (1) above.  

II.(1) A copy each (in English and Hindi) of the following papers,
under Section 13 of the National Commission for Minorities Act,
1992:— 

(a) Annual Report of the National Commission for Minorities, New
Delhi, for the year 2006-07.  

(b)  Review by Government on the working of the above
Commission. 

(c) Action Taken Memorandum on the Recommendations
contained in the above Report of the Commission. 

(2) Statement (in English and Hindi) giving reasons for the delay
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in laying the papers mentioned at (1) above. 

(3)  Corrigendum (in English) in respect of Action Taken
Memorandum on the Recommendations contained in the Report
mentioned at (1) (c) above.  

SHRI SUSHILKUMAR SHINDE:  Sir, I to lay on the Table — 

 I. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications
of the Ministry of Power, under sub-section (1) of Section 59 of the 
Energy Conservation Act, 2001:— 

 No.02/11(7)/09-BEE, dated the 13th April, 2010, publishing the
Bureau of Energy Efficiency (Qualifications for Accredited
Energy Auditors and Maintenance of their List) Regulations,
2010. 

 No.02/11(6)/05-BEE, dated the 28th April, 2010, publishing the
Bureau of Energy Efficiency (Manner and Intervals of Time for
Conduct of Energy Audit) Regulations, 2010. 

 No.02/11(2)/07-BEE, dated the 30th October, 2010, publishing
the Bureau of Energy Efficiency (Certification Procedures for
Energy managers) Regulations, 2010. 

 G.S.R. 645 (E), dated the 30th July, 2010, publishing the Energy
Conservation (Inspection) Rules, 2009. 

II. A copy each (in English and Hindi) of the following Notifications of
the Ministry of Power, under Section 179 of the Electricity Act, 2003:—

 F.No.CEA/TETD/MP/R/02/2011, dated the 14th February, 2011,
publishing the Central Electricity Authority (Safety
Requirements for Construction, Operation and Maintenance
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of Electrical Plants and Electric Lines) Regulations, 2011,
along with delay statement. 

 No.L-7/145(160)/2008–CERC, dated the 30th March, 2011,
publishing the Central Electricity Regulatory Commission
(Fees and charges of Regional Load Despatch Centre and
other related matters) (First Amendment) Regulations, 2011. 

 No.L-7/145(160)/2008–CERC, dated the 2nd May, 2011,
publishing the Central Electricity Regulatory Commission
(Terms and conditions of Tariff) (First Amendment)
Regulations, 2011. 

 F. No. L-7/145(160)/2008–CERC, dated the 22nd June, 2011,
publishing the Central Electricity Regulatory Commission
(Terms and Conditions of Tariff) (Second Amendment)
Regulations, 2011. 

 G.S.R. 558 (E),  dated the 21st July, 2011, publishing the
Appellate Tribunal for Electricity Salary, Allowances and other
conditions of Service of the Officers and Employees
(Amendment) Rules, 2011. 

III. A copy each (in English and Hindi) of the following papers:— 

(a) Memorandum of Understanding between the NHPC Limited
and the NHDC Limited, for the year 2011-12. 

(b) Memorandum of Understanding between the Government of
India (Ministry of Power) and the NHPC Limited, for the year 
2011-12. 

SHRI RAJEEV SHUKLA:  Sir, I lay on the Table, a copy each (in 
English and Hindi) of  the following Statements showing the action
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taken by  Government  on the various assurances, promises and
undertakings given  during the Session shown  against each:— 

1. Statement No. XXXII One Hundred and Ninety-third Session, 
2001 

2. Statement No. XXI Two Hundred and  Second Session, 2004 

3. Statement No. XXIV Two Hundred and Fourth Session, 2005 

4. Statement No. XXI Two Hundred and Fifth Session, 2005 

5. Statement No. XX  Two Hundred and Sixth Session, 2005 

6. Statement No. XX Two Hundred and Seventh Session, 2006 

7. Statement No. XV   Two Hundred and Eighth Session, 2006 

8. Statement No. XVI  Two Hundred and Ninth Session, 2006 

9.  Statement No. XV Two Hundred and Tenth Session, 2007 

10. Statement No. XV  Two Hundred and Eleventh  Session, 2007 

11. Statement No. XIII Two Hundred and Twelfth  Session, 2007 

12. Statement No. XII Two Hundred and Thirteenth Session, 2008 

13. Statement No. IX Two Hundred and Fourteenth Session, 2008 

14. Statement No. VIII   Two Hundred and Fifteenth Session, 2009 

15. Statement No. VII Two Hundred and Seventeenth Session, 2009

16. Statement No. VI Two Hundred and Eighteenth Session, 2009 

17. Statement No. V  Two Hundred and Nineteenth Session, 2010 

18. Statement No. III Two Hundred and  Twentieth  Session, 2010 

19. Statement No. II Two Hundred and Twenty-first  Session, 2010 

20. Statement No. I  Two Hundred and Twenty-second Session, 
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2011 
(Ends) 

REPORTS OF THE DEPARTMENT-RELATED PARLIAMENTARY 
STANDING COMMITTEE ON AGRICULTURE 

Ǜी सत्यĨत चतुवȃदी (उǄराखंड):  उपसभापित महोदय, मȅ िवभाग सबंिंधत कृिष 

सबंधंी ससंदीय Îथायी सिमित (2010-11) के िनÇनिलिखत Ģितवेदनȗ की एक-

एक Ģित (अंगेर्ज़ी तथा िहन्दी मȂ) सभा पटल पर रखता हंू:- 

(i) कृिष मंतर्ालय (कृिष और सहकािरता िवभाग) की अनुदान मागंȗ  
(2011-12) के सबंधं मȂ बाईसवा ंĢितवेदन; 
 

(ii) कृिष मंतर्ालय (कृिष अनुसधंान और िशक्षा िवभाग) की अनुदान 
मागंȗ (2011-12) के सबंधं मȂ तेईसवा ंĢितवेदन;   

 
(iii) कृिष मंतर्ालय (पशुपालन, डेयरी और मत्Îयपालन िवभाग) की 

अनुदान मागंȗ (2011-12) के सबंंध मȂ चौबीसवा ंĢितवेदन;  और 
 

(iv) खाǏ ĢसÎंकरण उǏोग मंतर्ालय की अनुदान मागंȗ (2011-12) के 
सबंधं मȂ पच्चीसवा ंĢितवेदन।  

(समाÃत)     

REPORTS OF THE DEPARTMENT-RELATED PARLIAMENTARY 
STANDING COMMITTEE ON COAL AND STEEL 

SHRI R.C. SINGH (WEST BENGAL):  Sir, I lay on the Table, a copy 
each (in English and Hindi) of the following Reports of the 
Department-related Parliamentary Standing Committee on Coal and 
Steel (2010-11):- 
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(i) Sixteenth Report on ‘Demands for Grants (2011-12)’ of the 
Ministry of Coal; 

(ii)  Seventeenth Report on ‘Demands for Grants (2011-12)’ of the 
Ministry of Mines;  

(iii) Eighteenth Report on ‘Demands for Grants (2011-12)’ of the 
Ministry Steel; and 

(iv) Nineteenth Action Taken Report on observations/ 
recommendations contained in the Twelfth Report of the 
Committee (Fifteenth Lok Sabha) on ‘Modernisation and 
Expansion of Steel Sector’ of the Ministry of Steel. 

(Ends) 

STATEMENTS OF THE DEPARTMENT-RELATED PARLIAMENTARY 
STANDING COMMITTEE ON COAL AND STEEL 

SHRI R.C. SINGH (WEST BENGAL):  Sir, I lay on the Table, a copy 
each (in English and Hindi) of the following Action Taken Statements 
of the Department-related Parliamentary Standing Committee on Coal 
and Steel (2010-11):- 

(i) Statement showing Action Taken by the Government on the 
recommendations/observations contained in the Ninth Report of the 
Committee (Fifteenth Lok Sabha) on Action Taken by the 
Government on the recommendations/observations contained in the 
Second Report of the Committee (Fifteenth Lok Sabha) on ‘Demands 
for Grants (2009-10)’ of the Ministry of Mines; and 

(ii) Statement showing Action Taken by the Government on the 
recommendations/observations contained in the Tenth Report of the 
Committee (Fifteenth Lok Sabha) on Action Taken by the 
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Government on the recommendations/observations contained in the 
Third Report of the Committee (Fifteenth Lok Sabha) on ‘Demands 
for Grants (2009-10)’ of the Ministry of Steel. 

(Ends) 

REPORTS OF THE DEPARTMENT-RELATED PARLIAMENTARY 
STANDING COMMITTEE ON EXTERNAL AFFAIRS 

SHRI H.K.  DUA (NOMINATED):  Sir, I lay on the Table, a copy each 
(in English and Hindi) of the following Reports of the Department-
related Parliamentary Standing Committee on External Affairs (2010-
11):- 

 Ninth Report (Fifteenth Lok Sabha) on ‘Demands for 
Grants (2011-12)’ of the Ministry of Overseas Indian Affairs; and 

  

Tenth Report (Fifteenth Lok Sabha) on ‘Demands for Grants (2011-
12)’ of the Ministry of External Affairs. 

 

 (Ends) 

STATEMENT OF THE DEPARTMENT RELATED PARLIAMENTARY 
STANDING COMMITTEE ON EXTERNAL AFFAIRS 

SHRI H.K. DUA (NOMINATED):  Sir, I lay on the Table, a copy (in 
English and Hindi) of the Statement showing Action Taken by the 
Government on the recommendations contained in the Eighth Report 
(Fifteenth Lok Sabha) of the Committee on the replies to the 
recommendations contained in the Fourth Report (Fifteenth Lok 
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Sabha) on ‘Demands for Grants (2010-11)’ of the Ministry of External 
Affairs. 

(Ends) 

STATEMENT RE. IMPLEMENTATION OF SIXTH AND EIGHTH 
REPORTS OF THE DEPARTMENT-RELATED PARLIAMENTRY 

STANDING COMMITTEE ON FOOD, CONSUMER AFFAIRS AND 
PUBLIC DISTRIBUTION 

THE MINISTER OF STATE (INDEPENDENT CHARGE) OF THE 
MINISTRY OF CONSUMER AFFAIRS, FOOD & PUBLIC 
DISTRIBUTION (PROF. K.V. THOMAS):  Sir, I make a statement  
regarding status of implementation of recommendations contained in 
the Sixth and Eighth Reports of the Department-related Parliamentary 
Standing Committee on Food, Consumer Affairs and Public 
Distribution.                            

(Ends) 

Ģो. राम गोपाल यादव : Ǜीमâ, िनयम 187 के तहत (Ëयवधान)... 

SHRI KUMAR DEEPAK DAS: Sir, I have given Notice. (Interruptions)  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Please, wait.  (Interruptions)  This is not 

the way. (Interruptions) Please wait.  I have called him. 

(Interruptions)  

Ģो. राम गोपाल यादव : Ǜीमâ, मȅने एक ..(Ëयवधान).. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  You please wait, Mr. Deepak Das. 

(Interruptions) 
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SHRI KUMAR DEEPAK DAS:  Sir, you cannot stop us... 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  I have called Prof. Ram Gopal Yadav. 

(Interruptions)  Please.  

SHRI KUMAR DEEPAK DAS:  You cannot give permission for this. 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Your notice is incomplete. (Interruptions) 

It is insufficient. (Interruptions)  Please let him speak. 

SHRI M. VENKAIAH NAIDU: Please allow him, Sir. (Interruptions) 

(fd. by 1o/kgg) 

Kgg-lt/1o/12.05 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: He is raising a privilege motion. 

(Interruption)  

Ǜी एस.एस.अहलुवािलया : िĢिवलेज मोशन की बात है..(Ëयवधान).. 

बिैठए..(Ëयवधान).. 

 
RE: REQUEST FOR PERMISSION TO RAISE PRIVILEGE MOTION 

AGAINST SHRI OM PURI AND SHRIMATI KIRAN BEDI  
-- 

Ģो. राम गोपाल यादव (उǄर Ģदेश) : उपसभापित जी, मȅने आपकी अनुमित से 

िवशेषािधकार हनन का एक नोिटस िदया है, मȅ उसको रखना चाहता 
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हंू...(Ëयवधान)..Ǜीमâ, 26/8/2011  को रामलीला मदैान मȂ िसिवल सोसायटी 

के मंच से िफÊÇ ाकार ओम पुरी ǎारा ससंद सदÎयȗ के िलए ‘अनपढ़, गंवार, 

नालायक एव ंचोर’ जैसे अससंदीय एव ंअशोभनीय शÅदȗ का Ģयोग िकया गया, 

िजसे Îटार न्यजू चैनल से सीधे Ģसािरत िकया गया। Ǜी ओम पुरी का यह कृत्य 

एव ंÎटार न्यजू ǎारा इसका Ģसारण सदन की अवमानना है और ससंद सदÎयȗ 

के िवशेषािधकार का हनन है। कृपया इसे सजं्ञान मȂ लेकर इस मामले को राज्य 

सभा की िवशेषािधकार सिमित के सुपुदर् करने की कृपया करȂ। Ǜीमâ, मȅ एक 

िमनट मȂ एक लाइन और कहना चाहता हंू..(Ëयवधान).. 

Ǜी राजपाल िंसह सैनी : एक िमनट मȂ. ..(Ëयवधान)..एक 

परिमशन..(Ëयवधान).. 

Ģो. राम गोपाल यादव : Ǜीमâ, जहा ंतक िबना पढ़े-िलखे लोगȗ का सवाल है, 

तो इितहास इस बात का गवाह है िक अकबर महान िबना पढ़े-िलखे थे, लेिकन 

अपने Ģबंध तंतर् के िलए ही उनको महान कहा गया। िजस Ëयिक्त् ा ने,  इंग्लैण्ड के 

राजा ने,  िसिवल िलबटीर्ज के िलए पहला चाटर्र, मगै्नाकाटार् पर हÎताक्षर िकए, 

वह िबना पढ़ा-िलखा था। दुिनया का जो सबसे ज्यादा अमीर Ëयिƪ बना, वह 

माइकर्ोसॉÄट का मािलक Îकूल का डर्ाप आउट था, धीरू भाई अंबानी एक 

पेटर्ोल पपं के मामूली कमर्चारी थे, व े िकसी कॉलेज मȂ  पढ़ने नहीं गए, लेिकन 

उन्हȗने एक बहुत बड़ा साĦाज्य, एÇपायर खड़ा कर िदया। इस ससंद मȂ अÎसी 

फीसदी से ज्यादा लोग गेर्जुएट हȅ, पढ़े-िलखे हȅ, ..(Ëयवधान)..एक िमनट, जो 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

88

िबना पढ़े-िलखे हȅ, वे पढ़े-िलखȗ से भी ज्यादा कािबल हȅ, उनका बहुत बड़ा 

योगदान है, इसिलए पूरे सदन को, उसकी गिरमा को एक तरह से erode करना 

खराब बात है। जो Îवय ंबठेै थे, िजनके िलए ये लोग नारे लगा रहे थे, िजनकी 

टोपी लगाए हुए लोग घूम रहे थे, व ेिकतने पढ़े-िलखे हȅ? ..(Ëयवधान).. 

Ǜी िवकर्म वमार् : सर, यह इस देश के िबना पढ़े-िलखे मतदाताओं का भी 

अपमान है।  

Ģो. राम गोपाल यादव : यह पूरे देश के  िबना पढ़े-िलखे लोगȗ का अपमान तो है 

ही, साथ ही सदन का भी अपमान है, इसिलए मेरा अनुरोध है िक आप इस 

मामले को िĢिवलेज कमेटी को भेजने की कृपा करȂ।  

(समाÃत)  

Ǜी राजनीित Ģसाद (िबहार) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ करता 

हंू। 

Ǜी राम कृपाल यादव (िबहार) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ करता 

हंू। 

Ǜी Ģभात झा (मध्य Ģदेश) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ करता हंू। 

Ǜी एम. वȂकैया नायडु (कणार्टक) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ 

करता हंू। 

(समाÃत)  
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MR. DEPUTY CHAIRMAN: The matter is under consideration of Mr. 

Chairman. (Interruption) The matter is under consideration of Mr. 

Chairman. ठीक है..(Ëयवधान)..Please sit down. Ǜी मोहÇमद अदीब। 

Ǜी मोहÇमद अदीब (उǄर Ģदेश) : उपसभापित जी, मȅ उसी मसले पर, िजस पर 

डॉ. राम गोपाल जी ने कहा है, उसमȂ दो बातȂ और जोड़ना चाहता 

हंू..(Ëयवधान)..  

Ǜी उपसभापित : आपने नोिटस िदया है, वह भी अंडर कंसीडरेशन है। 

..Ëयवधान).. 

Ǜी मोहÇमद अदीब : जी। उपसभापित जी, मȅ यह कहना चाहता हंू िक िकरन 

बेदी, जो यहा ं की पुिलस ऑफीसर रही हȅ, उन्हȗने 26/25/24 तारीख को 

पािर्लयामȂट और पािर्लयामȂट के सासंदȗ को बुरा-भला कहा। कल एन.डी.टी.वी. 

पर Ģशातं भषूण, जो एक वकील हȅ, उन्हȗने यह कहा िक ससंद मȂ घूस लेकर 

िबल पास िकए जाते हȅ। यह इस ससंद पर एक बड़ा इÊजाम है। इसकी गवाही 

मȂ, सासंद, हमारी एक साथी यहा ंमौजूद हȅ, िजन्हȗने कंडम भी िकया, लेिकन 

उन्हȗने कहा िक यहा ंजो  भी िबल पास होता है, वह घूस लेकर पास िकया जाता 

है। िजस तरह से िकरन बेदी और अन्य लोगȗ ने सासंदȗ का मजाक उड़ाया है, 

ससंद को इसको सीिरयसली लेना चािहए और बताना चािहए। इसके िलए सख्त 

से सख्त कानून की जो सजा हो, वह होनी चािहए और यह मामला िĢिवलेज 
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कमेटी को भेजा जाए। मȅ अपने सािथयȗ से कहना चाहता हंू िक िजस तरह का 

मजाक िकया गया है, उस सदंभर् मȂ इसकी गिरमा को कायम रखा जाए। 

(समाÃत)  

  سبھا پتی جی، ميں اسی مسئلے پر، جس کو ڈاکٹر رام گوپال ) :اتر پرديش(جناب محمد اديب 

  ۔۔۔)مداخلت(جی نے کہا ہے، اس ميں دو باتيں اور جوڑنا چاہتا ہوں ۔۔۔

 ہے under consideration آپ نے بھی نوٹس ديا ہے، وه بھی:  شری اپ سبھا پتی

  ۔۔۔)مداخلت(۔۔۔

جی، اپ سبھا پتی جی، ميں يہ کہنا چاہتا ہوں کہ کرن بيدی، جو يہاں کی :  جناب محمد اديب 

تاريخ کو پارليمينٹ اور پارليمينٹ کے سنسدوں  24/25/26پوليس آفيسر رہی ہيں، انہوں نے 

ل اين۔ڈی۔ٹی۔وی۔ پر پرشانت بھوشن، جو ايک وکيل ہيں، انہوں نے يہ کہا کہ کو برا بھلا کہا۔  ک

يہ اس سنسد پر ايک بڑا الزام ہے۔  اس کی   سنسد ميں گھوس لے کر بل پاس کئے جاتے ہيں۔

يہاں موجود ہيں، جنہوں نے نے کنڈم بھی کيا، ليکن انہوں  گواہی ميں، سانسد، ہماری ايک ساتھی

 پاس کيا جاتا ہے۔  جس طرح سے کرن کر ل پاس ہوتا ہے، وه گھوس لےنے کہا کہ يہاں جو ب

بيدی نے سانسدوں کا مذاق اڑايا ہے، سنسد کو اس کو سيريسلی لينا چاہئے اور بتانا چاہئے اور 

ہ معاملہ پريويليج ياس کے لئے سخت سے سخت قانون کی جو سزا ہے، وه ہونی چاہئے اور 

 ساتھيوں سے کہنا چاہتا ہوں کہ جس طرح کا مذاق کيا گيا ہے، کميٹی کو بھيجا جائے۔  ميں اپنے

  اس سندربھہ ميں اس کی گرما کو قائم رکھا جائے۔

  )ختم شد(

Ǜी वी.पी.िंसह बदनौर (राजÎथान) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ 

करता हंू। 
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Ǜी रघुनन्दन शमार् (मध्य Ģदेश) : उपसभापित जी, मȅ Îवयं को इससे सबंǉ 

करता हंू। 

(समाÃत)  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: The sense of the House would be 

conveyed to Mr. Chairman.  

Ǜी िशवानन्द ितवारी (िबहार) : उपसभापित जी, मȅ एक िमनट मȂ इशारा करना 

चाहता हंू Ģशातं भषूण हȗ, बाकी लोग हȗ, सब पढ़े-िलखे कािबल लोग हȅ, 

लेिकन इन लोगȗ ने िजसको नेता माना और िजसको नेता मानकर एक आंदोलन 

खड़ा करने की कोिशश की, वह आदमी टर्क डर्ाइवर था, वह आदमी बहुत ही 

कम पढ़ा-िलखा था, जो यह सािबत करता है और हमको ऐसा लगता है िक इस 

देश मȂ जो पढ़े-िलखे लोग हȅ, व ेइस देश को उतना नहीं समझते हȅ, िजतना 

अनपढ़ लोग समझते हȅ। यह उसी का नतीजा है िक सरकार मȂ भी जो पढ़े-िलखे 

लोग हȅ, उन लोगȗ ने Ģधान मंतर्ी को सलाह दी िक अन्ना हजारे को िगरÄतार 

िकया जाए..(Ëयवधान)..और जो ĥÍटाचार का मुǈा है, वह समाज को ... 

..(Ëयवधान)..उǎेिलत कर रहा है, िजसको एक अनपढ़ आदमी ने महसूस 

िकया..(Ëयवधान)..यह सही था, इसिलए हमने पढ़े-िलखे आदमी 

..(Ëयवधान).. 

Ǜी उपसभापित : जीरो ऑवर..(Ëयवधान)..ितवारी जी, देिखए, यह हो गया 

है..(Ëयवधान).. 
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(tdb/1p पर जारी) 

TDB-AKG/1P/12.10 

MR. DEPUTY CHAIRMAN (CONTD.): This matter is over. 

...(Interruptions)... See, I will tell you. You have given a notice. The 

notice was insufficient. There was no documentary evidence. So, it 

will be taken up tomorrow. ...(Interruptions)... It will be taken up 

tomorrow.  ...(Interruptions)... 

SHRI KUMAR DEEPAK DAS: Sir, it is a serious problem. The land of 

the State is indebted to Bangladesh... ...(Interruptions)... There is a 

secret discussion between the Central Government and the State 

Government. ...(Interruptions)... 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  That is why you have not attached any 

documents or anything. You are just saying it. ...(Interruptions)...  

SHRI KUMAR DEEPAK DAS: Sir, hon. Chief Minister has given a 

statement in Assam. ...(Interruptions)... Sir, this is a serious issue.  

...(Interruptions)... 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Okay; we will give it tomorrow. 

...(Interruptions)... We will give it tomorrow. Now, we take up Zero 

Hour. Shri Rajniti Prasad.  



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

93

MATTERS RAISED WITH PERMISSION OF CHAIR    

  

RESENTMENT AMONG EMPLOYEES OF AIR INDIA DUE TO NON-
PAYMENT OF THEIR SALARIES 

 
Ǜी राजनीित Ģसाद (िबहार) : सर, मȅ ज़ीरो ऑवर के माध्यम से सदन मȂ एक 

महत्वपूणर् िवषय उठाना चाहता हँू।  एयर इंिडया के कमर्चािरयȗ को कई महीनȗ 

तक तन्ख्वाह नहीं िमलती है।  तन्ख्वाह नहीं िमलने के कारण जब वहा ँका कोई 

कमर्चारी या पायलट लोगȗ को यह बताता है िक आप लोग जो यातर्ा करते हȅ, 

हमȂ उसी से तन्ख्वाह िमलती है, तो उसके अिधकारी उसे suspend कर देते हȅ।  

सर, मȅ यह पूछना चाहता हँू िक क्या िकसी कमर्चारी को यह अिधकार नहीं है िक 

जो आदमी िटकट खरीद कर हवाई जहाज की यातर्ा करते हȅ, उनसे वह यह 

कहे िक हम लोगȗ को तन्ख्वाह नहीं िमलती है?  क्या एयर इंिडया के 

अिधकािरयȗ को उसे suspend करने का काम करना चािहए?  यह गलत काम 

िकया गया है।   

 इसिलए मȅ सदन और नागर िवमानन मंतर्ी से यह मागँ करता हँू िक ऐसे 

suspension को जरूर वापस िलया जाए और एयर इंिडया के कमर्चािरयȗ को 

िनयिमत तरीके से तन्ख्वाह देने का काम िकया जाए। 

(समाÃत) 

INCREASING ATTACKS ON WOMEN PASSENGERS IN TRAINS 
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DR. T.N. SEEMA (KERALA): Mr. Deputy Chairman, Sir, I would like to 

draw the attention of this august House to the serious issue of 

increasing cases of sexual harassment, molestation and rape being 

faced by women passengers while travelling in trains and in premises 

of railway stations. While answering a question in the other House, the 

hon. Railway Minister had stated that in 2011 only, 120 cases of 

attacks, five cases of rape against women passengers have been 

reported. Sir, the shocking reality is that this number is increasing in 

the last three months. Sir, last Saturday, on 27th August, a lady doctor 

who was travelling in a night train in West Bengal was attacked and 

molested by a government employee. Sir, in Kerala, in February, 2011, 

a 23 year old girl was thrown out of a moving train. She was brutally 

attacked with a stone on her head and raped. She died after 

struggling for life for four days in a hospital. At that time, there was a 

hue and cry to ensure protection of women passengers in trains. The 

Southern Railway authorities promised to the Members of Parliament 

and other organisations that they will take necessary immediate action 

to ensure protection of women passengers. They also promised that 
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they will hold a meeting to discuss these kinds of issues, but that 

promise has not been kept.  

 Sir, in the last week also, a 13 year old girl was pushed out a 

train and then raped. She was from Orissa. The girl’s younger sister 

was also attacked. Now, that girl is lying in an unconscious state in 

the ICU of a medical college because she is having serious head 

injuries. We do not know what will happen to her life. Sir, there are 

many cases of rape, molestation, etc., which have been reported 

from various parts of our country. These cases have been reported 

from Mumbai, Rajasthan, Patna, and many other parts of the country.  

(Contd. by 1q-kls) 

SCH-KLS/12.15/1Q 

DR. T.N. SEEMA (CONTD):  The Railway Protection Force is 

responsible for ensuring safety of woman passengers, inside the train 

and within the premises of railway station.  Thousands of posts are 

lying vacant in the RPF. In 2009 Railway Budget, there was a promise 

of 12 Companies of Women Vahini, a special protection force, for 

protection of woman passengers. There was a proposal in this regard.  

But that promise also went in vain and posts are still vacant.  
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Thousands of RPF posts are lying vacant.  (Time-bell) I urge upon the 

Government, through you, Sir, to ensure safety of woman passengers 

in train.  Thank you.  

RE: DEROGATORY REMARKS AGAINST FREEDOM FIGHTERS 

Ǜी गंगा चरण (उǄर Ģदेश):  धन्यवाद, सर।  यह बहुत ही सीिरयस मामला है। 

अभी माननीय राम गोपाल जी ने ससंद सदÎयȗ के अपमान के बारे मȂ चचार् की, 

लेिकन मȅ Îवतंतर्ता सगंर्ाम सेनािनयȗ के अपमान के बारे मȂ आज सदन को 

अवगत करवाना चाहता हंू।  This is a very serious matter. सरकार मȂ हमारे 

बहुत ही सीिनयर मंतर्ी लोग बठेै हुए हȅ।  मȅने एचआरडी िमिनÎटर से एक सवाल 

िकया था, मेरा सवाल नÇबर 89 था।  मȅने िलखा था िक महारानी अवतंीबाई लोधी 

ģीडम फाइटर रही हȅ, िजन्हȗने 1857 की लड़ाई लड़ी, उनको इितहास के 

पाǸकर्म मȂ शािमल िकया जाए।  मंतर्ी जी का जवाब आया, िजसमȂ मंतर्ी जी ने 

उनके बारे मȂ बताया, “रामगढ़ िरयासत, जो आज मंडला िजला, मध्य Ģदेश मȂ 

िÎथत है, की महारानी अवंतीबाई लोधी का नाम उन वीरागंनाओं मȂ याद िकया 

जाएगा, िजन्हȗने 1857 के Îवतंतर्ता संगर्ाम मȂ अपना जीवन न्यौछावर िकया था। 

देश मȂ जब िविभन्न राजाओं तथा जमींदारȗ ने अंगेर्जी हुकूमत के िखलाफ 

लामबंदी शुरू की थी, तब महारानी अवंतीबाई ने भी लगभग 4000 सैिनकȗ की 

एक टुकड़ी तैयार की थी और 1857 मȂ Îवयं इसका नेतृत्व िकया था। उन्हȗने 
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अंगेर्जी सेना के िखलाफ अदÇय पराकर्म का पिरचय िदया और 20 माचर् 1958 को 

वह वीरगित को ĢाÃत हुईं”। 

 सर, मेरा दूसरा सवाल था िक क्या इसे आप पाǸकर्म मȂ शािमल करȂगे, 

िजसका उǄर उन्हȗने उǄर िदया, “राÍटर्ीय पाǸचयार् कायर् ढाचंा, 2005 मȂ 

पाǸचयार् बोझ को कम करने पर बल िदया गया है। इसमȂ िसफािरश की गई है 

िक ĢाǸकर्म को Ģबोधन एव ंिवषयवÎतु के मामले मȂ सिचतर् व सोदाहरण बनाया 

जाना चािहए, न िक थकाने वाला”। 

 सर, मेरा इस बात पर ऑÅजेक्शन है िक उन्हȗने कहा िक यह पाǸकर्म मȂ 

बोझ बनेगा। यह बहुत खराब बात है। यिद Îवतंतर्ता संगर्ाम सेनािनयȗ का 

इितहास पाǸकर्म मȂ शािमल िकए जाने को एचआरडी मंतर्ी बोझ समझते हȅ, 

यह बहुत ही िनन्दा की बात है।  माननीय उपसभापित जी, यह कागेंर्स पाटीर् भी 

आंदोलन से ही िनकली है और इन्हȗने राÍटर्ीय आंदोलन का नेतृत्व भी िकया है। 

मȅ इनसे यह जानना चाहता हंू, यह बड़े ही शमर् की बात है िक ये िकसके राÎते 

पर चल रहे हȅ? आज हमारे नौजवानȗ के िलए कौन रोल मॉडल बनेगा 

...(Ëयवधान)  

Ǜी उपसभापित: आपको इस क्वÌेचन के ऊपर हाफ एन आवर िडÎकशन लेना 

चािहए था।  यह ज़ीरो आवर कहा ंहो पाएगा?  

Ǜी गंगा चरण: सर, मȅने इसके िलए नोिटस िदया था, लेिकन यह िडÎकशन मȂ 

नहीं आया, आपने इसे उसमȂ नहीं िलया ...(Ëयवधान) सर, यह बहुत महत्वपूणर् 
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सवाल है ...(Ëयवधान) िजनकी कुबार्िनयȗ की वजह से हम सदन मȂ बैठे हȅ 

...(Ëयवधान) सर, यह सवाल बहुत ही महत्वपूणर् है ...(Ëयवधान) 

Ǜी उपसभापित: आपका माइक ऑफ हो गया है।  

Ǜी गंगा चरण: सर, मȅ इतना चाहता हंू िक सरकार। 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: सर, क्या यह वाकई सच है िक मंतर्ी जी ने कहा िक 

Îवतंतर्ता सगंर्ाम सेनािनयȗ का इितहास पढ़ाने से बच्चȗ पर बोझ पड़ेगा?  

Ǜी उपसभापित: यह बहुत ही गभंीर मसला है, आप इस िवषय के िलए हाफ एन 

आवर िडÎकशन के िलए नोिटस दीिजए ...(Ëयवधान)  

Ǜी एस.एस.अहलुवािलया: सर, यह बहुत गंभीर मसला है ...(Ëयवधान)।   

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: सर, यह बहुत अपमान की बात है...(Ëयवधान)।   

Ǜी उपसभापित: अहलुवािलया जी, यह बहुत गंभीर मसला है, इसीिलए मȅने 

कहा िक ज़ीरो आवर मȂ आपको इसका जवाब नहीं िमलेगा ...(Ëयवधान)  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: इससे सरकार क्या बताना चाहती है? वह ģीडम 

फाइटसर् का अपमान कर रही है। वह बच्चȗ को उनका इितहास बताना नहीं 

चाहती ...(Ëयवधान)  

Ǜी उपसभापित: देिखए, आपको ज़ीरो आवर मȂ इसका जवाब नहीं िमलेगा।  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया:  मंतर्ी जी इसका जवाब दȂ ...(Ëयवधान) 

Ǜी उपसभापित: मंतर्ी जी िरÎपाडँ करना चाहते हȅ, सुन लीिजए ...(Ëयवधान)  
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कोयला मंतर्ी (Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल): सर, आपकी अनुमित से मȅ यह कहना 

चाहता हंू िक माननीय सदÎय ने जो सवाल उठाया है और महारानी अवंतीबाई 

के त्याग की Ģशंसा की है, उससे मȅ अपने को सबंǉ करता हंू और हमारी 

सरकार भी उससे सबंǉ है। 

1r/psv पर जारी 

-SCH/PSV-SSS/1R/12.20 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल (कर्मागत): महारानी अवंतीबाई के त्याग को कोई 

ignore नहीं कर सकता है।  ...(Ëयवधान)... 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आपकी सरकार ने जवाब िदया है। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: आप पूरा िरÃलाई सुन लीिजए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: कहा गया है िक यह थकाने वाला है। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: आप पूरा िरÃलाई तो सुन लीिजए। ...(Ëयवधान)... 

आप पूरी िरÃलाई सुन लीिजए, उसके बाद आप अपना objection रिखए। 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आपकी सरकार ने कहा है। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: ठीक है, ठीक है। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: महारानी अवतंीबाई के त्याग को कोई भी ignore नहीं 

कर सकता है और  ...(Ëयवधान)... सरकार उसकी Ģशंसा करती है। 
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...(Ëयवधान)... जहा ँ तक text book मȂ उनको शािमल करने का ĢÌन है 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: नहीं, नहीं। ...(Ëयवधान)... आप इस पर half an hour 

discussion के िलए नोिटस दीिजए। ...(Ëयवधान)... यह नोिटस नहीं, इसके 

िलए अलग से नोिटस दीिजए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी गंगा चरण: सर, half an hour discussion के िलए...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: आप नोिटस दीिजए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: दे िदया है, सर।  ...(Ëयवधान)... 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: सर, ...(Ëयवधान)... जहा ँतक text book मȂ उनको 

शािमल करने का ĢÌन है ...(Ëयवधान)... तो मȅ खुद भी अपनी सरकार से यह 

अनुरोध करँूगा, ...(Ëयवधान)... मȅ HRD Ministry से अनुरोध करूँगा िक 

महारानी अवतंीबाई को text book मȂ शािमल िकया जाए।  ...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: इस पर half an hour discussion के िलए नोिटस नहीं िदया 

है। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: िदया है, सर।  ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: अच्छा, मȅ उसे देखँूगा। ...(Ëयवधान)... ठीक है।    

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: सर, ...(Ëयवधान)... इसके बजाय िक ये * करȂ, और 

कहȂ िक हम * रहे हȅ, माफी मागँ रहे हȅ...(Ëयवधान)...   



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

101

Ǜी उपसभापित: नहीं, नहीं। ...(Ëयवधान)... यह ठीक नहीं है। 

...(Ëयवधान)... यह िनकाल दीिजए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आप कह रहे हȅ िक आप justify कर रहे हȅ। 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: Ãलीज़। ...(Ëयवधान)... इसमȂ ज्यादा बहस की जरूरत नहीं 

है। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: सर, महारानी अवतंीबाई के त्याग को कोई भी ignore 

नहीं कर सकता है।  ...(Ëयवधान)... हम उनकी Ģशंसा करते हȅ। 

...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: इसमȂ ज्यादा बहस की जरूरत नहीं है। ...(Ëयवधान)... मȅ half 

an hour discussion की नोिटस देखँूगा। ...(Ëयवधान)... Now, Shri 

Prakash Javadekar. (Interruptions) 

Ǜी ǛीĢकाश जायसवाल: सर, ...(Ëयवधान)... मȅ भारत सरकार से अनुरोध 

करूँगा िक ...(Ëयवधान)... यह गौरव की बात है िक महारानी अवतंीबाई वहा ँ 

__________________________________ 

* Expunged as ordered by the Chair. 
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पैदा हुई थीं...(Ëयवधान)... महारानी अवतंीबाई उǄर Ģदेश मȂ पैदा हुई थीं। 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: सर, आप मंतर्ी को बुलाइए।  ...(Ëयवधान)... आप 

मंतर्ी को बुलाइए।  ...(Ëयवधान)... आप िमिनÎटर को बुलवाइए। 

...(Ëयवधान)...  मंतर्ी जी यहा ँजवाब दȂ और खेद Ëयƪ करȂ। ...(Ëयवधान)... 

व ेखेद Ëयƪ करȂ।  आप मंतर्ी जी को बुलाइए।  ...(Ëयवधान)... यह क्या बात है? 

...(Ëयवधान)... Îवाधीनता संगर्ाम के सेनािनयȗ की कुबार्िनयȗ के कारण आज 

आज़ाद भारत मȂ मौज उड़ा रहे हȅ और कहते हȅ िक इनका बोझ बढ़ जाएगा! 

...(Ëयवधान)... इनका बोझ बढ़ जाएगा! ...(Ëयवधान)... आप मतंर्ी को 

बुलाइए। ...(Ëयवधान)... मंतर्ी को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: इस पर half an hour discussion के िलए नोिटस िदए हȅ, 

...(Ëयवधान)...  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: सर, आप पहले मंतर्ी को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... 

आप Minister को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... Mini Minister को बुलवाइए। 

...(Ëयवधान)... आप पहले Minister को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... ये ऐसे 

कैसे बोलȂगे? ...(Ëयवधान)... नहीं, नहीं।  आप उनको बुलवाइए। 

...(Ëयवधान)... यह क्या है? ...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: आप अपनी सीट्स पर जाइए। ...(Ëयवधान)...  
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Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: आप िमिनÎटर को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... यह 

क्या है? ...(Ëयवधान)... Îवाधीनता संगर्ाम के सेनानी देश पर कुबार्न हो गए, 

...(Ëयवधान)... फासँी के फंदे पर चढ़ गए  और आप उनको कहते हȅ िक यह 

क्या है?  ...(Ëयवधान)... आप उनको बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... आप 

िमिनÎटर को बुलवाइए। ...(Ëयवधान)... आप िमिनÎटर को डायरेक्ट कीिजए।  

...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: आप ज़रा शान्त हो जाइए। ...(Ëयवधान)... पािर्लयामȂटरी 

अफेयसर्  ...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: Îवाधीनता संगर्ाम के इितहास के साथ िखलवाड़ मत 

कीिजए। ...(Ëयवधान)... Îवाधीनता संगर्ाम के इितहास के साथ िखलवाड़ मत 

कीिजए। ...(Ëयवधान)... आप िमिनÎटर को बुलाइए। ...(Ëयवधान)...   

Ǜी उपसभापित: आप अपनी सीट्स पर जाइए। ...(Ëयवधान)...   व ेबोलȂगे। 

...(Ëयवधान)...  आप उनको बोलने तो दीिजए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: आप िमिनÎटर को बुलाइए। ...(Ëयवधान)...  HRD 

Minister को बुलाइए। ...(Ëयवधान)...   

Ǜी उपसभापित: पािर्लयामȂटरी अफेयसर् िमिनÎटर बोलना चाहते हȅ।  

...(Ëयवधान)...  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: HRD Minister को बुलाइए। ...(Ëयवधान)...   
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Ǜी उपसभापित: व ेइस पर बोलȂगे। ...(Ëयवधान)... आप उनका जवाब सुन कर 

react कीिजए। ...(Ëयवधान)... आप उनका जवाब सुिनए। ...(Ëयवधान)... 

आप उनका जवाब सुन कर react कीिजए। ...(Ëयवधान)... Let us hear the 

Minister.  (Interruptions) 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: हम िकसका जवाब सुनȂ? ...(Ëयवधान)... क्या ये 

HRD Minister हȅ? ...(Ëयवधान)... ये क्या जवाब दȂगे? ...(Ëयवधान)... ये 

क्या जवाब दȂगे? ...(Ëयवधान)... HRD Minister को बुलाइए ...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: हम उनको बुलाएँगे। ...(Ëयवधान)... हम उनको बुलाएँगे। 

...(Ëयवधान)... 

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:   We have already heard Mr. Jaiswal.  

(Interruptions) 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: व ेइतनी बड़ी बात कह गए! ...(Ëयवधान)... इतनी 

बड़ी बात कह गए! ...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: अहलुवािलया जी, ...(Ëयवधान)...  पािर्लयामȂटरी अफेयसर् 

िमिनÎटर क्या कहना चाहते हȅ, पहले आप वह सुिनए। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: सर, ...(Ëयवधान)... Question का answer 

Minister concerned ने...(Ëयवधान)... इनको क्या पता है? ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: आप इनकी बात तो सुिनए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: आप HRD Minister को बुलाइए ...(Ëयवधान)... 
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संसदीय कायर् मंतर्ालय मȂ राज्य मंतर्ी (Ǜी राजीव शुƛ):  सर, सदन की 

भावनाओं से ...(Ëयवधान)... सदन मȂ जो सदÎय उǄेिजत हȅ, उनकी भावनाओं 

को हम समझते हȅ। ...(Ëयवधान)...  अगर HRD Ministry ने इस तरह का कोई 

उǄर िदया है, तो मȅ HRD Minister से अभी बात करूँगा और उनसे कहँूगा िक वे 

सदन मȂ आकर अपनी बात रखȂ।  मȅ आप लोगȗ की भावनाओं को तुरन्त उन तक 

convey करँूगा। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आप िमिनÎटर को बुलाइए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी राजीव शुƛ: अभी व ेदूसरे सदन मȂ भी नहीं हȅ। ...(Ëयवधान)... अभी व ेदूसरे 

सदन मȂ भी नहीं हȅ। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: िजन्हȗने यह िलखा है, उनको बुलाइए। ...(Ëयवधान)...  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: आप Minister को बुलाइए, िजन्हȗने जवाब िदया है। 

...(Ëयवधान)... उनको यहा ँसदन मȂ बुलाइए। ...(Ëयवधान)... तब तक के 

िलए हाउस को adjourn कीिजए। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: हम उनको बुलाएँगे।  ...(Ëयवधान)... आप अपनी सीट्स पर 

जाइए।  ...(Ëयवधान)... अभी कैसे हो सकता है? ...(Ëयवधान)... हम उनको 

बुलाएँगे।  ...(Ëयवधान)...   

(1एस/वी.एन.के. पर आगे) 
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-SSS/NBR-VNK/1S/12.25. 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया:  िजसने जवाब िदया है, उनको 

बुलाइए।...(Ëयवधान)...उनको यहा ंपर सदन मȂ बुलाइए।...(Ëयवधान)... 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आप सरकार मȂ हȅ ...(Ëयवधान)... आप ऐसी बात कह 

रहे हȅ...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: उनको सदन मȂ बुलाइए।...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: अभी कैसे हो सकता है? ...(Ëयवधान)... बुलाएंगे 

...(Ëयवधान)... बुलाएंगे...(Ëयवधान)... आप जाइए ...(Ëयवधान)... बुला रहे 

हȅ, आप लोग जाइए।...(Ëयवधान)... उनको बुलाएंगे ...(Ëयवधान)... The 

House is adjourned for fifteen minutes. 

***** 

The House then adjourned at twenty-six minutes past  
twelve of the clock. 

 

 

 

 

 

 

USY/DS/1T/12.40 
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The House re-assembled at forty minutes past twelve 
of the clock, MR. DEPUTY CHAIRMAN in the Chair 

_____ 
 
MR. DEPUTY CHAIRMAN:    There is a mistake in translation.  In the 

English version it is correct.  So, we will direct the Government to 

rectify the mistake.  (Interruptions)   

SHRI S.S. AHLUWALIA:    Sir, it should be included.  (Interruptions)  

The subject should be included.  (Interruptions)  There are two 

aspects.  One is inclusion of the subject and another is the correction.  

(Interruptions)   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:    Just now we verified it.  The answer in 

English is different and Hindi translation is different.  (Interruptions)  

SHRI S.S. AHLUWALIA:    Whatever it may be.  They have rejected.  

(Interruptions)   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:    We will direct the Government to correct 

the answer.  (Interruptions)   

SHRI SATISH CHANDRA MISRA:   One minute, Sir.   In the English 

version, they have said that it will be included.  (Interruptions)  So, it 

has to be included.  (Interruptions)  The Government should include 
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it.  (Interruptions)  But they say that the States can look into it.  

(Interruptions)   

SHRI S.S. AHLUWALIA:    Sir, when we are talking about a Uniform 

Education Policy...(Interruptions)  How will you....(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:    The mistake was pointed out, which was 

giving a different meaning.  (Interruptions)  

Ǜी Ĥजेश पाठक: लेिकन िहन्दी मȂ तो लोगȗ ने उसे पढ़ िलया ..(Ëयवधान).. 

उनका अपमान तो हो गया। ..(Ëयवधान)..सर, वह पूरा इंटरनेट पर 

है।..(Ëयवधान).. यह अपमान है।..(Ëयवधान).. सर, इनको माफी मागंनी 

चािहए।..(Ëयवधान).. 

Ǜी रुदर्नारायण पािण: हम Îवतंतर्ता सेनानी का अपमान सहन नहीं 

करȂगे।..(Ëयवधान).. 

Ǜी वीर िंसह: इनको माफी मागंनी चािहए।..(Ëयवधान).. 

Ǜी Ĥजेश पाठक: यह अवतंी बाई का अपमान है।..(Ëयवधान).. 

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:    Sir, let Pranab Babu say that they will 

accept it.  (Interruptions)   

संसदीय कायर् मंतर्ालय मȂ राज्य मंतर्ी (Ǜी राजीव शुƛ): सर, अंगेर्ज़ी के उǄर मȂ 

यह ÎपÍट है िक अगर राज्य सरकारȂ चाहȂ तो इसको शािमल कर सकती 

हȅ।..(Ëयवधान)..एचआरडी िमिनÎटर से जैसे ही सÇपकर्  होता है, हम उनको 
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बताते हȅ।  हम खुद सदन की भावनाओं के साथ हȅ िक इस पर पुनिर्वचार करना 

चािहए। मȅ समझता हँू िक सदÎयȗ को इसी बात से सतुंÍट रहना 

चािहए।..(Ëयवधान).. 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: पुिनिर्वचार क्या? ..(Ëयवधान).. 

Ǜी उपसभापित: पुनिर्वचार inclusion के िलए।..(Ëयवधान).. 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: आपको खेद Ëयƪ करने मȂ क्या िदक्कत है? 

..(Ëयवधान).. आप गलत िरÃलाई के िलए खेद Ëयƪ कीिजए।..(Ëयवधान).. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:    The Minister will come and make a 

statement at 2 o’clock.  (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:   When, Sir? 

Ǜी उपसभापित: दो बजे । 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: क्या मंतर्ी दो बजे आएँगे? 

Ǜी उपसभापित: आएगेँ। 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: क्या मतंर्ी िदÊली मȂ हȅ? ..(Ëयवधान).. मंतर्ी िदÊली 

मȂ नहीं हȅ।..(Ëयवधान).. िदÊली मȂ मंतर्ी नहीं हȅ।..(Ëयवधान).. 

Ǜी एम. वȂकैया नायडु: सर, ठीक है, दो बजे तक हाउस adjourn कर 

दीिजए।..(Ëयवधान).. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:    No; no.  (Interruptions)   

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा: सर, दो बजे तक हाउस adjourn कर दीिजए। 
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(Followed by 1u – VP) 

VP/HMS/12.45/1U 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Let us not waste time. 

...(Interruptions)... Shri Rama Chandra Khuntia.  

...(Interruptions)...   Mr. S.S. Ahluwalia, I appeal to you to please sit 

down.   ...(Interruptions)...  आप सीट पर चले जाइए। ..(Ëयवधान)..  इस 

को issue मत बनाइए।   ..(Ëयवधान).. I appeal to you not to make it an 

issue.  ...(Interruptions)...  I have directed the Minister to come and 

the Minister will  ...(Interruptions)...  पािण जी, आप सीट पर जाइए। 

..(Ëयवधान).. That is why she is coming.  ...(Interruptions)...   

Ǜी वी0 हनुमंत राव : पािण जी, खंूिटआ जी उड़ीसा की बात कर रहे हȅ। 

..(Ëयवधान).. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The House is adjourned till 2.00 p.m.  

... 

The House then adjourned at forty seven  
minutes past twelve of the clock.   

.... 
 

 

PB-SC/1w/2.00 

The House reassembled at two of the clock, 
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MR. DEPUTY CHAIRMAN in the Chair. 
----- 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Yes, Mr. Kapil Sibal.  

THE MINISTER OF HUMAN RESOURCE DEVELOPMENT (SHRI 

KAPIL SIBAL): Sir, the distinguished Member, in fact, had sent a ...   

Ǜी राजपाल िंसह सैनी : सर, मेरा माननीय मंतर्ी जी से अनुरोध है िक आप 

िहन्दी अच्छी जानते हȅ इसिलए आप िहन्दी मȂ बोलȂ। 

Ǜी किपल िसÅबल : सर, अब ये आप तय करȂगे िक मȅ िकस भाषा मȂ बोलू ंया िफर 

मȅ बैठ जाता हंू। जब आप बोलȂगे, तब मȅ उसी भाषा मȂ बोल दंूगा।  

Ǜी उपसभापित : आप बोिलए। 

Ǜी किपल िसÅबल : यह सही नहीं है, उिचत नहीं है। मेरी मा ंने मुझे ऐसे Îकूल मȂ 

नहीं भेजा..(Ëयवधान).. मुझे संÎकृत या िहन्दी आती हो, यह मेरा कसूर नहीं है। 

उन्हȗने भी उस िदन यही बात बोली, यह बात सही नहीं है। हम आपका सÇमान 

करते हȅ।  

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा : आप नाराज़ न हȗ। आप जवाब दे दȂ। 

Ǜी किपल िसÅबल : यह सही नहीं है। 

Ǜी उपसभापित : िसÅबल जी, आप बोिलए। 

SHRI KAPIL SIBAL:  Sir, the distinguished Member has raised the 

issue of that distinguished freedom fighter, Maharani Avantibai Lodhiji, 
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and had also requested for half-an-hour discussion on the subject, 

and we responded to him in the following terms.  

 “NCF 2005 also lays stress on contextualizing knowledge by 

utilizing events of the concerned area.  A chapter on Maharani 

Avantibai Lodhi has been incorporated in the Hindi language 

textbooks of Class V by Madhya Pradesh Government. NCERT 

syllabus and textbooks are not rigid.  NCERT is always open to 

constructive suggestions for inclusion of new material in the syllabus 

and textbooks.  Suggestions of the hon. Members of Parliament will 

be conveyed to NCERT.  जो भी भावनाएं यहा ंËयƪ की गयी हȅ, उनके बारे मȂ 

मȅ एनसीईआरटी को बताऊंगा और जो उिचत होगा, वह हम करȂगे।  

…..(Ëयवधान).. 

SHRI SATISH CHANDRA MISRA: Sir, we had requested two things 

and the answer may be ‘yes or no.’ We can’t compel the Minister to 

give the answer in ‘yes’.  One of the things that we requested is that in 

Hindi, there was a mistake. I want to know whether they regret for the 

word used ‘थकानेवाला,’ and the second thing is, whether they will 

issue a direction to NCERT to include this in the syllabus. 
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...(Interruptions)... It is a general answer. General answer is already 

there. ...(Interruptions)... 

Ǜी किपल िसÅबल : जहा ंतक गलत टर्ासंलेशन हुआ था, उसके िलए हम खेद 

Ëयƪ करते हȅ िक ऐसा टर्ासंलेशन नहीं होना चािहए था। जहा ं तक आपकी 

भावनाओं का सवाल है..(Ëयवधान).. 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा : आप इन्क्लडू किरए। ..(Ëयवधान).. 

Ǜी किपल िसÅबल : मȅ यहा ं बैठकर ऐसी डायरेक्शन नहीं दे सकता। 

एनसीईआरटी एक बॉडी है। जहा ं तक आपकी भावनाएं हȅ, सारे मȅबसर् की 

भावनाएं हȅ, मȅ उनको जरूर Ëयƪ करंूगा और उन्हȂ बोलूंगा िक उनको सामने 

रखते हुए, जो भी सही है, वह जरूर करȂ। 

Ǜी सतीश चन्दर् िमǛा : इनको इन्क्लडू करȂ। इनको िहÎटर्ी बुक्स मȂ इन्क्लडू करȂ। 

..(Ëयवधान).. इनको इन्क्लडू करने मȂ क्या िदक्कत है?  

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  As far as the normal syllabus is 

concerned, we agree with the hon. Minister that NCERT normally 

looks into it and it is in their discretion. They approve or disapprove 

some subject or some chapter. But here it is an issue of a freedom 

fighter, a renewed freedom fighter.  Even the Minister has said, 

‘distinguished freedom fighter.’   It was there earlier.  But now it has 

been deleted. The mood of the House is, ... ...(Interruptions)...  
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SHRI KAPIL SIBAL: It is not there earlier.  

SHRI M. VENKAIAH NAIDU: Please.  You can correct me.  I will stand 

corrected also. The issue is that that particular subject about that 

freedom fighter has to be included. Let the Minister give a firm 

assurance to the House. Otherwise, what is the meaning of 

discussing this in the House? ... ...(Interruptions)... 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Venkaiahji, the Minister has said that 

NCERT is the body which includes all this.  He said that he will convey 

the sentiments of the House. ...(Interruptions)... 

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  If NCERT goes wrong tomorrow, can 

nobody correct it? Does the Parliament have no say?  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: No; no.  The NCERT also cannot say that 

they will not respect the sentiments of the House.  

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  They have to. They will have to. 

...(Interruptions)... You have seen their stand in the morning. 

...(Interruptions)... 

SHRI SATISH CHANDRA MISRA: The sense of the House should be 

mentioned. It should be explicit. ...(Interruptions)...  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  That is what he said. ...(Interruptions)... 
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Ǜी गंगा चरण : मंतर्ी जी की भावना..(Ëयवधान).. सरकार की भावना सही नहीं 

है। ..(Ëयवधान).. 

SHRI SATISH CHANDRA MISRA: The sense of the House should be 

mentioned. ...(Interruptions)... 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  If I have understood clearly, the hon. 

Minister has said, ‘I agree with it and the sentiments of the House will 

be conveyed to the NCERT.’  ...(Interruptions)...  

SHRI SATISH CHANDRA MISRA:  But what is the difficulty in saying 

as to what is the sense of the House?  

(Followed by 1x/SKC)  

1x/2.05/skc-mcm 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The sense of the House is to be included. 

…(Interruptions)… 

SHRI SATISH CHANDRA MISRA:  That is what we want him to say. 

…(Interruptions)… 

SHRI KAPIL SIBAL:  I have said that the sentiments of the House that 

her name should be included would be conveyed to the NCERT.  

What more can I say? (Interruptions) 
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SHRI SATISH CHANDRA MISRA:  You have said it now. 

(Interruptions) 

SHRI KAPIL SIBAL:  I had said that earlier also. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Now, we shall have further consideration 

of The State Bank of India (Subsidiary Banks Laws) Amendment Bill, 

2011. 

SHRI KAPIL SIBAL:  Sir, just for the record, the distinguished 

Member had mentioned that her name was included in the syllabus 

earlier.  That is not correct.  It was not deleted and it was never 

included earlier. 

SHRI K. N. BALAGOPAL:  Sir, I wish to say something. 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  This is not the Zero Hour. (Interruptions) 

SHRI K. N. BALAGOPAL:  Sir, I know that it was raised in the Zero 

Hour.  But I wish to say that in VP House, since three days there is no 

water. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  It was admitted in the Zero Hour. 

(Interruptions) 
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SHRI K. N. BALAGOPAL:  Sir, we don’t need the Zero Hour; please, 

look into the matter. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  We will look into it. We would direct 

the...(Interruptions) VP House is not under us, but we shall 

definitely...(Interruptions) 

SHRI K. N. BALAGOPAL:  Sir, please, look into the matter.  About 50 

MPs are staying there. (Interruptions) 

SHRI TAPAN KUMAR SEN:  Sir, we are not able to reach Parliament 

in time. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, whether it is Members of the Rajya 

Sabha and Lok Sabha, our Members are staying there.  If there is no 

water... (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The House Committee will be asked to 

look into it. (Interruptions) Instructions will be issued. (Interruptions) 

SHRI K. N. BALAGOPAL:  Sir, House Committee people are 

not...(Interruptions) You may, please, take some action. 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  It will be done. (Interruptions) 

Instructions will be issued. (Interruptions) 
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SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, on Thursday, there was some problem 

and we had postponed the discussion.  We are in consultation with 

those who had suggested amendments to the Bill and I had a talk with 

the Minister for Parliamentary Affairs too.  It was decided that we 

would take up The State Bank of India (Subsidiary Banks Laws) 

Amendment Bill, 2011, after The Indian Medical Council (Amendment) 

Bill, 2011.  But now, the Minister is not available. 

DR. FAROOQ ABDULLAH:  He is coming. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The MoS is here. 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  I am talking about the Health Minister for 

discussions on the Indian Medical Council Bill.  It was decided in the 

morning... (Interruptions) 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS (SHRI RAJEEV SHUKLA):  Sir, the Minister of State for 

Health is here.  We could start the discussion. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  We had already started the discussion. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  But, what is the problem with taking up 

The State Bank of India Bill? (Interruptions) 
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SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, there is an amendment and we are 

discussing the matter.  Let us discuss... (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  All right.  Let us take up The Indian 

Medical Council (Amendment) Bill, 2011.  Shrimati Maya Singh. 

 
THE INDIAN MEDICAL COUNCIL (AMENDMENT) 

BILL, 2011–Contd. 
 
SHRIMATI MAYA SINGH:  Sir, The Indian Medical Council 

(Amendment) Bill, 2011... (Interruptions) 

SHRI V. HANUMANTHA RAO:  Sir, the Minister for Health is here. 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  We have already started the discussion. 

(Interruptions) 

THE MINISTER OF HEALTH AND FAMILY WELFARE (SHRI 

GHULAM NABI AZAD):  There are two Cabinet Ministers here. 

(Interruptions) 

 

Ǜीमती माया िंसह (मध्य Ģदेश) :  सर, यह इंिडयन मेिडकल कȚिसल िबल, 

2011 बहुत ही छोटा है, लेिकन महत्वपूणर् है।  मȅ कुछ बातȗ की ओर सदन का 

ध्यान आकिर्षत करना चाहंूगी।   इसमȂ एक वषर् के बदले दो वषर् का समय बढ़ाने 
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के िलए यह िबल लाया गया है।  उपसभापित महोदय, जब 1950 मȂ भारत एक 

गणतािंतर्क देश बना था, तब संिवधान िनमार्ताओं ने देश के साथ यह वायदा 

िकया था िक हम नागिरकȗ के मौिलक अिधकारȗ का और इस सिंवधान मȂ जो 

सवैंधािनक संÎथाएं हȅ उन सÎंथाओं की जो शिƪया ं है, उन सभी शिƪयȗ की 

रक्षा करȂगे।  लेिकन मंतर्ी जी, आप यह जो िबल ला रहे हȅ, िजसमȂ आप एक 

लोकतािंतर्क और चुनी हुई सÎंथा को ही खत्म करने जा रहे हȅ। 

(1Y/GS पर कर्मश:) 

GS-GSP/1Y/2.10 

Ǜीमती माया िंसह (कर्मागत):  मंतर्ी जी, इस सÎंथा को खत्म करके, इसके 

बदले मȂ अपना वचर्Îव कायम करना या उसके ऊपर अपना हक ज़माना, यह 

ठीक नहीं है और मȅ इसे ठीक नहीं समझती हंू।  

 उपसभापित महोदय, MCI की Îथापना 1934 मȂ अंगेर्जȗ के समय मȂ हुई 

थी।  उस वƪ के तत्कालीन Ģधान मंतर्ी, Îवगीर्य जवाहर लाल नेहरू जी के 

िवज़न से और राजकुमारी अमृत कौर के Ģयासȗ से इसमȂ 1956 मȂ अमȂडमȂट 

आया। जो अमȂडमȂट आया, उसमȂ यह कहा गया िक मेिडकल काउंिसल ऑफ 

इंिडया को  statutory body रहने दȂगे,  इसे इलेिक्टड गविनȊग बॉडी बनी रहने 

दȂगे। इसमȂ 1956 से 2000 के बीच मȂ 6 अमȂडमȂट िकए गए हȅ, इसमȂ 6 सशंोधन 

िकए गए हȅ, तो हम यह भी नहीं कह सकते हȅ िक भिवÍय मȂ आगे सशंोधन की 

कोई गुंजाइश नहीं है। मȅ माननीय मंतर्ी जी से कहना चाहती हंू िक आपने MCI के 
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पूवर् चेयरमनै को ĥÍटाचार के आरोप मȂ हटाया और यह जो आपने कदम उठाया 

है, इस कदम मȂ हमारी पूरी सहमित है, इस कदम से हमȂ कोई ऐतराज़ नहीं है। मȅ 

आपसे यह कहना चाहती हंू िक एक Ëयिƪ के कारण आप एक चुनी हुई पूरी 

अटॉनोमस बॉडी को खत्म नहीं कर सकते हȅ।  मंतर्ी जी, इसमȂ चुने हुए जो मेÇबसर् 

आते हȅ, व ेहर यिूनविर्सटी के होते हȅ, व ेहर Îटेट से चुनकर आते हȅ, इसमȂ जो 

चुने हुए मेÇबसर् हȅ, उनकी सखं्या नॉिमनेट मेÇबसर् से ज्यादा है। इसमȂ उनका 

Ģभतु्व ज्यादा है, इसको मȅ एक लोकतािंतर्क Ģिकर्या मानती हंू। मंतर्ी जी, मȅ 

आपसे जानना चाहती हंू िक AICTE  के चेयरमनै पर जो ĥÍटाचार के आरोप लगे 

थे, तो क्या इस वजह से आप AICTE को खत्म कर दȂगे ?  सेबी मȂ करोड़ȗ का 

घोटाला हुआ, तो क्या आप सेबी को खत्म कर दȂगे ?  एक मंतर्ी ने दूर सचंार 

िवभाग मȂ लाखȗ-करोड़ȗ का घोटाला कर डाला, तो क्या आप दूर सचंार िवभाग 

को समाÃत कर दȂगे ?  एक हमारे सÇमानीय सासंद ने और कुछ सÇमानीय 

सदÎयȗ ने भारतीय ओलिÇपक सघं मȂ हेराफेरी की, उसमȂ जो घोटाले हुए, क्या 

उसके कारण आप भारतीय ओलिÇपक सघं को खत्म कर दȂगे ?  अगर ऐसा नहीं 

है, तो िफर एक चुनी हुई सÎंथा को, लोकतािंतर्क सÎंथा को खत्म करने का 

आपको कोई हक नहीं है, यह मȅ आपसे कहना चाहती हंू। इतने सारे घोटाले 

यपूीए सरकार के समय मȂ हुए हȅ, तो क्या आप पूरी सरकार ही खत्म कर दȂगे?  

इसिलए मंतर्ी जी, आपको चुनी हुई एक लोकतािंतर्क सÎंथा को खत्म करने का 

कोई हक नहीं है, यह मȅ आपसे कहना चाहती हंू।  
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 मेिडकल काउंिसल ऑफ इंिडया को आिर्डनȂस के तहत लाकर आपने 

इतनी जÊदबाजी क्यȗ की ?  आपकी सरकार बजट सतर् पूणर् होने के बाद एक 

हÄते के अदंर आिर्डनȂस लेकर आई, यह एक सदेंह पैदा करने वाली बात है। जो 

पहले थे, उन सबको आपने पहले हटाया, जबिक वतर्मान मेिडकल काउंिसल 

ऑफ इंिडया मȂ जो Ģावधान हȅ, उनके बारे मȂ मंतर्ी जी, आप जानते हȅ और इसमȂ 

यह बात कही गई है िक there is a provision for Commission of Inquiry.   

लेिकन सरकार उस वƪ Commission of Inquiry उनके िखलाफ रख सकती 

थी, परन्तु आपने inquiry करके कानून को, कानून की रीित से, काम करने के 

िलए, उसे चलने नहीं िदया। आपने एक बोडर् ऑफ गवनȄस लाकर के एक नई 

ËयवÎथा कायम कर दी।  आपने ĥÍटाचार के कारण MCI के पूवर् चेयरमनै को 

हटाया था और उनके Îथान पर दूसरे Ëयिƪ को ĢेिसडȂट बनाकर मेिडकल 

काउंिसल ऑफ इंिडया के Îवरूप को यथावत रखकर काम िकया। मुझे आÌयचर् 

और हैरानी इस बात की है िक यपूीए सरकार को यह आिर्डनȂस लाकर सारी की 

सारी मेिडकल काउंिसल ऑफ इंिडया को िडजाÊव करने की क्या जरूरत पड़ी?  

(1Z/ASC पर जारी) 

 

ASC-SK/1Z/2.15 

Ǜीमती माया िंसह (कर्मागत) : उसके बाद छ: वषर् का बोडर् ऑफ गवनȃन् स बनाने 

की क्या आवÌयकता हो गई?  मंतर्ी जी, मेरा आप से यह ĢÌन है िक िपछले साल 
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आपने छ: गविनȊग बॉडी के मेÇबसर् खुद चुने थे।  साल भर के अंदर ही आपने उन 

सभी छ: मेÇबसर् को हटा िदया।  क्या वे सब नकारा थे?  क्या साल भर मȂ ही 

उनके ऊपर ĥÍटाचार के आरोप लग गए?  क्या उनमȂ एक भी लायक नहीं था, 

जो आपने सबको एक साल मȂ ही हटा िदया? उन छ: मेÇबसर् को हटाने के बाद, 

आपने िजनको  रखा है,  उन पर भी अंगुिलया ंउठ ही हȅ।  पदȃ के पीछे क्या है, 

यह हमȂ मालमू नहीं है,  आप यह सदन को बताएं।  मेरा आप से यह आगर्ह है, 

मेरी आप से यह मागं है िक मेिडकल Ģोफेशन बहुत नोबल  Ģोफेशन है,  आप 

मेिडकल कॉउंिसल ऑफ इंिडया की  पिवतर्ता को यथावत रखȂ।  आपको उसमȂ 

कोई भी संशोधन, कोई भी Ģावधान करना है तो करȂ,  उस पर कोई रोक नहीं है,  

लेिकन जो उसका मूल Îवरूप है, उससे आप छेड़-छाड़ न करȂ।  इसके साथ ही 

मȅ आप से यह भी पूछना चाहंूगी िक Îवगीर्य जवाहरलाल नेहरू जी का इंिडयन 

मेिडकल कॉउंिसल का जो  िवजन है,   उन्हȗने सही िकया था या आप सही कर 

रहे हȅ, यह हमȂ बताइए?  मंतर्ी जी, आपके यहा ंभरेू कमेटी मȂ एक िनयम है िक 

50 लाख की आबादी पर एक मेिडकल कॉलेज़ होगा, लेिकन मेिडकल कॉलेज़ 

का एपर्ूवल भी सेन्टर्ल गवनर्मȂट देती है। आपने पुडुचेरी जैसे छोटे Ģदेश मȂ, 

िजसकी आबादी पाचं लाख है, 9 मेिडकल कॉलेज खोलने की परिमशन दी है। 

दूसरी तरफ कई ऐसे बड़े राज्य हȅ, िजनमȂ इतने मेिडकल कॉलेज़ खुलने की बात 

नहीं कही गई है। एक ĢÌन के ǎारा हमारे िबहार के माननीय सदÎय इस बारे मȂ 

पूछ रहे थे।  इसी तरह से उǄर Ģदेश भी एक बड़ा राज्य है, राजÎथान है और मȅ 
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Îवय ंमध्य Ģदेश से हंू,  आपके यहा ंचक्कर लगा-लगा कर, कॉलेज खोलने की 

अनुमित के िलए  परेशान हȅ, िफर कॉलेज खोलने की अनुमित नहीं िमल रही है।   

उनको अनेकȗ िनयमȗ, कायदे-कानूनȗ का हवाला देकर वषार्ं से टाला जा रहा है।  

मȅ मध्य Ģदेश के सदंभर् मȂ भी यह बात कह रही हंू िक हमȂ सागर मȂ सालȗ साल 

मशक्कत  करने के बाद बामुिÌकल सफलता िमली।  मंतर्ी जी, NDA की सरकार 

ने 2001 की जनगणना को आधार मानकर 6 नए AIIMS के िनमार्ण की बात कही 

थी।  उनमȂ से भोपाल और मध्य Ģदेश मȂ भी एक-एक AIIMS के िनमार्ण का 

ĢÎताव है।  वतर्मान मȂ 2011 की जनगणना को आधार मानकर  अगर हम ÎवाÎथ्य 

सेवाओं की समीक्षा करȂ,  तो आज देश भर मȂ 6 AIIMS नहीं, बिÊक काफी नए 

AIIMS के िनमार्ण की जरूरत है।   क्या सरकार की उनको Îथािपत करने की 

इच्छा शिƪ है?  मȅ यह जानना चाहती हंू िक उनके िनमार्ण मȂ अब तक क्या 

Ģगित हुई है, उनकी वतर्मान मȂ क्या िÎथित है? ये नए AIIMS आम जन का 

इलाज करने मȂ कब तक सक्षम हो जाएंगे?  तािक गरीबȗ को अपनी बीमारी के 

इलाज के िलए िदÊली मȂ धक्के न खाने पड़Ȃ और व ेअपने राज्य मȂ ही इस सुिवधा 

का लाभ ले सकȂ ।  मंतर्ी जी, मȅ आप से यह कहना चाहंूगी िक  एिरया के 

मुतािबक, रूल के अनुसार सभी जगह का इक्वल िडिÎटर्Åयशून करके , मेिडकल 

कॉलेज खोलने की  मजूंरी देनी चािहए।  

(कर्मश: 2A/LT पर)  

-ASC/LP/2.20/2A 
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Ǜीमती माया िंसह (कर्मागत) : गावँ मȂ डॉक्टसर् नहीं जाते हȅ, क्यȗिक वहा ंपर 

डॉक्टसर् को पयार्Ãत सुिवधा नहीं िमलती है। मेरा आपसे यह आगर्ह है िक अगर 

कोई डॉक्टर पोÎट गेर्जुएट मेिडकल कोसर् मȂ एक साल रूरल सिर्वस करता है, 

तो उसको 10% incentive िमलना चािहए, अगर दो साल करता है तो आप 

उसको 20% incentive दȂ, अगर तीन साल करता है तो उसे 30% दȂ। उसको 

इतना incentive िमलना चािहए, तािक कोई भी डॉक्टर गावं मȂ जाकर अपनी 

सिर्वस दे सके, वहा ंरह सके, लोगȗ को इलाज की सुिवधाएं, जो वहा ंपर अभी 

पयार्Ãत नहीं हȅ, वहा ंठीक हो सकȂ । इसिलए मȅ आपसे कहना चाहंूगी िक अन्य 

राज्यȗ के छोटे-छोटे मसलȗ के आधार पर या उसमȂ कुछ किमया ंया खािमया ं

िनकालकर आप जो कॉलेिजस की मान्यता reject कर देते हȅ, वह reject न करȂ, 

यह मेरा आपसे एक आगर्ह है।  

मंतर्ी जी, इसके साथ ही मȅ आपसे एक और आगर्ह करना चाहंूगी िक जो 

गवनर्मȂट मेिडकल कॉिलिजस हȅ और जो Ģाइवेट मेिडकल कॉलेिजस हȅ, दोनȗ के 

मापदंड अलग-अलग होने चािहए। िजतनी सख्ती हम Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज 

के साथ करते हȅ, मȅ आपसे कहना चाहंूगी िक आपकी उतनी सख्ती गवनर्मȂट 

मेिडकल कॉलेज के साथ नहीं होनी चािहए। मंतर्ी जी, जनसंख्या बढ़ रही है, 

उसमȂ लगातार इज़ाफ़ा हो रहा है, नई-नई बीमािरया ं ईजाद हो रही हȅ, 

बीमािरया ं भी बढ़ रही हȅ, जबिक कई बड़े-बड़े राज्यȗ मȂ िगने-चुने गवनर्मȂट 

मेिडकल कॉलेज हȅ। महोदय,  Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज तो खुलते चले जा रहे 
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हȅ, लेिकन गरीब का बच्चा डॉक्टर कैसे बनेगा? क्यȗिक Ģाइवेट मेिडकल 

कॉलेिजस, जो donation लेते हȅ और वह भी अब छोटा-मोटा नहीं रहा है, वह 

उनकी पिरिध से बाहर है, इसिलए मȅ कहना चाहंूगी िक आप इस तरफ ध्यान दȂ 

और राज्य मȂ अिधक से अिधक गवनर्मȂट मेिडकल कॉलेज खुलȂ, इस बात की 

िंचता भी करȂ। इसके साथ ही नॉन िक्लिनकल टीचसर् की आज बहुत demand  

हो रही है। दो-तीन राज्यȗ का ĢÌन है, िबहार का है, उǄर Ģदेश का है, मȅ 

आपको मध्य Ģदेश की बात बताती हंू िक आजकल ये लोग िमलते नहीं हȅ। मेरा 

आपसे आगर्ह है िक नॉन िक्लिनकल टीचसर् के Ģावधानȗ मȂ और उनके 

experience मȂ आपको कुछ  relaxation करना चािहए। जो झोला छाप डॉक्टसर् 

हȅ, लोग उनसे इलाज नहीं कराना चाहते हȅ। देश के अंदर डॉक्टसर् की इतनी 

कमी है, 7 लाख डॉक्टसर् की जरूरत है। इनकी िकतनी कमी है। अगर मȅ गलत 

हंू..(Ëयवधान).. 

ÎवाÎथ्य और पिरवार कÊयाण मंतर्ी (Ǜी गुलाम नबी आज़ाद) : साठ लाख? 

Ǜीमती माया िंसह :  साठ नहीं सात, मȅ सेवन कह रही हंू। आज िकतने डॉक्टसर् 

िनकल रहे हȅ? िसफर्  36,000 हȅ। मतंर्ी जी क्या होगा? क्या आपने भिवÍय मȂ 

इसकी योजना बनाई है? डॉक्टर और पेशेन्ट का रेशो क्या है? अगर आप हमȂ 

यह अपने जवाब मȂ बताएंगे, तो अच्छा होगा। मंतर्ी जी, मȅ कहना चाहंूगी, आपको 

याद होगा िक आपने 26/8/2010 को इसी सदन मȂ, राज्य सभा मȂ, एम.सी.आई. 

के िबल पर अपने भाषण मȂ जो कहा था, वह आपको याद होगा। कई लोगȗ ने 
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अपनी-अपनी अलग-अलग बातȂ उठाई थीं। आपने आÌवासन िदया था िक यह 

जो िबल है, यह मुकिÇमल िबल नहीं है, आपने यह भी कहा था िक आप एक नया 

िबल लेकर आएंगे तथा नया िबल अगले सतर् मȂ आएगा। माननीय मतंर्ी जी, आप 

अगले सतर् मȂ उसको सभा पटल पर रखने वाले थे, आपने यह भी कहा था िक 

सासंद उस पर खुलकर चचार् करȂगे, वह Îटैिंण्डग कमेटी मȂ जाएगा, सÇमानीय 

सासंद उसमȂ सशंोधन करना चाहȂगे तो वह वहा ं पर होगा, लेिकन मȅ पूछना 

चाहती हंू िक आपका अगले सतर् से क्या मतलब था? क्या जो अभी आगे 16वीं 

लोक सभा आएगी, उससे मतलब था या आप ÎपÍट करȂगे िक अगला सतर् क्या 

है? हम उसका इंतजार कर रहे हȅ।  

(akg/2b पर जारी) 

AKG-VKK/2B/2.25 

Ǜीमती माया िंसह (कर्मागत) : आप यहा ँयह बताएँ िक ‘अगले सतर्’ से आपका 

आशय क्या है?   

 इसके साथ ही साथ, मȅ यह कहना चाहँूगी िक आपने इस िबल मȂ िनयुिƪ 

और समय सीमा के बारे मȂ जो बात कही है, वह ठीक है, अच्छी है, पर जहा ँतक 

MCI के autonomous body होने की बात है, तो मȅ और मेरी पाटीर् इस सÎंथा 

की Îवतंतर्ता बरकरार रखने की िहमायती हȅ और मȅ समझती हँू िक लोकतािंतर्क 

ËयवÎथा मȂ यह ठीक भी है।  इस सÎंथा ने आजादी के 64 वषș मȂ देश को बहुत से 

उÇदा डॉक्टसर् िदए हȅ और हमारी ÎवाÎथ्य ËयवÎथाओं को उन ऊँचाइयȗ पर 
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लाकर खड़ा िकया है, जहा ँ िवदेशȗ मȂ भी हमारे डॉक्टसर् अपने देश का नाम 

रोशन कर रहे हȅ।  इस कारण यह और भी महत्वपूणर् है िक हम इसका वतर्मान 

Îवरूप यथावÞ रखȂ। 

 उपसभापित महोदय, आपने मुझे इस िबल पर बोलने का मौका िदया, 

इसके िलए आपका धन्यवाद। 

(समाÃत) 

MS. MABEL REBELLO (JHARKHAND): Thank you, Sir. I am standing 

here to support the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2011.   

 Sir, this medical body was superseded almost 14 months ago, 

and at that time, an Ordinance was brought, and we all know as to 

why that body was superseded. That was the need of the hour and it 

was necessary. They were so corrupt that people could not start 

medical colleges in India. Today after superseding, things have 

improved.  My previous speaker is saying, no. But, I would say, ever 

since this body has been superseded, things have improved in the 

country. Today, we have got almost 345 medical colleges in the 

country. This is almost 20-25 per cent of the total medical schools of 

the world. So, we have improved. It’s not that we have not improved. 

But, of course, India has 17 per cent of world population but we have 
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20 per cent ailments of the world. So, we need to improve and 

improve drastically. The world average of bed density per 1000 

population is 2.6 per cent. Whereas Sri Lanka has got 2.9 per cent, 

India has 0.78 per cent which is really dismal and shameful. It is not 

good for us. I fully agree with it. Sir, as per world data, we have got -6 

per cent beds; we have got -8 per cent less doctors; we have got -8 

per cent less nurses; community health workers are -9 per cent. So, 

we need to improve our system. We have got in our country 

something like 7,63,000 doctors. ... (Interruptions) .. यादव जी, मुझे 

बोलने दीिजए Ãलीज़। 

Ǜी उपसभापित : आप मुझे address कीिजए। 

सुǛी मैबल िरबैलो : सर, इससे बहुत disturbance होती है। 

Ǜी उपसभापित : आप उन्हȂ क्यȗ देख रही हȅ? 

सुǛी मैबल िरबैलो : सर, यहा ँआवाजȂ आ रही हȅ, इसिलए मȅने िनवेदन िकया।  मȅ 

आपको देख रही हँू, मȅ आपको ही देखँूगी, मȅ उस तरफ नहीं देखँूगी, लेिकन 

आवाजȂ आती हȅ।  

Ǜी उपसभापित : आप चेयर को address करȂ।  Don’t take that into 

consideration. 
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सुǛी मैबल िरबैलो : सर, हम लोग per year 35,000 doctors produce करते 

हȅ, मगर उसके बावजूद कभी-कभी 5,000 डॉक्टसर् यहा ँ से पलायन करके 

overseas जाते हȅ, बाहर जाते हȅ।  इस तरह per year हमȂ 30,000 डॉक्टसर् 

िमलते हȅ।  इससे हमारा 7 लाख डॉक्टसर् का shortfall है।  If we have to come 

up to the level of meeting that shortage, we need to increase our 

seats.  We need to have at least 70 thousand seats per annum.  

 Sir, coming to the Medical Council, I want to mention that last 

year, the Minister did appoint six people on the Board of Directors. 

Now, he has again got new six doctors. The Medical Council should 

be representative of the whole country.  

(Contd. by KR/2c) 

KR/2C/2.30 

MS. MABEL REBELLO (CONTD.): Now, two doctors have come from 

Mumbai, two doctors are from Delhi, one doctor is from Pune and the 

Chairman himself is from Chandigarh. This is not true representative 

body. It should be from all sections of the country, South, North, East 

and West. East is always neglected. The East also should be given 

due representation on this body. When an election system was there, 

there was a chance for everybody to come. My request to the Minister 
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is when he appoints the Board of Directors; he must see that 

representation is given to every corner of the country. If he is 

appointing six people, he should appoint from six zones. Similarly, 

among the six doctors whom he has appointed to the Board of 

Directors, three doctors are super-specialists, three doctors are 

cardiologists. He should give representation to the people who are 

teaching undergraduates also. They are the people who are teaching. 

They need to be there because whatever may be difficulties that they 

have, they can bring it to the Board of Directors and settle it. I feel as 

long as he appoints the Board of Directors of the Medical Council of 

India, it should be truly representative of the area and of the type of 

subjects they teach. Super-speciality, speciality and undergraduates' 

professors also should be taken care of. 

     Sir, why are we having shortage of doctors? Even today we have 

got 50 per cent seats only because of that there is dismal corruption. 

Yesterday, I was told for Radiology, Orthopedic, super-speciality 

seats, they have to pay Rs.1.5 crore black. How many people can 

afford? A poor student who may be brilliant, may have excellent hand 

but he may not be good in orthopedic because he does not have 
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specialization in orthopedic because he does not have money. We 

must think of doing away with shortage of medical seats. We have 

done that in engineering colleges. Now we have got surplus seats. 

Why can't the same principle be applied to medical profession? In 

South India I think he has got 60 per cent medical seats. You have 

given  hardly any medical colleges to the Eastern India.   

     Sir, I want to bring to the knowledge of the hon. Minister. My 

predecessor, Shrimati Maya Singh, who spoke before me, said about 

the AIIMS like institutions. I regret to state in this House, I have stated 

earlier also, six AIIMS like institutions were sanctioned. After that two 

more were sanctioned. The total sanctioned AIIMS like institutions are 

eight. In the Northern India, except Jharkhand, West Bengal has it, 

Chhattisgarh has it, Orissa has it, Bihar has it, Madhya Pradesh has it, 

Rajasthan has been given one, Uttar Pradesh has been given, 

Uttarakhand has been given. But Jharkhand has been left out. Why is 

this partiality? I don't understand. Jharkhand has a population of 3 1/2 

crore people. It has got just three medical colleges. One was started 

at Ranchi in 1960 with 90 seats. In 1961 one college was started at 

Jamshedpur. In 1969 one college was started at Dhanbad. So, for the 
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last 40 years not one medical college has been started in Jharkhand. 

Then, everybody here says that Jharkhand has no Government, there 

is naxalism, anti-social elements and all that. If you don't care for the 

State, naturally, you are encouraging all sorts of elements to come up. 

People of Jharkhand have to go all the way elsewhere. I would request 

the hon. Minister since he is here to sanction a medical college as 

Jharkhand has got 3 1/2 crore population. As per norms, Jharkhand 

should have,  at least, 6 to 7 medical colleges. As per the original 

norms, for every 50 lakh population, one medical college should be 

there. They have made a mistake by leaving out  Jharkhand, not 

giving AIIMS like institution. They should rectify it. Now, in the coming 

budget he should announce an AIIMS like institution for Jharkhand as 

well. Why has it been left out? I just fail to understand the logic of this. 

Especially when he is going to start new medical colleges, he should 

take care of having medical colleges in scheduled areas and LWE 

districts.  

         (Continued by 2D/MKS) 

MKS-PSV/2.35/2D 
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MS. MABEL REBELLO (CONTD.):  You can’t just leave out those 

areas.  Who are those people, Sir?  They are our fellow Indians.  They 

have got as much right on this land as we have.  We must look after 

those people.  We should not only look after their other life interests, 

but we must look after their health interests as well.   Sir, you look at 

the doctors.  Look at the NRHMs, Sir.  What is happening?  I am 

being told that Rs.20,000 crore Budget is there.  But we do not see 

any doctors in the districts, Sir!  Forget about blocks.  In the blocks, 

there are no doctors.  I can name the blocks.  There is not even a 

single doctor there, Sir.  And the medicines!  Doctors in the district 

hospitals just write a small prescription and say, “जाओ, दवा ले लो”।  

This is the state of affairs.  ...(Interruptions)...  I mean, you cannot 

imagine that, Sir.  Where this Rs.20,000 crore is going, I would like to 

know.  The Budget is not to be spent only on metropolitan cities, Sir.  

It should go to the rural areas.  Sixty to 70 per cent people live there, 

but they don’t get any facilities whatsoever.  Why is it so, Sir?  What is 

the Minister thinking of doing for this?  While setting the norms for 

starting medical colleges, for land, building, going vertically and all 

that, you please take care of this hinterland also.  Don’t think of the 
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metropolitan cities alone.  This is my request to you.  Otherwise, a 

time will come when people won’t allow us to go to those areas at all.   

 Sir, as I said earlier, there is a shortage of doctors in those 

areas.  That is all right.  But more important is unequal distribution of 

available trained health personnel.  Most of the doctors -- Sir, the 

P.M. is sitting here; you know whom I am referring to; he would also 

understand -- that you post for the district hospitals, for the block 

hospitals, get themselves attached, you know, to the city hospitals; 

they draw the salary there, but they work here.  There are no doctors 

in the districts at all!  If Tamil Nadu can improve their social sector 

indicators -- infant mortality rate, maternal mortality rate, having 24/7 

primary health centres and community health centres, in small States 

like Jharkhand and Chhattisgarh, the country can also have, Sir.  But 

somebody needs to apply his mind and Central Government has to, a 

sort of, give help to these States; deal with them not only with iron 

hand, but also, you know, cajole them, assist them, help them; send 

their counselors there, teach them and give them models like Tamil 

Nadu and Kerala, so that they can also imitate and improve their 

health sectors, Sir.   But this type of assistance is never given to them.  
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They will only say, “वहा ँ से Ģोजेक्ट नहीं आया, इसिलए हम नहीं दȂगे”।    

This sort of attitude should not be there, Sir.  वह Ģोजेक्ट नहीं आया, तो 

proposal नहीं भेजा।   What sort of attitude is this, Sir?  What for is this 

huge team of officers sitting here in offices in the Ministry?  What are 

they doing?  They are not there to show just like, you know, dadas 

sitting here.  They are there to assist.  A sense of commitment, a 

sense of assisting people should be there.  This attitude of the officers 

sitting here should change.  Only then the poorer sections, the poorer 

areas and the States which are not doing well, can get assistance, 

Sir.  Otherwise, we will always be having problems like this.   This is 

my request to the Minister, Sir.   

 Coming to Jharkhand, आप लोग झारखंड मȂ इतना इंटरेÎट नहीं लȂगे, 

झारखंड को ऐसे ही छोड़ दȂगे, तो मȅ आपको कह रही हँू िक जैसे यिद आपके 

हाथ मȂ सॉर हो जाए और उसको आप attend नहीं करȂगे तो कभी-न-कभी उस 

हाथ को आपको amputate कराना पड़ेगा।  अगर आप इसी तरह से amputate 

कराते रहȂगे, तो आपके शरीर का क्या होगा?  उसी िहसाब से हमारे देश मȂ भी 

वैसा ही हो जाएगा।   इसिलए, आप झारखंड को ऐसे ही कचरा करके मत 

छोिड़ए।  यहा ँसीपी ठाकुर जी बठेै हȅ।  व ेजानते हȅ िक झारखंड देश को 40 per 
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cent minerals supply करता है।  मगर, जब यहा ँसे झारखंड को देना पड़ता 

है, थोड़ी royalty भी देनी पड़ती है, तो उसमȂ भी आप कटौती करȂगे..।  

(2ई/वी.एन.के. पर कर्मश:) 

-PSV/VNK-TMV/2e/02:40 

सुǛी मैबल िरबैलो (कर्मागत):  जब health के िलए कुछ special यानी एÇस like 

institution देना हो, तब आप झारखंड को ही neglect करȂगे।  जब आपको 

PMGSY मȂ रोड देना है, तो झारखंड को नहीं दȂगे, NH देना है, तो झारखंड को 

नहीं दȂगे।  इस तरह से झारखंड को neglect करने के कारण ही वहा ंयिह Îथित 

पैदा हुई है।  इसिलए, आप लोगȗ से िनवेदन है िक इस तरीके से आप िकसी Îटेट 

को neglect मत कीिजए।  अगर आप इस तरह से neglect करȂगे, तो उसका 

पिरणाम हम सबको, जो लोग यहा ंबैठे हुए हȅ, भगुतना पड़ेगा।  आप इतना सारा 

पैसा खचर् कर रहे हȅ, 20 हजार करोड़ रुपए NRHM पर खचर् कर रहे हȅ, लेिकन 

उसका खचर् कैसे हो रहा है, इसको भी थोड़ा देख लीिजए।  िजस Îटेट मȂ 

already अच्छा काम हो रहा है, जहा ंhealth facilities हȅ, जहा ंज्यादा डॉक्टसर् 

हȅ, आप वहा ंही क्यȗ concentrate करते हȅ?  उनको ही क्यȗ पैसा दे रहे हȅ?  

उनको ही क्यȗ और facilities दे रहे हȅ?  िजन Îटेट्स मȂ ये सब facilities नहीं हȅ 

या कम हȅ, वहा ंये सब facilities पैदा करके वहा ंके लोगȗ को कुछ सहूिलयत, 

comfort देने के बारे मȂ सोिचए।  हमारा यह attitude होना चािहए।  We should 

consider the country as one unit.   
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South India डेवलप कर िदया, Western India डेवलप कर िदया, 

North India डेवलप कर िदया और Eastern India को छोड़ दȂगे, यह नहीं 

चलेगा।  अब बहुत िदन हो गए, अब यह नहीं चलेगा।  मेरा पुन: आपसे िनवदेन 

यह है िक हमारे तीन colleges हȅ और इन तीनȗ मȂ कुल 220 सीट्स हȅ।  आप हर 

कॉलेज को कम से कम 100-100 सीट दे दीिजए।  धनबाद को 100 सीट दीिजए, 

जमशेदपुर को 100 सीट दीिजए और राचंी को जो आपने 120 सीट दी हȅ, उनको 

बढ़ा कर 250 सीट कीिजए और एÇस like एक institution दे दीिजए।  हमारे हर 

किमÌनरी यानी दुमका, हजारीबाग और पलामू मȂ एक-एक मेिडकल कॉलेज दे 

दीिजए, तािक वहा ंपर personnel हो।    

वैसे ही वहा ंनिसȊग ÎकूÊस है ही नहीं।  पहले साउथ इंिडया से नसȃज 

आती थीं, आज साउथ इंिडया से व ेसब नसȃज गÊफ कंटर्ीज मȂ जाती हȅ।  आज 

झारखंड मȂ कोई नहीं आएगा, क्यȗिक वहा ंकी पिरिÎथितया ंही ऐसी है िक बाहर 

से नसȃज आकर वहा ं नहीं रह सकती हȅ।  वहा ं रहने के लायक ही नहीं है।  

इसिलए, हमȂ उनको in house trained करना पड़ेगा।  झारखंड के लड़के और 

लड़िकयȗ को ही trained करना पड़ेगा।  इसमȂ आपको थोड़ी उदारता िदखानी 

पड़ेगी, जैसे आप difficult Îटेटȗ मȂ िदखाते हȅ, वैसे ही यहा ंभी िदखाना पड़ेगा।   

यहा ंकेवल 24 िजले हȅ और इनमȂ से 20 िजले LW िजले हȅ।  इनको थोड़ा 

ज्यादा मदद कीिजए।  I can’t expect you to bring them on a par with 

Tamil Nadu, Kerala and Puducherry.  जैसे अभी िकसी ने कहा िक 
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Puducherry मȂ 5 लाख population है, लेिकन वहा ंकोई मेिडकल कॉलेज नहीं 

है।  ऐसे ही साउथ इंिडया के मंगलौर मȂ 5 लाख population है, लेिकन वहा ं6 

मेिडकल कॉलेजेज हȅ।  ये सब unequal distribution हȅ।  इन सबकी वजह से ये 

सब problems create हो रहे हȅ।  जब आप मेिडकल कॉलेजेज allot करते हȅ, 

तब आप थोड़ा सा इसको देख कर allot करने की कोिशश कीिजए।  Medical 

personnel or paramedical personnel or nurses, झारखंड मȂ अपने ही लोगȗ 

को trained करना पड़ेगा तािक वहा ंअपने पास enough human resources हो 

जाए। (समय की घंटी) इससे जनता को कुछ तो facility िमलेगा।  यही मेरा 

आपसे िनवेदन है।  धन्यवाद।  

(समाÃत) 

Ǜी नरेश चन्दर् अगर्वाल (उǄर Ģदेश):   धन्यवाद, उपसभापित जी।  मȅ समझता 

हँू िक माननीय मंतर्ी जी MCI का जो िबल लाए हȅ, इससे वे मेिडकल साइंस के 

के्षतर् मȂ एक कर्ािंत पैदा करना चाहते हȗगे, सुधार लाना चाहते हȗगे।  िपछली बार 

भी जब MCI का िबल आया था, तो माननीय मंतर्ी जी ने बहुत सी घोषणाएं की 

थीं, बहुत से सुझाव िदए थे और बहुत सी बातȂ कही थीं।  उन्हȗने कहा था िक हम 

ये करने जा रहे हȅ, िजनसे िहन्दुÎतान मȂ डॉक्टरȗ की जो कमी है, वह कुछ हद 

तक दूर होगी।  अभी हमारी बहन भी बता रही थी िक िकतने डॉक्टर कम हȅ।  

अगर हम Ģित वषर् 35 डॉक्टर पैदा करते हȅ, तो उनमȂ से 5-6 हजार िवदेश चले 

जा रहे हȅ, क्यȗिक उनको िवदेश मȂ ज्यादा सुिवधा उपलÅध है।  आज जो डॉक्टसर् 
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पढ़ कर िनकल रहे हȅ, हमȂ यह देखना पड़ेगा िक वे गर्ामीण अंचल मȂ कैसे जाएं?  

आपने िपछली बार यह घोषणा की थी िक हम गर्ामीण अंचल के िलए three 

years course के डॉक्टर बनाएंगे, लेिकन वह Îकीम क्यȗ रुक गई, क्यȗिक इन 

मेिडकल कॉलेजȗ से जो लड़का दस साल पढ़ने के बाद पीजी िडगर्ी लेकर 

िनकलेगा, क्या आप उससे यह उÇमीद करȂगे िक वह गावं के दूर अंचल मȂ रहेगा, 

जहा ंिबजली नहीं है, जहा ंसड़क नहीं है, जहा ंिशक्षा नहीं है, वहा ंवह रहेगा, तो 

कैसे रहेगा? 

(2f/DS पर कर्मश:)    

  -VNK/DS-VK/2.45/2f 

Ǜी नरेश चन्दर् अगर्वाल (कर्मागत): क्या आप गावँȗ के लोगȗ को quakes पर 

छोड़ दȂगे?  आज आपने quakes पर रोक लगायी और माननीय सुĢीम कोटर् ने 

भी एक आदेश िकया, लेिकन आज आप िकसी भी गावँ के बाजार मȂ चले जाइए, 

वहा ँझोलाछाप डॉक्टरȗ की बहुतायत है और व ेबहुत-से लोगȗ की िजन्दगी से 

िखलवाड़ कर रहे हȅ।  इसके िलए क्यȗ नहीं कड़े कदम उठते हȅ?  केवल 

मेिडकल काउंिसल मȂ छ: लोगȗ को नािमत करने से मेिडकल साइंस के के्षतर् मȂ 

बहुत बड़ा सुधार नहीं होगा, बिÊक हमȂ उनको गाइडलाइंस देनी पड़Ȃगी, उनको 

उदार बनाना पड़ेगा, उनको practical करना पड़ेगा और हमȂ उनको यह कहना 

पड़ेगा िक अगर आपने सही चीज़ȗ को न जाना, अगर आप छ: लोग देश के 
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मेिडकल कॉलेिजज़ से ऊपर हो गये, तो इससे बहुत अच्छा सुधार नहीं होगा और 

बहुत-सी चीज़Ȃ सामने भी नहीं आएँगी।   

जो भी Ģाइवटे या सरकारी मेिडकल कॉलेज खोलेगा, उसके िलए आपने 

100 ÎटुडȂट्स पर 500 बेड के िलए कहा।  इसी तरह आपने डेढ़ सौ पर 700 कह 

िदया।  अगर आप यह उÇमीद करȂ िक उसमȂ Ģितिदन 500 पेशंट्स रहȂगे, तो यह 

practically कैसे सÇभव हो सकता है? मौसम के अनुसार भी तो रोग होते हȅ!  

हेÊदी मौसम मȂ रोग कम होते हȅ, लेिकन जब बरसात या गरमी का मौसम आता 

है, तो रोग ज्यादा होते हȅ।  लेिकन, जब आपके एमसीआई वाले चेिंकग करने 

जाएँगे, जब व ेinspection करȂगे और अगर वहा ँ500 से कम पेशंट्स हȗगे, तो वे 

कह दȂगे िक यह मेिडकल कॉलेज मानकȗ को पूरा नहीं करता, जबिक आईसीयू 

मȂ अलग बेड होते हȅ, आईसीसीय ूमȂ अलग होते हȅ और Ģसूित-गृह मȂ अलग होते 

हȅ।  उनको व ेनहीं िगनते।  मंतर्ी जी, आपने डेढ़ सौ सीटȗ की घोषणा की।  आपने 

कहा िक अगर आप डेढ़ सौ सीटȗ का infrastructure बना लȂ, तो हम डेढ़ सौ 

सीट्स दȂगे और तमाम मेिडकल कॉलेजȗ को वे िमले भी, लेिकन इसी 

infrastructure पर,  अगर आप 500 बेड पर डेढ़ सौ कर दȂ, तो क्या िदक्कत है?  

इसको 700 करने मȂ ऐसी कौन-सी चीज़ हो जाएगी? क्या जब 700 हȗगे तभी 

डेढ़ सौ बच्चे पढ़ पाएँगे?  आप एक िदन मेरे साथ चिलए, मȅ आपको Ģाइवेट 

मेिडकल कॉलेज मȂ ले चलता हँू।  आप देखȂगे िक गवनर्मȅट मेिडकल कॉलेज और 

Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज मȂ िकतना अन्तर है।  लेिकन, एमसीआई के मानक 
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अलग-अलग हȅ।  सरकारी मेिडकल कॉलेज मȂ चाहे िजतनी कमी हो, उसको 

मान्यता तुरन्त िमलेगी और Ģाइवटे मेिडकल कॉलेज मȂ चाहे थोड़ी-बहुत कमी 

हो, objections लग जाएँगे।  िजतनी भी reports हȅ, आप उन्हȂ उठा कर देख 

लीिजए।  हम यह उदाहरण दे सकते हȅ िक गवनर्मȂट के िकन-िकन मेिडकल 

कॉलेिजज़ मȂ faculty नहीं है और िकन-िकन मȂ infrastructure नहीं है, लेिकन 

चूिँक व ेगवनर्मȅट के हȅ, इसिलए सरकारी होने के नाते आपने उनको मान्यता दे 

दी।  मंतर्ी जी, दो मानक मत रिखए।  िकसी भी चीज़ के िलए दो मानक बहुत 

अच्छे नहीं होते हȅ।  मȅ चाहँूगा िक जब आप यह reform चाह रहे हȅ,  आप तो 

बहुत िदनȗ से reform के पक्षधर रहे हȅ, आपको भी राजनीित मȂ 32 साल हो गये 

हȅ और आज आप भारत सरकार के हैÊथ िमिनÎटर हȅ, तो कम से कम इतने वषș 

के अनुभव मȂ आप एक सुधार की घोषणा कीिजए, सुधार की एक नीित बनाइए, 

क्यȗिक अब बच्चा इंजीिनयिंरग मȂ नहीं जाना चाहता है।  कभी एक टर्Ȃड चला था 

िक हर बच्चा अपने को इंजीिनयर बनाना चाहता था।  उǄर Ģदेश मȂ आज 300 

इंजीिनयिंरग कॉलेज हȅ।  िनजी के्षतर् के 100 इंजीिनिंरग कॉलेज पूरे खाली चले 

गये, क्यȗिक एक भी बच्चा उनमȂ नहीं गया।  आज जब बच्चȗ का रूझान मेिडकल 

एजुकेशन की तरफ बढ़ रहा है, तो सरकार को भी कुछ सहुिलयतȂ देनी चािहए 

और उसे कुछ उदार बनना चािहए।  अगर आप सख्ती को सोच कर चलȂगे, तो 

आपके सामने सारी चीज़Ȃ आ जाएँगी।   
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आज देश मȂ जो साढ़े सात लाख या 10 लाख डॉक्टसर् की कमी है, वह 

कमी ऐसे पूरी नहीं होगी, क्यȗिक पॉपुलेशन तो रोज बढ़ती चली जा रही है।  

पॉपुलेशन को रोकने के िलए तो हैÊथ िडपाटर्मȂट कुछ नहीं कर रहा है।  माननीय 

अटल जी ने एक बार पॉपुलेशन को रोकने के िलए एक किमटी बनायी थी।  

उन्हȗने वह किमटी इतनी बड़ी बना दी िक लगा िक पॉपुलेशन कैसे रुकेगी?  वह 

इतनी बड़ी किमटी बन गयी थी िक उसी को लेकर लग रहा था िक पॉपुलेशन 

रोकने के िलए इतनी बड़ी किमटी की जरूरत तो है नहीं, तो िफर पॉपुलेशन 

कैसे रुकेगी?  आज उǄर Ģदेश की आबादी 21 करोड़ हो गयी है।  21 करोड़ की 

आबादी वाले उǄर Ģदेश के िलए हमने कहा िक उǄर Ģदेश को भी एक एÇस दे 

दीिजए।  लखनऊ मȂ हमारा एक पीजीआई है, इसके अलावा वहा ँकोई एÇस नहीं 

है।  अगर आप एक एÇस देने की बात ही कर रहे हȅ, तो इतनी बड़ी आबादी वाले 

उǄर Ģदेश को एक एÇस दे दीिजए।  अभी बहन कह रही थीं िक उǄर Ģदेश को 

एÇस िमल गया है।  हम नहीं जानते हȅ िक उǄर Ģदेश को िकस जगह ये एÇस 

खोलने जा रहे हȅ।  हो सकता है िक ये रायबरेली या अमेठी मȂ कहीं खोलने जा 

रहे हȗ, चिलए वहीं खोल दीिजए, आप घोषणा तो कर दीिजए िक वहीं खोलȂगे!  

लेिकन, उǄर Ģदेश मȂ भी मेिडकल सुधार मȂ हम लोगȗ को भारत सरकार की 

मदद चािहए। 

(2जी/एचएमएस पर कर्मश:) 

2G/RG-HMS/2.50 
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Ǜी नरेश चन्दर् अगर्वाल (कर्मागत) : लेिकन उǄर Ģदेश मȂ मेिडकल सुधार के 

िलए हम लोगȗ को भारत सरकार की मदद चािहए। यह ठीक है िक 

एन0आर0एच0 के अतंगर्त हम को पैसा िमल रहा है, लेिकन डॉक्टसर् ही नहीं 

िमलȂगे तो हम आप की नीितयȗ को कैसे लागू करȂगे? हम ने तो on contract, 

अच्छी पे पर डॉक्टसर् रखे, लेिकन व ेगावंȗ मȂ जाना ही नहीं चाहते।  अगर हÄते मȂ 

वह दो िदन भी मुिÌकल से पी0एच0सी0 मȂ चला जाए तो समिझए उस ने बहुत 

कृपा कर दी। माननीय मंतर्ी जी आप िवलेज डॉक्टसर् की Îकीम को अवÌय 

Ģभावी बनाइए िजस से गावं के लोग Quacks से बच सकȂ  और मेिडकल सुिवधा 

ĢाÃत कर सकȂ । 

 महोदय, मेिडकल काउंिसल ने एक चीज और की िक क्लास रूम 375 

बच्चȗ का बनेगा। आप सौ-डेढ़ सौ बच्चे अलाउ कर रहे हो िफर 375 बच्चȗ का 

क्लास रूम बनाने का क्या औिचत्य है? वहा ंऑिडटोिरयम तो 700 बच्चȗ का है 

और अगर कभी joint class लगनी है तो वह ऑिडटोिरयम मȂ लग जाएगी। वैसे 

तो क्लास मȂ डेढ़ सौ से ज्यादा बच्चे नहीं बैठȂगे। आप ने इतना बड़ा 

infrastructure बनाना compulsory कर िदया िजस की जरूरत नहीं है। आप ने 

तो खुद कहा है िक हम शहरी के्षतर् मȂ 25 एकड़ की सीमा घटाकर 10 एकड़ कर 

रहे हȅ िजस से िक मेिडकल कॉलेजȗ के िलए जमीन की समÎया न पैदा हो। वह 

आदेश शायद आप ने कर भी िदया, लेिकन गर्ामीण के्षतर् मȂ आज भी 25 एकड़ की 

बाध्यता है। महोदय, आज जमीन की कीमत क्या है और 25 एकड़ जमीन की 
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कीमत तो बहुत ज्यादा हो जाती है। िफर 25 एकड़ पर एक मेिडकल कॉलेज 

बनेगा तो उसकी बहुत cost होगी।  

 महोदय, बहुत सी ऐसी faculties हȅ, िजनकी जरूरत नहीं है। माननीय 

मंतर्ी जी आज वैसे भी डॉक्टर िशक्षा के के्षतर् मȂ नहीं जाना चाहता। वह निसȊग होम 

खोल लेता है। जो जरा सा अच्छा डॉक्टर है और उस का निसȊग होम खुल गया 

तो बस उस के यहा ंमरीजȗ की भीड़ लग जाती है। महोदय, बड़ी मुिÌकल से 

डॉक्टसर् Ģोफेसर बनने के िलए तैयार होते हȅ। िफर आप ने इतने डॉक्टसर्, इतने 

Ģोफेससर्, हैड्स और एसोिसएट Ģोफेससर् कर िदए हȅ िक Ģैिक्टकल रूप से उन 

सब को रखने पर कॉलेज को अपने खचर् का 90 परसȂट तो उन की पे पर खचर् 

करना पड़ रहा है। तो आिखर कॉलेज 10 परसȂट मȂ कैसे चलेगा? आप ने इतनी 

फैकÊटी पहले पैदा कर दीं और उसी फैकÊटी को आप डेढ़ सौ कर दȂगे, तो 

बच्चे तो उस मȂ पढ़Ȃगे क्यȗिक एम0सी0आई0 कहती है िक डेढ़ सौ बच्चȗ के िलए 

इतनी फैकÊटी और बढ़ानी चािहए तो सौ बच्चȗ के िलए इस से भी ज्यादा 

फैकÊटी हȅ। आप चाहȂ तो हम पूरे िडटेÊस आप को िलखकर भेज दȂगे िक िकतने-

िकतने Ģोफेससर्, िकतने हैड्स और िकतने एसोिसएट Ģोफेससर् एक-एक क्लास 

के िलए उन्हȗने बताए हȅ, िकतनी आवÌयकता है और िकतने िमल रहे हȅ। आज 

सी0बी0आई0 तमाम मेिडकल कॉलेजेज की जाचं करती िफर रही है। केतन 

देसाई ने क्या िकया िक सी0बी0आई0 सारे मेिडकल कॉलेजेज की जाचं करती 

घूम रही है िक फला ंसâ मȂ इतने patients थे िक नहीं। व ेpatient के घर जाकर 
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पूछ रही है िक patient थे िक नहीं। यह तो मेिडकल कॉलेज का काम नहीं है िक 

कौन आया था और कौन चला गया। इसिलए मȅ चाहंूगा िक आप इन चीजȗ को 

जरूर देखȂ और उस के िलए कोई तरीका ढंूढȂ। 

 महोदय, आज बड़े शहरȗ मȂ बहुत मेिडकल कॉलेज खुलते जा रहे हȅ। ये 

दूर अंचल मȂ नहीं जा रहे हȅ। लखनऊ मȂ चार मेिडकल कॉलेज हȅ, कानपुर मȂ तीन 

हȅ, मेरठ मȂ तीन-चार हȅ। मंतर्ी जी, आप इस की कोई सीमा लगाइए िक 25 

िकलोमीटर 50 िकलोमीटर तक एक मेिडकल कॉलेज होगा और दूसरा मेिडकल 

कॉलेज खुलना है तो इतनी distance के बाद ही खुलेगा तािक गर्ामीण अंचल के 

बच्चे को भी तो वहा ंपढ़ने को िमल सके। खाली बड़े शहरȗ मȂ अगर मेिडकल 

कॉलेजेज़ खुलते जाएंगे तो बच्चȗ को गावंȗ से शहर की ओर पलायन करना ही 

पड़ेगा। 

 महोदय, अंत मȂ एक बात और कहना चाहंूगा। आज बहुत से अखबारȗ मȂ 

खबर छप रही है िक पी0जी0 सीट के िलए एक बच्चा एक करोड़ डोनेशन दे रहा 

है, कोई डेढ़ करोड़ डोनेशन दे रहा है। महोदय, आज कोई बच्चा 

एम0बी0बी0एस0 पढ़कर नहीं रहना चाहता। हर बच्चा चाहता है िक वह पी0जी0 

करे िजस से िंजदगीभर एक अच्छा डॉक्टर कहलाए। ठीक है, पहले एक Ģोफेसर 

पर एक पी0जी0 की सीट थी, अब एक Ģोफेसर पर आप ने दो कर दीं, मȅ कहता 

हंू िक आप एक पर पाचं कर दȂ तो आप को क्या िदक्कत है? थोड़ा 

infrastructure और बढ़ाया जा सकता है, लेिकन आप इसे कैसे कम करȂगे? मȅ 
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इस बारे मȂ आप से जवाब चाहंूगा। आज देश मȂ 35 हजार डॉक्टसर् Ģित वषर् 

पढ़कर िनकल रहे हȅ और पी0जी0 की सीट्स आप के पास 1 हजार हȅ तो 34 

हजार डॉक्टसर् कहा ंजाएंगे? व ेउस के िलए  competition करȂगे। उसी का 

नतीजा है िक  5-7 हजार िवदेश चले जाते हȅ और बाकी यहा ंडोनेशन देने की 

Ģिकर्या मȂ रहते हȅ। आप इसे देिखए िक जहा ंगवनर्मȂट कॉलेजेज हȅ, वहा ंअगर 

infrastructure पूरा भी नहीं है, तो उन को पूरी पी0जी0 सीट्स दे दी जाएंगी 

और Ģाइवेट मेिडकल कॉलेजेज, जबिक उन के Ģोफेससर् पूरे हȅ, इंģाÎटर्क्चर 

पूरा है, व ेपी0जी0 सीट्स मागंते हȅ तो उन्हȂ यह भी नहीं बताया जाता िक हम 

सीट क्यȗ कम दे रहे हȅ।  

 अंत मȂ मȅ एक चीज और कहंूगा िक फॉरȂिसक मेिडिसन की पी0जी0 सीट्स 

के िलए आप ने यह necessary कर रखा है िक वहा ंपोÎटमाटर्म हो। 

(2 एच/एससी पर कर्मश) 

-hms/sc-ks/2.55/2h 

Ǜी नरेश चन्दर् अगर्वाल (कर्मागत) : Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज़ेज़ को पोÎट माटर्म 

अलाऊ नहीं है, गवनर्मȂट ने अलाऊ नहीं कर रखा है। जब उन्हȂ पोÎटमाटर्म 

अलाऊ नहीं है तो िफर कैसे वहा ंये सीट्स खुलȂगी? फोरȂिसक की पीजी सीट्स 

जो हȅ, उसके िलए यह नेसेिसटी है िक वहा ंपर पोÎटमाटर्म होना चािहए। दूसरी 

ओर, पोÎटमाटर्म िसफर्  गवनर्मȂट कॉलेज मȂ हो सकता है, Ģाइवेट कॉलेज मȂ नहीं 

हो सकता। इसिलए या तो आप Ģाइवेट कॉलेजेज़ मȂ भी पोÎटमाटर्म अलाऊ कर 
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दीिजए। अगर नहीं, तो िफर इस कंिडशन को हटाइए। आिखर इस लाइन के 

बच्चे कहा ंसे पढ़Ȃगे? आिखर इस लाइन को भी तो टेर्न्ड होना है। मȅ आपके िबल 

का समथर्न करंूगा, बिÊक कर रहा हंू, लेिकन चाहंूगा िक आप सुधार की तरफ 

बढ़Ȃ। खाली ऐसा न हो िक जो िपछला िबल आया था, उसी मȂ दो-चार शÅदȗ की 

हेरा-फेरी कर दी, दो-चार शÅद बदल िदए और िफर िबल रख िदया। मेरे िवचार 

से िबल Ģेिक्टकल होना चािहए और मेिडकल एजुकेशन मȂ एक कर्ािंतकारी 

पिरवतर्न होना चािहए। ऐसा लगे िक Ǜी गुलाम नबी आज़ाद, जो अपनी 

नौजवानी से सघंषर् करते रहे हȅ, िजनके साथ हमने भी यथू कागेंर्स की शुरुआत 

की, उन्हȗने ÎवाÎथ्य मंतर्ी के रूप मȂ एक पिरवतर्न िकया। बहुत-बहुत धन्यवाद। 

(समाÃत) 

ÎवाÎथ्य और पिरवार कÊयाण मंतर्ी (Ǜी गुलाम नबी आज़ाद) : उपसभापित 

महोदय, मȅ एक बात क्लीयर करना चाहता हंू, तािक जो माननीय Îपीकर यहा ं

बोलȂ, उनमȂ यह कन्Äयज़ून न हो, जो पुराने Îपीकसर् मȂ रहा है - चाहे व ेइधर के 

हȗ या उधर के हȗ - िक कोई नया िबल नहीं आ रहा, न िपछले साल आया था, न 

ही इस साल आ रहा है। ऑिर्डनȂस के ǎारा मेिडकल काउंिसल को भगं िकया गया 

था, िडज़ॉÊव िकया गया था। उस ऑिर्डनȂस की िमयाद िसफर्  एक साल के िलए 

थी। एक साल के बीच हमȂ िबल लाना था। उस एक साल के बीच हम िबल नहीं 

लाए, िजसके कारण मȅ बाद मȂ बता दंूगा। दूसरा िबल आना था, वह अभी नहीं 

आया, शायद हमारे सदÎयगण सोचते हȅ िक वह िबल आया था।  
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सुǛी मैबल िरबैलो : सर..(Ëयवधान).. 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : अगर जानते होते तो यह बहस ही नहीं होती। अभी उसे 

नहीं ला पाए। क्यȗिक वह एक साल के अंदर नहीं आया इसिलए  हमने एक साल 

के िलए ऑिर्डनȂस की अविध और बढ़ा दी। वह ऑिर्डनȂस अगले साल मई तक 

खत्म होने वाला है।  

Ǜी एम. वȂकैया नायडु : वह क्यȗ नहीं आया? 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : उसका जवाब मȅ दे दंूगा। अभी मȅ खाली इतना बता रहा 

हंू िक कोई िबल नहीं आया है। हम ऑिर्डनȂस को एक साल के िलए बढ़ाने के िलए 

कह रहे हȅ। इसिलए कोई नयी चीज़ नहीं है, कोई िबल हम नहीं लाए िजसमȂ हम 

पिरवतर्न करȂ। यह ऑिर्डनȂस को दुबारा लाने के िलए है। आप इसमȂ सुझाव दे 

सकते हȅ। मȅ यह नहीं कह सकता हंू िक मेिडकल एजुकेशन के बारे मȂ इस बहाने 

आप सुझाव नहीं दे सकते हȅ, लेिकन कोई िबल नहीं आया है, हम ऑिर्डनȂस को 

एक साल और बढ़ाने के िलए कह रहे हȅ। 

Ǜी एम.वȂकैया नायडु : आप उसे क्यȗ नहीं लाए? 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : वह मȅ जवाब मȂ बता दंूगा। 

Ǜी एम वȂकैया नायडु : अभी बताते तो ज्यादा अच्छा होता, आधी िडबेट खत्म हो 

जाएगी। 
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Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : मȅ आपको जवाब दे दंूगा। आधी िडबेट नहीं होगी। िकसी 

को मेिडकल कॉलेज मȂ इंटरÎट है, िकसी को कुछ और कहना है।..(Ëयवधान).. 

खाली मȅ यह सूचना देना चाहता था। ..(Ëयवधान).. 

Ǜी पीयषू गोयल : सर, लॉ िमिनÎटर साहब यहा ंपर है। उन्हȂ बताना चािहए िक 

कानून इतनी देर से क्यȗ लाया जाता है? ऑिडनȂस से सरकार थोड़ा ही चलेगी। 

DR. T. N. SEEMA (KERALA): Respected Deputy Chairman, Sir, I 

thank you very much for giving me this opportunity.   

Ǜीमती माया िंसह : इसे भी आप एक साल के िलए बढ़ा रहे हȅ। उसके बाद िफर 

आपको िबल तो लाना ही होगा।  

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : उसके िलए जवाब दे दȂगे।  

Ǜीमती माया िंसह : वह भी आपसे पूछा है।..(Ëयवधान).. 

DR. T. N. SEEMA: Sir, the Government had dissolved the Medical 

Council of India, infamous for its corrupt practices in sanctioning new 

colleges, and reconstituted the Board of Governors.  Now, more than 

a year has passed.  My question to you, very humbly, Sir, is this. Is 

there any improvement in the situation regarding the quality of medical 

education under the new Board?  Very recently, Tehelka magazine 

brought out details about inadequate facilities in private medical 

colleges in the National Capital Region of Delhi.  How can we ensure 
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the quality of medical education if proper infrastructure is not in place 

and qualified teachers are not available in medical colleges?  In many 

private colleges there are not enough patients, or clinical material, as 

they call it.  We have seen that at the time of inspection, when some 

Inspection Committee comes, the management brings patients in 

vehicles to show to the Committee.  So, most of the students come 

out as half-baked doctors.  How can we put our lives into the care of 

such doctors when they start treatment on their own?  

(contd. at 2j/kgg) 

2j/3.00/kgg 

DR. T.N. SEEMA (CONTD.): Then, there is a problem of quality or 

transparency in admissions. Many private medical colleges, especially 

those run by minority organisations and so-called deemed universities 

do not follow the rules of Medical Council of India for admissions. They 

devise their own norms for admissions. They charge exorbitant fees. 

There is no reservation for Scheduled Communities or the backward 

classes in these institutions. The State Governments cannot control 

them. The colleges manage to get protection from courts using the 

loopholes in the existing laws. The only way to regulate them is to 
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bring the Central legislation taking into consideration the need to 

ensure merit and social justice in medical education. Sir, I request the 

Government, through you, to bring in such a legislation in the very 

near future. 

 Sir, the new Medical Council of India has proposed to conduct a 

national test for admission to all colleges in the country. This has 

problems. The State Governments were not adequately consulted on 

this. We know that education comes under the Concurrent List. Their 

opinion should be heard. Some States like Tamil Nadu do not have 

any entrance test  for MBBS admissions. They are doing on the basis 

of the higher secondary marks. Kerala has an excellent record of 

conducting foolproof admission tests for more than 20-25 years. Why 

should it be disturbed? It is heard that the Medical Council of India will 

conduct a common admission test in the coming year. Will it cover the 

private medical colleges and the so-called deemed universities? If 

not, what is the use of such a common test?  

Sir, the present regulations for MBBS and PG admission need 

amendments. Now, Scheduled Tribes student cannot ask for the 

entrance test and get minimum marks of 40 per cent. Even if the ST 
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student gets 80 per cent or more than 80 per cent in the XII class, they 

are not able to get a  pass in the entrance test. The seats of ST 

students are going vacant and given to general candidates. Even in 

Kerala, where ST students are enjoying better quality and better 

opportunity in higher education, many of those ST student seats are 

vacant. The seats reserved for SC students are going vacant and 

given to general candidates even though Kerala proposed exemption 

of ST students from the entrance test. I request the hon. Minister to 

consider this proposal and the practical problem faced by the Kerala 

Government.  

Then, there is a question of service quota for PG admissions. 

The Supreme Court has said that even doctors serving in the 

Government have to write common admission tests for PG admission. 

The Kerala Assembly enacted a law exempting the Government 

doctors and teachers in medical colleges from appearing for the 

common entrance test. Such a relaxation is required to improve the 

quality of teachers in the Government sector and to attract doctors in 

Government service.  
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Many hon. Members have raised the issue of shortage of 

doctors in the medical service. But, the High Court has rejected this 

law. The court says that only the Medical Council of India and the 

Central Government can make this change. Sir, I urge upon the 

Government to take up with the MCI to change the regulations for PG 

admission by giving relaxation for in-service candidates.  

Sir, I support the extension of the term of the new Medical 

Council of India, as proposed by the hon. Minister. With these words, 

I conclude my speech. Thank you. 

(Ends) 

SHRI N.K. SINGH (BIHAR): Mr. Deputy Chairman, Sir, thank you for 

allowing me. I have eight points to make for the Minister but, 

unfortunately, I have to do so in five minutes. My first point is to 

question why and under what circumstances has the Minister or the 

Ministry chosen to extend the date by one more year necessitating this 

legislation. I would like to draw his attention to a promise made by 

President Pratibha Patil on the 4th June, 2009 while addressing the 

Joint Session of Parliament. In her address she said, “In the next 

hundred days, the Government would bring a Bill for a national council 
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for human resources in health as an overarching regulatory body.” 

That was a promise made in the honeymoon period. Considering that 

seven times the time has gone, now we are over 700 days, we are 

wondering whether the marriage at all took place for the Minister to 

enable him fulfill the promise made by President Pratibha Patil in her 

inaugural address. 

(Contd. By tdb/2k) 

TDB/2K/3.05 

SHRI N.K. SINGH (CONTD.): Therefore, I would like to have the 

rationale of why it has required so much time to fulfill a promise given 

by the President in the Joint Session of Parliament.  

 My second point, Sir, is that it is now well known that there is an 

endemic shortage of doctors. These facts are well known. We have 

1:1800 people. In other countries, like China, you have 1:400. There 

are only 314 medical colleges, of which, 165 are in the private sector, 

and that the number of private sector hospitals is really trumping up 

what the public outlays can do. The Prime Minister’s focus in the 12th 

Plan is going to be health primarily, the Minister knows it. It is moving 

away a bit from education to concentrating on health. Today, only 1.1 
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per cent of the GDP is being spent on the health sector. Is the Minister 

proposing to dramatically improve public outlay in the health sector as 

part of the 12th Plan?  

 My third point really, Sir, is – and this is the point which I believe 

perhaps the Minister would need to grapple with, and since right now 

he is in consultation with his officials, I would like to come to the fourth 

point because that, in my view, is an important point. The point is that 

I must compliment the Minister for having, to some extent, cleaned up 

the mess of the Medical Council which he inherited. It has been a 

Council plagued by abuse, by patronage, by corruption. He had 

promised a futuristic document on what is the vision of the Medical 

Council of India. This House would await that futuristic vision 

document to be placed before us, and would plead that before he 

finalises the contours of the overarching regulation to take the House 

in confidence on the overarching vision of the Medical Council.  

 My third point, Sir, and I say this with some trepidation because 

while the Minister grapples to bring his overarching regulation, he 

should be mindful that he should not come in conflict with what his 

colleague, the Minister for HRD is planning to do. As being privileged, 
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Sir, to be part of the HRD Standing Committee, the overarching 

regulation which the HRD Ministry has placed for the consideration of 

this puts the medical education and Medical Council as part of the 

HRD’s framework of regulation. So, I would plead with you that you 

bring about a kind of harmony in which on the area of medical 

education and so on, it could be part of the medical thing. So, that 

has to be taken out of the proposed Bill, then, which is before the 

consideration of the Standing Committee. I go on in the same vein, do 

not fall into the trap of many regulations which have been brought by 

the Education Ministry or the HRD Ministry which demonstrate 

inadequate consultation with all stakeholders, particularly inadequate 

consultation with the States. Please, when you bring this overarching 

regulation, we would like to have a greater consultation with the 

States and with all the stakeholders.  

 My fifth point, Sir, is that whereas private colleges should not be 

throttled by excessive governmental regulation, we would need to 

have some degree of combination for better regulation with improved 

access can be combined with excellence, and where supply side 

responses can be brought in a more harmonious way.  
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 My sixth important point, Sir, is that the classic problems or 

reforming the education sector, particularly higher education are the 

same which comes to IITs, IIMs, medical colleges, and how do you 

improve the supply side responses in availability of doctors? That is 

why some of the important points made by my colleagues, Maya 

Singhji and others on improving supply side responses for trying to 

balance quality, particularly the reach of these medical colleges in rural 

areas is a matter which the Minister should give some consideration 

to.  

 My seventh point, Sir, is this. I have gone through carefully the 

document of the 12th Five Year Plan. Unfortunately, Mr. Minister, in 

the 12th Five Year Plan, all the schemes which you had in the 11th Five 

Year Plan in regard to the backward States having far more medical 

colleges, backward States being able to have better supply side 

responses, those schemes are being discontinued. Will you consider 

initiating an exercise with the Planning Commission that for backward 

regions and backward States, particularly the States like Bihar and 

Orissa and some of those States, you will have a new scheme which 

will enable matching grants for them to come up with national 
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averages when it comes to the availability of medical colleges and the 

availability of medical training facilities? 

 Finally, Sir, as real incomes in this country rise and insurance 

becomes more affordable, what is the Minister planning to improve the 

quality and the reach of health insurance systems to make the health 

insurance something which is available not merely to the people in the 

metropolis and metropolitan towns and other tier I cities but the reach 

of the health insurance things to cover rural areas? 

(Contd. by 2l-kls)  
KLS/2L-3.10 
SHRI N.K. SINGH (CONTD): I plead you, Mr. Minister, that since this 

debate has gone far beyond the confines of merely extending this 

particular thing by one more year and for reasons which you need to 

explain to us why you need this extra time, we hope that some of the 

important points which have more far reaching implications for the 

policy framework of the health sector will be suitably kept in mind while 

bringing a suitable legislation.  Thank you.                                (Ends) 

SHRI BAISHNAB PARIDA (ORISSA):  Sir, I thank you for allowing me 

to speak on this amendment.  Since the time of formation of the Indian 

Medical Council in 1956, Sir, six amendments have already been made 
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to this Act.  Sir, we saw there were allegations of rampant corruption 

in the Medical Council while allowing the opening of new medical 

colleges in the private sector.  The chairman was so much exposed 

that he was removed from the post.  But, at the same time, this 

Council was dissolved.  For one year this Council has been dissolved 

and now the hon. Minister wants to extend this period for another one 

year. But during this time we have not seen any improvement in the 

functioning of the Medical Council and particularly in the teaching 

standards in the country.  It seems that in the medical field the 

Government is following some aimless policy.  Of course, the hon. 

Minister is working with a missionary zeal.  Since I am in the Standing 

Committee, I know he has many new ideas and he is trying to 

implement them.  One year has lapsed but we have not seen any 

tangible results in this field.  Sir, in our country there are many medical 

colleges and the so-called Deemed Universities which are allowed in 

different parts of the country.  We know these Deemed Universities do 

not have the required medical infrastructure. What we hear is that still 

there is corruption and people are still paying 40 to 50 lakh of rupees 

under the table for getting recognition.  In this way they are producing 
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doctors who in reality are not doctors but monsters. How can they 

treat the patients and how could this country depend on them?  I 

would request the hon. Minister to be careful about this deterioration 

in the medical profession in our country.  Sir, another thing that I 

would like to bring your notice is that in the  backward States like 

Orissa, Jharkhand, Bihar and Chhattisgarh the standard of medical 

education and availability of medical facilities are very poor.  Orissa 

has population of more than 420 lakh people but till date we have got 

only three medical colleges.  There is so much dearth of doctors in our 

State and we still need more than 1800 doctors.  How can you 

produce the required number of doctors in proportion to the growing 

population particularly when the number of diseases is growing and 

the complications are growing?  I request the Minister to give more 

attention to improving the medical structure and medical education in 

this backward State. In this connection, I would like to bring to your 

kind notice that in this backward State, we are rich in mineral 

resources.  

  (Contd by 2M/SSS) 

SSS/2M/3.15 
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SHRI BAISHNAB PARIDA (CONTD.):  Every year, we are giving 

thousands of rupees to the Centre.  But in reality we are getting so 

less, so negligible that we don’t have the resources to invest in this 

important field.  Sir, in this connection I request the Minister and the 

Planning Commission also to give more share of royalty to the State so 

that they can develop their infrastructure and meet the growing needs 

of the medical services in those States.  Sir, another thing I want to 

bring to your notice is, in some private hospitals and private medical 

colleges, recently we read in the newspapers that there are ten to 

fifteen per cent seats reserved for the poor people.  For lower seats 

the beds are not filled. They are lying vacant and these poor people 

are not getting it.  The Government knows this.  It is made for the poor 

people.  For that, the Government is not giving any attention.  This is 

criminal negligence to these people Sir, and I request the Minister to 

inquire into this matter and those seats which are reserved for the 

poor people in these private medical colleges should be fulfilled and 

the poor man should get the benefit out of it.  Sir, another thing I want 

to bring to your notice is, so far as this formation of this Council is 

concerned, it should be well represented.   
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[THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P. J. KURIEN) IN THE CHAIR] 

The representatives from different regions of the country should be 

included so that they can raise their problems in this Council and that 

should be done immediately.  Sir, with this, I request the Minister, with 

his zeal, to reform medical education, medical facilities and the 

infrastructure.  With this I conclude.  Thank you very much. 

(Ends) 

SHRI D. BANDYOPADHYAY (WEST BENGAL):  Sir, I rise to support 

the Bill.  This is a technical Bill.  But the debate has gone on to bring in 

some substantive issues.  They are necessary to give an idea about 

the new Bill which the hon. Minister will bring in here for National 

Commission for Health Services and all that.  My points are only two.  

While I respect and will continue to respect the autonomy of such 

institutions, autonomy should not be used as a licence for all types of 

misuse of corruption, nepotism and whatever you want to do.  This 

has been going on in the last Medical Council and I fully support the 

Government in disbanding it by that ordnance and to ensure that the 

earlier table is clear.  My next point is, it is common knowledge that 

the rural areas of India are devoid of any medical cover.  There is a 
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shortage of seven lakhs but whatever number of MBBS students 

come out, they will not work in the rural areas because the money is in 

the metropolitan cities.  I would urge to think about a possibility of 

introducing licentiate system, the LNX system that we used to have 

during the British era.  In those days, the rural areas used to be served 

by the licentiate medical practitioners and they were not bad.  They 

were also allowed after two or five years of practice to sit for an 

examination and upgrade themselves to MBBS. I would urge the 

Government, through you, Sir, to consider that when they bring about 

a new Bill.  My next point is, whatever autonomy you give, you have to 

have some external monetary arrangement.  There is a perpetual 

conflict in a democracy.  Who will regulate the regulator?  In fact, last 

time, when we were debating on the Lokpal, many hon. Members 

here made the same point.  If the Lokpal went into disarray, who will 

look after him?                                                      (Contd. by NBR/2N) 

AKG-NBR/2N/3.20 

SHRI D. BANDYOPADHYAY (CONTD.): So, I would request the hon. 

Minister that whatever autonomy you may give, bring about a degree 

of external monitoring system so that things do not go wrong.  What 
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we have seen in the last medical scandal is only a tip of the iceberg.  

We came to know about it only when it burst into a scam.  But, Sir, 

9/10th is under the dark water.  What had happened there nobody 

knows.  In fact, only the sufferers know what had happened.  So, we 

must have a monitoring system to ensure it. 

 With these words, I support the Bill.  Thank you. 

(Ends)  

Ǜी मोहन िंसह (उǄर Ģदेश) : उपसभाध्यक्ष महोदय, आप 10वीं लोक सभा से 

मुझसे पिरिचत हȅ, िफर भी कुसीर् पर जाने के बाद िवÎमृत हो जा रहे हȅ, तो मुझे 

खेद है। 

 महोदय, मंतर्ी जी ने बहुत सीिमत दायरे का यह िवधेयक रखा है।  हमारी 

मजबूरी है िक इसका समथर्न िकया जाए, क्यȗिक एक अध्यादेश के lapse होने 

की िÎथित पैदा हो गई है।  लेिकन सरकार िजस काम को कहे, उसे पूरा करे, 

यह लोकतािंतर्क सरकार का कतर्Ëय होता है।  जब आपने MCI को भगं िकया, तो 

िवभाग मȂ उसकी वैकिÊपक ËयवÎथा का ढाचँा पहले ही तैयार रखना चािहए था।  

इससे लगता है िक MCI के भगं करने के पीछे जो िदल-िदमाग था, वह 

तात्कािलक था, उसकी कोई लÇबी पृÍठभिूम नहीं थी।  MCI तो केवल 

recommendatory body थी, मेिडकल कॉलेज को मान्यता देने का सब काम 

तो भारत सरकार करती है।  िकसी की सीट कम करनी हो, िकसी की बढ़ानी 
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हो, इसके िलए भारत सरकार तक आना पड़ता है।  इसिलए डॉक्टरȗ की एक 

िनवार्िचत सÎंथा, िजससे पूरे देश के डॉक्टरȗ के मन मȂ एक असंतोष पैदा हो, 

यिद आप उसका वैकिÊपक ढाचँा तैयार करने की िÎथित मȂ नहीं थे, तो यह 

उिचत नहीं था।   

 आज सबसे अिधक जरूरत गुणवǄायुƪ डॉक्टरȗ को पैदा करने की है।  

आज दुिनया भारत मȂ तेजी से भाग कर आ रही है, क्यȗिक भारत मȂ मेिडकल 

टूिरज्म बढ़ रहा है।  उसका कारण है िक भारत की जो िचिकत्सा पǉित है, वह 

अन्य देशȗ के मुकाबले सÎती और गुणवǄायुƪ है।  मेिडकल कॉलेज खोले जाएँ, 

एÇस खोल िदए जाएँ, लेिकन क्या उनके िलए आपके पास डॉक्टसर् हȅ?  डॉक्टर 

तैयार करने की जो मशीनरी है, हम उस पर ध्यान नहीं देते।  मेरी नजर मȂ यह 

इÊजाम सही नहीं है िक डॉक्टर गावँ मȂ नहीं जाना चाहते।  सच्चाई इसके 

िखलाफ है िक राज्य सरकारȂ डॉक्टरȗ की जो जगहȂ हȅ, 14-14 हजार, 15-15 

हजार, न उनका िवज्ञापन िनकालती हȅ, न उन डॉक्टरȗ की भतीर् करती हȅ।  

MBBS की िडगर्ी लेकर केवल पोÎट गेर्जुएशन करने के िलए लड़के सड़कȗ पर 

टहल रहे हȅ और िकसी Ģाइवेट निसȊग होम मȂ बहुत कम पैसे पर अपनी Ģैिक्टस 

कर रहे हȅ।  सरकार राज्यȗ मȂ उनकी भतीर् नहीं करती।  जहा ँवह भतीर् करती है, 

वहा ँके डॉक्टसर् मोहÊले और गावँȗ के अन्दर जाते हȅ।  इसिलए भतीर् न करने का 

यह बहाना है।  इसके ऊपर भारत सरकार को जोर देना चािहए।   
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 दूसरी बात है िक चाहे िनजी के्षतर् के मेिडकल कॉलेज हȗ या सरकारी के्षतर् 

के, दोनȗ की हालत बहुत बुरी है।  आपकी नजर के नीचे यहीं, राजधानी के बगल 

मȂ कुछ िनजी के्षतर् के मेिडकल कॉलेज खुले हुए हȅ।  आपने MCI की टीम भगं कर 

दी।  आपने िजन लोगȗ को डेढ़ वषर् से बठैा कर रखा है, क्या उन्हȗने िकसी 

मेिडकल कॉलेज की दुदर्शा के ऊपर वहा ँ जाकर अपनी आँख से उसका 

िनरीक्षण िकया? 

(2ओ/एससीएच पर जारी) 

-NBR-USY/SCH/2O/3.25 

Ǜी मोहन िंसह (कर्मागत): मȅ अपने िनजी अनुभव से यह आसानी से कह सकता 

हंू िक गािजयाबाद मȂ जो िनजी के्षतर् का मेिडकल कॉलेज है, न वहा ंपर अÎपताल 

है और न ही उसमȂ कोई मरीज़ है। मȅ यह भी बहुत दाव ेके साथ कह सकता हंू िक 

पोÎट गेर्जुएट्स को पढ़ाने के िलए वहा ंपर कोई फैकÊटी भी नहीं है।  80-80 

लाख रुपये देकर बच्चȗ ने पोÎट गेर्जुएशन मȂ दािखला िलया है और व ेसभी रो 

रहे हȅ िक उनकी पढ़ाई के नाम पर कुछ नहीं हो रहा है।  इस पर सरकार जरा 

गंभीरतापूवर्क सोचे।   

Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज मȂ उनकी अपनी परीक्षाएं होती हȅ। एक साल 

पहले Ģितभिूत जमा कर दीिजए, आपका िरज़Êट िनकल जाएगा, लेिकन यिद 

आपने Ģितभिूत जमा नहीं की है, तो आपका दािखला नहीं होगा और िकसी भी 

हालत मȂ Ģितयोगी परीक्षा मȂ आपका नाम िनकल कर नहीं आएगा।  



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

168

इसी बहाने मȅ भारत सरकार को एक और सुझाव भी देना चाहता हंू िक 

भारत सरकार ने भारत से सटे नेपाल मȂ अपने कुछ मेिडकल कॉलेज खोले हȅ। 

भारत सरकार उनकी 100 फीसदी फाइनȂिंसग करती है, अपनी फैकÊटी भेजती 

है और उनके दािखले का जो तौर तरीका है, वह भी एमसीआई की देख-रेख मȂ 

होता है।  लेिकन इस देश मȂ एक पǉित यह बनी िक जो छातर् यकेूर्न, चीन या 

रूस से िडगर्ी लेकर आते हȅ, एमसीआई ऐसे लोगȗ का रिजÎटेर्शन भारत मȂ िबना 

परीक्षा िलए नहीं करती।  इसमȂ व े नेपाल से िनकलने वाले बच्चे भी शािमल हो 

गए, जो चार-चार साल भटकते हȅ, लेिकन िकसी भी हालत मȂ उनको एमसीआई 

के जिरए रिजÎटेर्शन की अनुमित नहीं िमलती है।  इसके ऊपर मंतर्ी जी सोचȂ 

और बाहर से आने वाले लड़कȗ के रिजÎटेर्शन के मामले मȂ किठन परीक्षाओं मȂ 

कुछ िशिथलता दȂ, साथ ही नेपाल मȂ खुले हुए भारत सरकार के मेिडकल 

कॉलेज के लड़कȗ को उस परीक्षा से एग्ज़ÇÃट करते हुए उनका रिजÎटेर्शन करȂ।  

माननीय मंतर्ी जी से यही मागं करते हुए मȅ अपनी बात समाÃत करता हंू और 

आपको धन्यवाद देता हंू।  

(समाÃत) 

SHRI SYED AZEEZ PASHA (ANDHRA PRADESH):  Sir, I rise to 

support the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2011.  But, I am 

also having some observations and suggestions in regard to medical 

education.  You have seen that despite expansion of medical 
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education, we are still facing acute shortage of doctors in our country.  

The proportion of 1:1800 is a very big gap.  We should try to see that 

this gap is minimized and the people get good medical facilities.  The 

Medical Council of India, which was once the hot bed of corruption, 

has got what it deserved.  The hon. Minister is taking some steps to 

clean it in a proper way.  Some good personalities, who know much 

about medical profession, have been appointed in the Board of 

Governors.  But the Board of Governors should have equitable 

distribution in various parts of the country.   

 So far as opening new medical colleges in the country is 

concerned, it is seen that these are concentrating only in a few 

pockets.  In backward States, the medical colleges are much more 

required.  But, somehow we are not in a position to bridge that gap.  

So, the Government should see that this imbalance is not there.  We 

should have new medical colleges, through out the country, 

proportionately.   

 Then, we have seen that there is a lack of qualified faculties in 

our Government medical colleges because the private medical 

colleges offer attractive allowances,  from rupees one lakh to rupees 
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one lakh and fifty thousand per month; on the other hand, even the 

premier institution, like, the AIIMS pays only rupees one lakh per 

month.  Therefore, we are not able to attract good quality faculties in 

our Government medical colleges.  As we mentioned in the CMP, 

during the tenure of UPA-I, the budget allocation for health and 

medical should be increased.  But, we are sorry to see that it has not 

gone beyond one per cent of the GDP.   

(Contd. by 2p – VP) 

-USY/VP/3.30/2P 

SHRI SYED AZEEZ PASHA (CONTD.):  So, the Government should 

seriously think about these things.  Unless and until there is more 

allocation for health and medical services, we will not be in a position 

to cater to the vast section of the masses.  Sir, I will give one or two 

more suggestions and conclude my speech.   

 Sir, we are talking about opening up of more medical colleges.  I 

have a fine example of Jamia Hamdard, who have applied for opening 

a new medical college.  Even though there was no inspection, but only 

on some fictitious ground, they didn't give permission.  Anyhow, once 

again they are going to apply.  The Ministry should see to it that all the 
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persons who have the required infrastructure and those who are 

meeting the proper parameters required for medical education should 

be granted medical colleges. Till now we have been seeing that private 

medical colleges are somehow or the other maneuvering or managing 

things in such a way that they get permission very easily.   I am aware 

about some such colleges who don't have any sort of infrastructure, 

but, surprisingly, they got permission.  When there was a random 

inspection,  -- I don't know how the news was leaked out to them -- 

within no time some patients were brought.  They were not patients; 

they were healthy persons who were brought there as patients.    

Professors and teachers who had nothing to do with medical 

education were dressed up with stethoscopes and white coats.  They 

were dressed up in such a way that they looked like professors and 

teachers.  Actually, in the garb of all these things, some nakli  doctors 

were brought there and there is no machinery to keep a check on all 

these things.  

 Sir, I just wanted to emphasis that while giving permission, we 

should stick to the parameters which have already been laid down.  If 
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we follow those parameters, then, we can have good medical 

education in the country.  Thank you, Sir.   

(Ends) 

SHRI A. ELAVARASAN (TAMIL NADU): Mr. Vice-Chairman, Sir, I 

thank you for giving me this opportunity to participate in this 

discussion.  With regard to the short amendment I wish to submit the 

following points.  

The supersession of the Medical Council of India has been 

executed without following the principles of natural justice.  The said 

dissolution of the Council has to be evaluated in the context of the fact 

that the Government of India has proposed a Bill titled, 'National 

Accreditation Regulatory for Higher Educational Institutions Bill, 2010.' 

 Sir, the Government of India should supervise and control the 

functioning of the Board of Governors with the same degree of control 

and supervision which it exercised over the now defunct MCI.  Sir, the 

onus is on the Government of India to ensure effective supervision and 

regulation of the manner of functioning of the Board of Governors and 

to ensure that the spirit of the 1956 Act is adhered to.  Sir, the Board 

of Governors should be a representative body, reflecting the plurality 
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of opinions across the medical fraternity of India.  Sir, the medical 

fraternity is looking up to the new MCI to advocate change in this 

sector   and lead as an example inspiring a return to the desired 

standards of medical practices and ethics.   

(Ends) 

SHRIMATI VASANTHI STANLEY (TAMIL NADU):   Thank you, Mr. 

Vice-Chairman, Sir.  Sir, I rise to support this Bill.  But, before I start 

speaking on this Bill, I would like to express my happiness over the 

fact that the principles set up by the Father of our Nation are still alive.  

After more than 60 years of his death, the whole world is witnessing 

this.  This is the power with which the Father of our Nation was able to 

drive the mighty British empire out of this country,  this is the power 

with which Martin King Luther was able to follow non-violence, this is 

the power with which Nelson Mandela was able to keep himself alive, 

and this the power which brought Barak Obama to the Chair of 

America.  (Contd. By PB/2Q)  

PB/2q/3.35  

SHRIMATI VASANTHI STANLEY (CONTD.):  I really feel proud to be 

an Indian and I congratulate Mr. Anna Hazare who brought the 
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principles of Gandhi’s Satyagraha to the nation’s forefront after these 

long, long years.  

   Sir, I wanted to express these few things before starting my 

speech on this Bill.  

 At the outset, Sir, I would like to congratulate the hon. Minister 

for giving permission of opening more number of medical colleges, for 

increasing the number of medical and MD seats and also for 

practically relaxing the rules for starting the medical colleges within a 

span of two years.  

 When he took the charge of this Ministry, Sir, I spoke on the 

working of this Ministry.  At that time, I welcomed him by saying,  

‘Ghulamji, aapko salam, salam’, because he instantly cleared all the 

300 files which were pending on his table.  In the same manner, he 

has increased the number of colleges. He has given permission to 

more than 40 colleges.  The number of MBBS seats has been 

increased from 30,000 to 40,000 and the MD seats have also been 

increased, for the first time in the history of India, by more than 8000.  

For these commendable changes in the filed of medical education, I 

heartily congratulate the hon. Minister. I also welcome the changes 
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that he has practically made in the rules for starting new colleges by 

reducing the land ceiling from 35 to 20 for rural areas and 10 acres for 

the metropolitan cities.    

 I welcome the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2011. 

But I want to raise a few questions for the consideration of the hon. 

Minister and I also want to place some suggestions to him through this 

august House. 

 Firstly, I recall the situation which necessitated the Minister to 

bring such an Ordinance and now this Bill. In this context, I would like 

to ask the hon. Minister about the then President of the Medical 

Council of India who was caught red-handed by the CBI on 

allegations of corruption charges.  What steps are being taken by the 

Ministry of Health and Family Welfare to probe all the decisions 

pertaining to medical colleges during Dr. Desai’s tenure and the 

institutions which have been recognized?  Have you checked the 

quality of teachers, infrastructure and facilities recommended by him?  

What is the progress in this matter?  

 At this juncture, Sir, I would like to bring to the notice of this 

august House a very important thing.  Why are there different 
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standards for different people in our system?  Ketan Desai was 

arrested red-handed by the CBI with 2 crores of rupees; and the 

charge-sheet was of Rs. 24 crores.  All this was found in his house in 

the form of cash, gold and in other forms. But no such gold, cash or 

any other assets were seized by the CBI from our hon. M.P.  Why are 

there different standards for different people in this country?  The 

person who was caught red-handed has been let off on bail. But what 

about our hon. M.P. who is being detailed, who is being denied her 

legitimate bail?  There is no one to question these facts even though 

100 days have passed. My heart is bleeding. If not in this House, I do 

not know where I can go to express my feelings.   I leave it to the 

conscience of this House.        

 Sir, the hon. Minister has given a concession to the tribal 

areas/hilly areas as far as setting up of medical colleges is concerned.  

He has said that 20 acres land which is required for setting up these 

colleges can be of 10 acres at two different places. Here I want to 

make a suggestion.  Will the hon. Minister consider applying the same 

rule for metropolitan cities also?  The reason why I am saying it is 

because it is practically impossible to find 10 acres of land at a stretch 
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place in any metropolitan city.  Will the hon. Minister consider my 

request of applying the same rule of this 10 acres of land in two or 

three different places in metropolitan cities also?  

 My next suggestion, Sir, is regarding the faculty.  Realizing the 

practical difficulty in finding out the faculty members, you have taken 

many steps like increasing the age limit of retirement, etc. Will the 

Ministry consider sharing the faculty members among two-three 

colleges in the same vicinity, as there is a great scarcity of qualified 

teaching members? Now only you have increased the MD seats to 

8000. When will they complete their education and when will they 

come into the teaching profession? These are some of the questions 

before us. So, will you consider sharing of teaching faculty among 

two-three colleges? This is where the previous Medical Council of 

India was literally playing with its power and the hon. Minister is aware 

of that.   

(Contd. by 2r/SKC) 

2r/3.40/skc 

SHRIMATI VASANTHI STANLEY (contd.):  To put an end to this in 

future, it would practically be advisable to share the teaching faculty 
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between two or three colleges, or, have visiting Professors from other 

places and other States also, if necessary.  Will the hon. Minister 

consider this? 

 Then, Sir, I would like to know the status of pending 

'permissions'  for setting up of medical colleges at Theni, Thiruvarur, 

Villupuram and Dharmapuri and other such places in Tamil Nadu.  The 

Indian Medical Council should consider giving permission for the 

setting up of medical colleges in backward districts like these, and not 

put obstacles in the path.  I am aware of the problems that arose in 

taking stringent action against the MCI.  But I feel it would have 

sufficed if the Ministry had taken measures to remove only the corrupt, 

and not the entire statutory body which was created by an Act of 

Parliament, the Indian Medical Council Act.  My concern, Sir, is that if 

the MCI can play corrupt to the core in such a manner with only 

medical colleges under its supervision, what would happen if all the 

medical institutions were to be brought under one roof?  Will the hon. 

Minister take precautions in the beginning itself to see to it that no 

mistakes occur in future? 
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 My next concern, Sir, is about the Board of Governors.  I am not 

finding fault with the qualification of the present Board of Governors,  

but there should be a balance in the selection of its members, both 

from the Government and private sector.  I hope, the hon. Minister 

would take it in the right spirit and the other two vacancies would be 

immediately filled up from the Government quota. 

 Last, but not the least, Sir, about the entrance examination for 

medical colleges, our leader is strongly opposed to having an 

entrance examination for admission to medical colleges.  Strangely, 

Sir, but as a welcome move, the present Chief Minister of Tamil Nadu 

is also of the same opinion.  But the Union Government proposes to 

have a uniform Common Entrance Test across the country.  This will 

not help the poor, downtrodden children to compete with other 

students who come from cities and educated families. Hence, I would 

urge upon the Central Government to drop this move, keeping in view 

the united stand of the people of Tamil Nadu. 

 With these observations, Sir, I welcome this Bill and I also 

support this Bill.                                                                             (Ends) 
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SHRI KUMAR DEEPAK DAS (ASSAM):  Sir, it is really a matter of 

appreciation that the hon. Minister is considering the setting up of an 

over-arching regulatory body as the National Council for Human 

Resources for Health, the NCHRH, with the dual purpose of reforming 

the current regulatory framework and enhancing the availability of 

skilled manpower. 

 Sir, we all know that for the efficient working of any professional 

body, its autonomy is of utmost importance.  So, in the interest of 

restoration of its autonomy, Government must take positive steps to 

make this body a truly representative body with people from the 

medical community.  The Government has said that, as per Section 3 

of the Medical Council Act, the MCI is to be represented by medical 

practitioners from all over the country in consultation with the States.  

Now, keeping this in view, the hon. Minister should work towards 

taking such steps.  We must remember that patients’ interests are 

best served by independent and accountable regulations. The 

proposed NCHRH must be made accountable to the people. 

Now, Sir, coming to the Bill, it is stated in the Financial 

Memorandum of the Bill that clause 2 of the Bill seeks to amend sub-
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section 2 of Section 3 of the Indian Medical Council Act, 1956.  Sir, I 

must say that it is a statutory compulsion that the present ad hoc body 

of MCI, that is, the Board of Governors, has introduced a new 

syllabus for MBBS in Forensic Medicine in it, whereas I have been 

informed that there is no such expert Member in the ad hoc body in 

the field of forensic medicine.  Has the Government taken note of this 

fact?  Without studying forensic medicine, the future Medical Officers 

in Government Hospitals would be severely handicapped.  In the 

process of approving new medical colleges, has the present MCI 

sincerely made any investigation before issuing permission or 

approval?  Recently, the setting up of 21 medical colleges has been 

approved.  After giving approval, the Head of the Board of Governors, 

Dr. K.K. Talwar, made a statement in which he stated that they would 

investigate the college again and may take legal action, if found unfit. 

(contd. at 2s/ksk) 

KSK/HMS/3.45/2S 

SHRI KUMAR DEEPAK DAS (CONTD):  What is this?  Sir, again, the 

question of legal action has come because the Board of Governors is 

not sure whether those colleges are fit for approval, but approval has 
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been given.  There is a need for more transparent process for giving 

approval to new colleges.   

 For increasing the number of seats, the BoG of MCI should give 

priority to the old colleges and the backward regions.  The MCI has 

increased seats for the medical colleges.  They should give more 

priority to the Government medical colleges than the private medical 

colleges.  This time, the MCI has increased the seats.  For 

Government colleges, it is 15, and for private medical colleges, it is 18.  

This is a very important issue.  In the North-Eastern region, we have 

to depend only on the Government medical colleges.  But, the seats in 

the Government medical colleges are very few.  Seats for PG courses 

have not been increased.  Recently, the MCI has added 1800 seats, 

but only a few seats have been allotted against the colleges in the 

North-Eastern region.  I urge upon the Government to make some 

mandatory provision in the Act so that those suggestions can be 

accommodated under section 10(a) of the MCI Act.  The hon. 

Minister should take necessary steps to increase the seats in the 

existing Government medical colleges of the North-Eastern region and 

increase PG seats in those colleges.   
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 Sir, I want to take this opportunity to raise some issues 

regarding the Dental Council of India.  Sir, the Dental Council of India 

is a statutory body constituted to regulate the dental education.  In 

dental profession also, the permission of the Government is required 

to start new dental colleges, to introduce higher courses and to 

increase the number of seats.   It needs to take positive steps for the 

development of dental health services in the North-Eastern region.  

We have only one dental college in Assam, whereas we need five to 

six more Government dental colleges, and also the private dental 

colleges.  On the other hand, the existing dental college has only a 

limited number of BDS and MDS seats.  Therefore, I urge upon the 

hon. Minister to take this problem seriously and take necessary steps 

to give permission to open more dental colleges in the North-Eastern 

region and increase the number of seats for BDS and MDS courses.   

 Sir, finally, I would like to say that health services are services to 

the mankind.  These are considered as divine services.  But, today, it 

has become a lucrative business.  There is need for more proactive 

steps to make the health services more affordable to the common 
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people.  With these few words, I conclude my speech.  Thank you, 

Sir. 

(Ends) 

डा0 सी0पी0 ठाकुर (िबहार) : सर, बहुत-बहुत धन्यवाद। महोदय, मुझे पहले 

पहंुचना था, लेिकन एअर इंिडया का हवाई जहाज पटना मȂ खड़ा हो गया। मेरा 

िनवेदन है िक एअर इंिडया की बदहाली पर भी चचार् होनी चािहए। 

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN):  Dr. Thakur, I only 

wanted to caution you that other speakers from your Party have taken 

more time.   

डा0 सी0पी0 ठाकुर : सर, अभी हमारे साथी सासंदȗ ने मंतर्ी जी से पूछा िक िबल 

लाने मȂ देरी क्यȗ हुई? मȅ कहता हंू यह भगवान की मजीर् है, खुदा की मजीर् है, 

God की मजीर् है। सर, आज दुिनया मȂ centralisation का जमाना नहीं रहा। 

आज हर जगह democratisation का जमाना आ गया है। आप आज लीिबया, 

सीिरया की हालत देख सकते हȅ। अभी सभी ने देखा िक अन्ना जी के डर से हम 

लोगȗ ने पािर्लयामȂट के Ģोसीजर को बदला। अभी जो इलैक्टेड मȂबसर् की 

काउंिसल थी, उस मȂ अगर एक आदमी ने गलती की तो वह डेमोकेर्सी को खत्म 

तो नहीं कर सकता? अब हुआ िक उस मȂ सलेक्टेड मȂबसर् आएंगे। हमारा इतना 

बड़ा देश है। यहा ंसब अच्छे आदमी िमलȂगे। आप एक-दो आदमी हरेक Îटेट से 

ले लीिजए। अभी हमारी बहन झारखंड के िवषय मȂ बोल रही थीं िक अगर 
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झारखंड के एक-दो मȂबसर् हȗगे तो व ेझारखंड की समÎया रखȂगे, कÌमीर वाले 

कÌमीर की रखȂगे। मȅ कहता हंू िक पूरे देश के आदिमयȗ की िरĢजȂटेिटव बॉडी 

की एक काउंिसल बननी चािहए। 

(2 टी/एससी पर कर्मश) 

-hms/sc-gsp/3.50/2t 

डा0 सी.पी.ठाकुर (कर्मागत) : इंिडयन मेिडकल काउंिसल की रेपुटेशन बहुत ही 

अच्छी रही है। हमने उसी मेिडकल काउंिसल की िडगर्ी लेकर िबना इंटरËय ूके 

इंग्लȅड मȂ हर जगह ऐडिमशन िलया। इस Ģकार से यह काउंिसल इतनी रेÃयुटेड 

काउंिसल रही थी। थोड़ी गलती हुई, िकसी आदमी ने गलती की, उसको सजा 

दीिजए, उसको हटा दीिजए, लेिकन इलेक्टेड बॉडीज़ का जो करेक्टर है, 

उसको मत चȂज कीिजए। वैसे इनडायरेक्टली तो वह भी हेÊथ िमिनÎटरी के 

अंडर है, लेिकन उस करेक्टर को मȂटेन रखना चािहए। मुझे डाउट इसिलए होता 

है िक इसमȂ िजतने चुने हुए लोग हȅ, उनका मȅ नाम यहा ंपढ़ना चाहंूगा - मȅ ज्यादा 

समय नहीं लूंगा - Union Secretary for Health and Family Welfare – 

Chairman; Dr. M.K. Bhan, Secretary, Department of Biotechnology – 

Member; Director General of Health Services – Member; Dr. Raghbir 

Singh, former Union Secretary इस Ģकार ये सारे जो आईएएस लोग हȅ, ये 

आईएएस लोग क्या कभी देखने गए िक िबहार के लोगȗ की हेÊथ कैसी है, बगंाल 

की हेÊथ ĢॉÅलÇस क्या हȅ या छोटे-छोटे जो अन्य राज्य हȅ, उनकी हेÊथ ĢॉÅलÇस 
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क्या हȅ? यह सब कभी िकसी ने नहीं देखा। यह जो कमेटी बनायी गयी, इसमȂ 

कहीं नहीं देखते हȅ िक अन्ना हजारे का नाम है - अन्ना हजारे से मेरा मतलब इन 

अन्ना हजारे जी से नहीं है - जो पीपÊस रीĢेज़ेटेिटव हो, ऐसा एक भी आदमी 

इस कमेटी मȂ नहीं था, not a single person. इसमȂ कोई पािर्लयामȂट का मȂबर 

होता, कोई कॉमन मनै होता, जो देख रहा है, तो अच्छा होता। इसिलए मȅ 

िमिनÎटर साहब से िनवदेन करंूगा िक िसलेिक्टव लोगȗ को भरने का और 

गवनर्मȂट के अंडर  करने के िलए एक िडपाटर्मȂट बनाने का काम बंद दीिजए और 

पहले की तरह जो इलेिक्टव बॉडी थी, उसी तरह से कीिजए। उसमȂ आप पूरी 

कड़ाई कर दीिजए िक िकस तरह के आदमी उसमȂ आए।ं मेरे िवचार से एक या 

दो आदमी हरेक Îटेट से आएं। आप इस सबंधं मȂ िÎटर्क्टस से िÎटर्क्ट रूÊस 

बनाइए। आज हम लोग जब इलेक्शंस लड़ते हȅ तो उनमȂ बहुत चȂज आ गया है, 

तो िफर इसमȂ चȂज क्यȗ नहीं आ सकता? इसमȂ भी चȂज आएगा। इसिलए इसमȂ 

आप मेथड को बदल दीिजए। महोदय, एक अन्य उǈेÌय जो इसमȂ है, वह यह है 

िक सात िडपाटर्मȂट्स को इन्हȗने एक जगह कर िदया है - overarching कर दी 

है। ये िडपाटर्मȂट्स हȅ : Department of Medicine, Department of Nursing, 

Department of Dentistry, Department of Rehabilitation and 

Physiotherapy, Department of Pharmacy, Department of Public Health 

and Hospital Management, Department of Allied Health Sciences. मेरा 

यह िनवेदन है िक भारतवषर् इतना बड़ा देश है, इतना िवशाल देश है िक एक 
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चीज़ तो ठीक नहीं हो पाती है तो सात िडपाटर्मȂट्स अगर एक ही आदमी के 

अंडर रहȂगे तो वह क्या देखेगा? ऐसा लगता है िक another Health 

Department िकर्एट हो रहा है - Health Department under a Health 

Department - आप अगर सातȗ को िमला दीिजए तो एक हेÊथ िमिनÎटरी हो 

गयी। हम समझते हȅ िक पहले जो अलग-अलग था..(Ëयवधान).. 

ÎवाÎथ्य और पिरवार कÊयाण मंतर्ी (Ǜी गुलाम नबी आज़ाद) : ठाकुर साहब, 

जो आप िडÎ कस कर रहे हȅ, वह अभी आया ही नहीं है। जो आप िडÎकस कर रहे 

हȅ, वह Äयचूर ..(Ëयवधान).. वह सदन के सामने आया ही नहीं है। 

डा0 सी.पी.ठाकुर : इसीिलए तो मȅने कहा िक यह भगवान की मजीर् है िक आपने 

िडले कर िदया। आपको समय िमला है िक आप उसको िरवाइव करके 

डेमोकेर्िटक Ģोसस से सब कुछ करȂ। मȅ यह इसिलए कह रहा हंू िक यह देश बहुत 

बड़ा है और इसकी हेÊथ ĢॉÅलम बहुत अिधक है। अभी तक हम लोगȗ मȂ और 

पािकÎतान मȂ या बगंलादेश मȂ हेÊथ ĢॉÅलम मȂ कोई फकर्  नहीं है। हम लोग अपने 

को कहते हȅ िक हम बहुत ऐडवासं कंटर्ी हȅ। कहा ं से ऐडवासं हȅ? आपका जो 

इंडेक्स है, वह तो उन्हीं लोगȗ के बराबर है। आपके बराबर मȂ छोटा सा देश है। 

उस िदन तो हम लोग चाइना को  दूसरे कारण से गाली दे रहे थे, लेिकन उसके 

जो हेÊथ पैरामीटसर् हȅ, व ेहमसे बहुत अच्छे हȅ। हम कैसे आगे बढ़Ȃगे, इसके िलए 

हमȂ सोचना चािहए और इसको आदशर्, नया, डेमोकेर्िटक और इंिडपȂडȂट बॉडी 

बनाना चािहए जो इस देश की ÎवाÎथ्य की समÎया को सुलझा सके। महोदय, 
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अब घूस की बात नहीं रही है, अब घूस का जमाना चला गया है। अब घूस लेने पर 

िफर से अन्ना हजारे जी को आना पड़ेगा। इसिलए उस सबको हटाकर, एक 

आदशर् मेिडकल काउंिसल, जैसे इंग्लȅड की मेिडकल काउंिसल है - जैसी 

मेिडकल काउंिसल की रेपुटेशन इंग्लȅड मȂ है िक वहा ंपर अगर िकसी ने िलख 

िदया िक फला ंआदमी अब Ģेिक्टस करने लायक नहीं है तो उसी िदन से वे खत्म 

हो गए, उनको कहीं Ģेिक्टस करने का मौका नहीं िमलेगा - उसी तरह की बॉडी 

यहा ं बननी चािहए। महोदय, आपने मुझे समय िदया, इसके िलए बहुत-बहुत 

धन्यवाद। 

(समाÃत) 

(2यू-एमसीएम पर आगे) 

SK/2U/3.55 

SHRI PRAVEEN RASHTRAPAL (GUJARAT):  Thank you very much, 

Sir.  I will not take much of your time.  The hon. Minister is also 

worried that Praveen Rashtrapal will talk about Lokpal.  I am not going 

to talk about Lokpal.  But one thing I want to bring to the kind notice 

of the hon. Minister is that the problem is not solved by removing the 

then President of the Medical Council.  In fact, Gujarat suffered a lot 

by that action which was very right.  The then President of the Medical 

Council belonged to Gujarat.  Suppose he had committed a mistake, 
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but the State should not suffer.  Our experience in Gujarat is, in the 

last one year all proposals sent by Gujarat were so tightly scrutinized 

believing that everything in Gujarat is wrong.  No doubt, something is 

wrong, which I will not talk here, but we suffered a lot.  Right now, in 

Gujarat, we have got 986 seats in the six medical colleges which are 

Government medical colleges.  The fees to be paid there is only 

rupees six thousand per year.  So, one can study and become a 

doctor by spending only thirty thousand rupees.  Students have been 

studying there for the last so many years and we are all pleased. 

Then, because of introduction of self-financed colleges, Gujarat has 

got 12 or 13 self-financed colleges.  But, the lowest fee in these 

colleges is two lakh fifty thousand rupees and the highest fee is four 

lakh rupees.  Now, I want to know from the hon. Minister, suppose 

the son of a lower division clerk in the Central Government has 

secured 80 per cent marks and he gets admission in a self-financed 

college, how will he be able to pay a four-lakh-rupee fee in one year 

which is four times more than his salary?  We have never thought 

about poor students.  We talk about giving education, promises given 

in Article 43 or Article 45 of the Constitution that this Government will 
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take the responsibility of giving higher education to the Scheduled 

Castes, Scheduled Tribes, Other Backward Classes and weaker 

sections of the society.  Where is that promise?  On the one side, you 

give a promise and on the other, the fee fixed for medical study is four 

lakh rupees per year.  For five year course, it comes to twenty lakh 

rupees.  That is why I want to know how these things can be 

improved.   

Another suggestion is about the set up of the Council itself.  As 

pointed out by Dr. Thakur, it was an elected body.  The President of 

the Council was an elected person.  Now, he is debarred from 

practicing and even taking any job.  But, let me inform the House, in 

spite of that punishment, the same person got himself elected in the 

Senate of Gujarat University from the medical faculty.  What are we 

doing?  So, there is no proper care taken by the Government even 

now.   

As far as other suggestions are concerned, I want to give three 

or four main suggestions.   With regard to system of admission, you 

have got 10+2+college.  Now, after passing the 12th standard only, 

the students are allowed to enter the MBBS course.  In a State like 
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Gujarat, thousands of students pass 12th standard every year with 

three main subjects of Maths, Biology or Chemistry and Physics.  

Most of them, their parents, their relatives, are eager that he goes to 

medical line or engineering line or in any other such line.  There is 

nothing wrong with it.  Now, what is the size of the students in a State 

like Gujarat or Maharashtra or Madhya Pradesh? You take any State in 

northern India, thousands of students are studying, and when it 

comes to the number of seats in medical colleges, only 986 seats are  

available in Government colleges and 1216 seats in self-financed 

colleges.  It makes only around 2300 seats in a State like Gujarat 

where we have got a population of five crore.  Urbanization is 41 per 

cent and literacy rate is not less than 70 per cent in Gujarat.    

(Contd. by ysr/2W) 

 

 

-SK/YSR/4.00/2W 

SHRI PRAVEEN RASHTRAPAL (CONTD.):  The Government must 

give permission to open new medical colleges.  We don’t have any 

medical college at Gandhinagar.  In North Gujarat, we have got the 
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North Gujarat University, but we don’t have any medical college.  

Mehsana is a big place.  But we don’t have any medical college there.  

On the contrary, there is one medical college in Surat; one medical 

college in Ahmedabad; and one medical college in Baroda.  They were 

managed by the Government but are now converted into self-finance 

institution.  I want to know this from the hon. Minister.  Every medical 

college requires a hospital.  No medical college can be given 

permission without a hospital.  I want to know if this is true.  Suppose 

a self-finance college is attached to a Government Hospital.  I want to 

know whether the Government will recover any charges from it or not.  

It should be made clear to this House.    Because they pay fee, which 

is more than Rs.2,50,000, to the medical college, and it also utilises 

the Government hospital.  I want to inform the House that I am 

referring to Adani College.  It belongs to a famous group in Gujarat.  

The Bhuj Hospital was constructed by the grant announced by the 

then hon. Prime Minister Vajpayeeji after the earthquake.  An amount 

of Rs.500 crore was given by the Central Government.  From that 

money, the Bhuj Hospital came into being and subsequently a medical 

college.  Now that medical college has become a self-finance college.  
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Whatever money spent by the Central Government, but this thing may 

also be enquired by the hon. Minister.   

 On admission procedure, I would like to say this.  Let there be a 

uniform system all over the country.   

On fee structure, let there be a uniform fee structure all over the 

country.   

On medium of instruction, let there be clarity.  The medium of 

instruction can be English plus mother tongue.  It is not necessary that 

one should compulsorily learn only in English.  If we can learn 

Ayurveda in our mother tongue, then why not allopathy in our mother 

tongue?  All books and other texts can be translated in the mother 

tongue.  Nothing is impossible in this world.  The medium of 

instruction should also be made clear.   

Another thing is breaking of bonds signed by doctors.  

Somebody has pointed out that they are going out of the country.  It 

means that they are indulging in breaking of bonds.  What action has 

been taken by the Government, particularly this Ministry, against 

those people?   
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Another thing is about granting approval.  A very good 

suggestion is just made by my colleague.  The MBBS course is 

divided in five years. Suppose the infrastructure is ready which is 

sufficient for first-year course.  Permission can be given for 100-200 

students.  In the first year, the self-finance college requires 

infrastructure only for first-year course.  The college can be asked to 

complete the infrastructure within next year because that is required 

for the second year course.  Like that, one need not complete the 

entire infrastructure which is required for a five-year course.  I want to 

draw the attention of the hon. Minister to the specific case of the State 

of Gujarat where hundreds of seats are required at Jithri, Gotri, 

Baroda and other hospitals.  They must be given these as early as 

possible. 

(Ends) 

SHRI M.V. MYSURA REDDY (ANDHRA PRADESH): Sir, we have 

seen two Ordinances, two Bills for continuing a two-year term of a 

six-member Governing Council.  This is a case where its President 

was involved in a corruption case.  This Ordinance was brought to 

remove that man. 
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(Contd. by VKK/2X)   

-YSR/VKK-ASC/2x/4.05 

SHRI M.V. MYSURA REDDY (CONTD.): Instead of removing that 

person, the entire system was demolished. Sir, I am alleging that this 

Ministry of the Government is controlling the MCI, which is an 

autonomous regulatory body, in a backdoor method.  For this 

purpose only, on one pretext or the other, it is extending the term of 

the Governing Council members.  

 Sir, it is just like a fan to the fire. This Governing Body is also not 

a good body.  The conditions in MCI are still worse.  Sir, two persons 

are not concerned with medical education; one is having an 

educational institution.  Such type of persons were appointed to this 

Governing Council. In this period, this body sanctioned 36 medical 

colleges. Medical colleges have gone to Andhra Pradesh, Karnataka 

and Tamil Nadu because there is no faculty. Faculty is unavailable.  

Sir, now, I come to ordinance. In reply to the Calling Attention 

Motion on 4.4.2010 regarding some allegation against the President, 

the ordinance was brought on 15.4.2010, that is, within ten days of the 

session was over.   
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Sir, I would quote what the Minister said while introducing the 

Bill.  “It would be pertinent to mention here that the time schedule laid 

down as per the hon. Supreme Court directives to recommend for 

MCI to the Central Government for grant of permission to start new 

medical colleges, renewal permission and increased intake capacity 

was by 15th June, 2010. The unfortunate incident pertaining to MCI 

took place around the time when the Council was engaged in its 

process. It was, therefore, necessary to ensure that new arrangement 

for the governance of the Council was put in place immediately so that 

all the pending processes could be completed before the last date.”  

At that time also, he assured that next Bill may come in any form – 

whether over-reaching or modified Medical Council – it will include 

the State Governments. That is the assurance given during the first 

validation of the ordinance.   

Then, Sir, the Budget Session ended on 25.3.2011. The Cabinet 

approved the extension of the Governing Council members on 17th 

March 2011. That means, while we were in session, the Cabinet 

approved the extension of the Governing Council. Then, they issued 

the ordinance on 10.5.2011. It is a contra. Why was such a circuitous 
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and indirect method taken? It is because the MCI is a goldmine and 

that is why, the Ministry wants to control the autonomous regulatory 

body through backdoor method. (Interruptions) 

AN HON. MEMBER: Sir, the Minister has to concentrate. It is a 

serious matter. The Minister is busy in talking.  

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN): The Minister is 

listening.  

SHRI M.V. MYSURA REDDY: Sir, whenever the Ministry comes to this 

House with a Bill, he is preaching that the Medical Council of India 

could be reconstituted or an over-reaching body, National 

Commission for Human Resource for Health, could be made. (Time-

bell)  

Sir, I would take one minute. I will bring to the notice of the 

Minister one point. Two years have elapsed after the Presidential 

Address. As my senior colleague said, the task force completed its 

report and submitted the Bill on 31st July 2009. Till now, that Bill has 

not come to us. But, as it appears in the press and as it is known to 

us, the Ministry of Health and the Ministry of Human Resource 

Development are quarrelling regarding the functions of NCHRH and 
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NCHER. They were quarrelling so intensively that the PMO has to 

intervene and settle the issue.  

(Contd. by KR/2y) 

KR/LT/2Y/4.10 

SHRI M.V. MYSURA REDDY (CONTD.):  Till February, 2011 this 

dispute continued. This is the position. During the interregnum, the 

Central Government came forward with a proposal to set up a 

National Commission for Human Resources for Health as a regulatory 

body which would subsume certain bodies  like the Medical Council of 

India and the Dental Council of India. It is only a pretext. The Minister 

has given a pretext. The Ministry wants to control these autonomous 

regulatory bodies through back door method because it is a gold 

mine. That is why I am opposing this Bill. 

                       (Ends) 

DR BHARATKUMAR RAUT (MAHARASHTRA): Thank you, Sir. Only 

three days, precisely on Friday, I had an opportunity to congratulate 

the hon. Minister for having brought forward a courageous Bill on 

Human Organs Transplant. But now I have to stand here to express 

my displeasure on the manner in which this Bill has been brought 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

199

forward. On the face of it, it looks like very, very technical, very, very 

trivial. But this Bill shows the नीयत of this Government. अन्ना जी ने जो 

कहा था िक इस सरकार की नीयत साफ़ नहीं है।  This Bill shows that the 

गवनर्मȂट की नीयत साफ़ नहीं है, इसका कारण यह है िक this Ordinance was 

promulgated just a week after the last Budget Session ended, within a 

week. Was this Government not aware of the fact that the term of this 

Body was coming to an end on a certain day? Why was a proper 

method to bring in a proper legislation not followed? Who has 

stopped them? Is it a case of ignorance? Is it a case of arrogance? 

This Government, perhaps, does not feel that the elected body of this 

nation has to be taken into confidence and given a proper opportunity 

to deliberate every decision of the Government. 

     Now, the Statement of Objects and Reasons of the Bill says that 

the Central Government has initiated a proposal to set up a National 

Commission for Human Resources for Health.  For the last two years I 

have been hearing that the new Commission is going to come up.  

Now, you are bringing in this Bill, again you are saying that the 

proposal to set up a National Commission for Human Resources for 

Health would take some more time. दो साल बीत गए, इसके आगे  you 
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want some more time to do that. What is the Government doing? 

What is the Health Ministry doing? Why is the Minister taking so much 

time set up the National Commission for Human Resources for 

Health? What is the reason? At least, tell us the reasons.  

    It has also been said that though the draft Bill for setting up of the 

National Commission for Human Resources for Health has been 

prepared in consultation with various stakeholders, subsequent 

setting up of the Commission could not be completed for various 

reasons. What are these reasons? The draft Bill is ready. You say you 

have already consulted the stakeholders and then you say it could not 

be brought forward. What are those compulsions which restrained you 

from bringing in this Bill? There is something hidden. This House 

should know the reasons. This is not a simple thing. 

     It has been said that the Government wants to bring in State 

control over all bodies through back door for some reason or the 

other. I express my displeasure about it and the Government needs to 

come clean on this. सर, नीयत साफ़ होनी चािहए ।  
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     The state of the health of this nation is very critical. I come from 

Maharashtra and it has got maximum number of medical colleges in 

the public sector as well as in the private sector.  

              (Continued by 2Z) 

AKG-MKS/2Z/4.15 

SHRI BHARATKUMAR RAUT (CONTD.):  Sir, the basic reason for 

bringing in private medical colleges was that a poor boy could get the 

opportunity to get education in medicine or to get education in health.  

Now, for ‘superspeciality’, we have to give, Sir, fifty lakh rupees as 

donation.  Fifty lakh rupees!  From where would the child of a farmer 

or the child of a worker bring that money? 

Ǜी िवजय जवाहरलाल दडार् : यह गलत है।  अभी यह 2 करोड़ है। 

SHRI BHARATKUMAR RAUT:   Okay.  Two crore rupees.  My senior 

colleague is telling me, it is ‘two crore rupees’!    ... (Time-bell) ...  I 

am a middle class man.  My state of imagination can go only up to  

Rs.50 lakhs.  If it is two-crore-rupees, I can imagine 

...(Interruptions)...   Thank you, Sir.  ...(Interruptions)... 

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN):  Can he think of 

crores?  Don’t think of lakhs! 
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SHRI BHARATKUMAR RAUT:  Two crores, Sir;  I stand corrected.   

THE VICE-CHAIRMAN:  But please conclude.  Please conclude. 

SHRI BHARATKUMAR RAUT:  Yes.  I will take another minute, Sir.  It 

is a very serious question.   

THE VICE-CHAIRMAN:  Yes, yes. 

SHRI BHARATKUMAR RAUT:  It is a question of the life of a poor 

child.  ...(Interruptions)... It is a question of a poor child’s getting 

admission in medical colleges.   

THE VICE-CHAIRMAN:  Please conclude. 

Ǜी भारतकुमार राऊत : जो आदमी superspeciality के िलए एक करोड़-दो 

करोड़ रुपए देता है, how much he will be charging from the patients?  

Private sector medical colleges were brought in to give opportunities 

... (Time-bell) ... to the deprived class.  How do you allow these 

types of donations? 

Sir, I wanted to talk about this more, but, at the same time, 

since you are pressing the bell, my conscience to continue is gone.  

Therefore, before the Health Department goes to the ICU, it is better if 

the Minister takes cognizance of it and takes the redressal measures!   

Thank you, Sir. 
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(Ends) 

THE VICE-CHAIRMAN (Prof. P. J. Kurien) :  Thank you very much.   

Now, Shri Ram Kripal Yadav. 

Ǜी राम कृपाल यादव (िबहार) : धन्यवाद सर।  सर, इस देश की आबादी 

लगभग 120 करोड़ है।  मȅ समझता हँू िक िजस तरह से लगातार आबादी बढ़ रही 

है, उस तरह से मेिडकल कॉलेजेज़ नहीं बढ़ रहे हȅ।  डॉक्टसर् की कमी है, पैरा 

मेिडकल कमर्चािरयȗ की कमी है, नसȃज़ की कमी है।  िजस तरह से बीमािरयȗ 

की सखं्या बढ़ रही है, वह भी अपने आप मȂ एक बड़ी समÎया है।  अब सरकार 

इस चुनौती का मुकाबला िकस तरह से कर रही है, इस पर मंतर्ी जी बताएँगे।  

िविभन्न Ģदेशȗ से कई माननीय सदÎयȗ ने अपनी िचन्ता जािहर की है िक यह जो 

डॉक्टरȗ की सखं्या कम हो गई है, जो मेिडकल कॉलेजेज़ की सखं्या कम हो गई 

है, जो पैरा मेिडकल कॉलेजेज़ की सखं्या कम हो गई है, जो पैरा मेिडकल Îटाफ 

की सखं्या कम हो गई है, आप उसे कैसे पूरा करȂगे, आप अपने जवाब मȂ इसे 

बताने का काम जरूर करȂगे।  यह आपके सामने एक बड़ी चुनौती है।   

उपसभाध्यक्ष महोदय, हेÊथ हमारा मौिलक अिधकार है।  आजादी के 64-

65 सालȗ के बाद अगर हम अपने देश की जनता का जो मौिलक अिधकार है, 

उसको meet out नहीं कर रहे हȅ, तो िनिÌचत तौर पर यह हम सब लोगȗ के 

िलए शमर् की बात है।  खास तौर से मȅ िजस Ģदेश से आता हँू, िबहार Ģदेश, जहा ँ

की आबादी लगभग 9 करोड़ है, मगर वहा ँ पाचँ से छ: सरकारी मेिडकल 
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कॉलेजेज़ हȅ और एक से दो मेिडकल कॉलेजेज़ Ģाइवेट हȅ।  अब इतनी बड़ी 

आबादी के िलए इतने कम मेिडकल कॉलेजेज़ मȂ िकतनी तादाद मȂ डॉक्टरȗ की 

सखं्या आ रही है, आप खुद समझ सकते हȅ।  अब सरकार वहा ँ िकस तरह से 

Ģोत्साहन दे रही है?  िबहार Ģदेश मȂ लगभग 58 Ģितशत बच्चे कुपोषण के 

िशकार हȅ, मिहलाएँ anaemic हȅ।  मȅ माननीय मंतर्ी जी को धन्यवाद देना चाहता 

हँू िक आपने हेÊथ के मामले मȂ िवशेष component देने के िलए िजन पाचँ िवशेष 

राज्यȗ का चयन िकया है, उनमȂ आपने िबहार Ģदेश को चुना है।  यह और बात है 

िक वहा ँआप जो पैसा दे रहे हȅ, उसका उपयोग िकस तरह से िकया जा रहा है, 

मगर आज भी वहा ँजो medical facilities हȅ, व ेअपयार्Ãत हȅ।  इसकी वजह से 

वहा ँजो िÎथित उत्पन्न है, उसका आँकड़ा आपके सामने है।  आज देश की 

आजादी के इतने सालȗ के बाद भी जो मरीज परेशानी की हालत मȂ मर रहे हȅ, 

यह भी िचन्ता की बात है।  अब देिखए िक यहा ँपर एÇस है।  एÇस की चचार् की जा 

रही थी।  आप एÇस मȂ चले जाइए, तो वहा ँआप देिखएगा िक इलाज के िलए 

लगभग 60 से 70 Ģितशत लोग पटना के, िबहार के आते हȅ, चूिँक वहा ँproper 

medical care की ËयवÎथा नहीं है।  पूरे िबहार मȂ एक मेिडकल कॉलेज है, पटना 

मेिडकल कॉलेज, जहा ँइतनी ज्यादा भीड़ रहती है िक वहा ँमरीजȗ का इलाज 

उस तरह से भी नहीं होता, िजस तरह से भȅस-बकिरयȗ का होता है।   

हम लोगȗ ने PMCH के upgradation की बात कई दफा उठाई है।  इसके 

िलए आप क्या ËयवÎथा कर रहे हȅ?  जो उपलÅध सेवा है, जो उपलÅध मेिडकल 
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कॉलेजेज़ हȅ, आप उन्हȂ सुदृढ़ करने के िलए िकस तरह से काम कर रहे हȅ, मंतर्ी 

जी यह बताने का काम करȂगे। 

(3ए/एससीएच पर जारी) 

SCH/4.20/3A 

Ǜी राम कृपाल यादव (कर्मागत): सर, अभी तो मातर् तीन िमनट ही हुए हȅ।  मȅ 

आपको बताना चाहंूगा िक आज पूरे देश मȂ मेिडकल फैिसिलटीज़ की 

आवÌयकता है, खास तौर पर हमारे िबहार मȂ तो इसकी बहुत अिधक 

आवÌयकता है।  सभी लोगȗ को िकस तरह से मेिडकल फैिसिलटी िमले, इसे 

आप गभंीरतापूवर्क देखȂ।  

पूवर्वतीर् सरकार ने देश भर मȂ 6 AIIMS के िनमार्ण की बात की थी, मगर 

उनके िलए फाइनािंशयल ËयवÎथा करने का काम यपूीए-I की सरकार ने िकया 

है, िजसके िलए मȅ उनका आभार Ëयƪ करना चाहता हंू। हमारे पटना मȂ 

फुलवारी शरीफ के पास भी एक एÇस का िनमार्ण िकया जा रहा है, लेिकन मȅ 

आपको यह बताना चाहंूगा िक उसका काम इतना Îलो चल रहा है िक पता नहीं 

और िकतने वषș तक उसमȂ काम चलेगा, कब तक वह टागȃट पूरा होगा और कब 

तक वहा ंके लोग उस एÇस की सुिवधा ले पाएंगे। माननीय मंतर्ी जी कृपया उसके 

बारे मȂ भी बताने का काम करȂ।  ऐसे बहुत से आदमी हȅ, िजनके पास िदÊली आने 

के िलए भाड़ा नहीं होता है, इसिलए व े िदÊली नहीं आ पाते हȅ। अगर व ेआ भी 

जाते हȅ, तो AIIMS मȂ आ कर भी उनका इलाज नहीं हो पाता है। इस सुिवधा को 
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िदलवाने के िलए आप कौन से Ģयास कर रहे हȅ? िबहार की 9 करोड़ आबादी, 

खास तौर पर गरीब तबके के लोग बहुत परेशानी मȂ हȅ।  

आपने चचार् के दौरान एक जवाब मȂ भी कहा था और यह बात सही भी है 

िक गावंȗ मȂ लोगȗ को मिैडकल सुिवधा नहीं िमल पा रही है, जबिक आबादी का 

अिधकतम िहÎसा, 70 से 80 Ģितशत लोग, गावंȗ मȂ ही रहता है।   वहा ं पर 

डॉक्टर नहीं आते हȅ, क्यȗिक वहा ंइन्ģाÎटर्क्चर नहीं है, िबजली नहीं है, पानी 

नहीं है।  सभी चाहते हȅ िक हम अच्छे ढंग से रहȂ, इसिलए अगर गावंȗ मȂ डॉक्टरȗ 

की पोिंÎटग की भी जाती है, तो भी व ेअपनी ǹूटी को ठीक से िनभाने के िलए 

नहीं आ पाते हȅ।  आपने कहा था िक मȅ गर्ामीण इलाक़े िलए अलग से डॉक्टरȗ का 

चयन करंूगा, लेिकन पता नहीं आप उस कानून को कब बनाएंगे और कब तक 

आप गावंȗ मȂ डॉक्टरȗ को कायर्रत करने का काम करȂगे।  इसके िलए आपकी 

कौन सी योजना है, कृपया यह भी बताएं?  

 महोदय, आप बार-बार समय की तरफ देख रहे हȅ, मȅ सदन का ज्यादा 

समय नहीं लूंगा, मȅ यही िनवेदन करंूगा िक आज आजादी के 64-65 सालȗ के 

बाद भी इस देश के लोग, खास तौर पर जो िपछड़े इलाके हȅ, िचिकत्सा के 

अभाव मȂ व ेदम तोड़ रहे हȅ।  यह हम सभी लोगȗ के िलए िंचता की बात है 

...(Ëयवधान)  

उपसभाध्यक्ष (Ģो. पी.जे. कुिरयन): आपका समय हो गया है, समाÃत कीिजए।  
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Ǜी राम कृपाल यादव:  यह सरकार और माननीय मंतर्ी जी, िजनका बड़ा अनुभव 

रहा है, िनिÌचत तौर पर व े इन समÎयाओं की ओर ध्यान दȂगे।  हमारे यहा ं

मेिडकल कॉलेज की परेशानी है, डॉक्टरȗ की परेशानी है, पैरामेिडकल Îटाफ 

की परेशानी है, कैसे आप इन परेशािनयȗ को दूर करने का काम करȂगे? मुझे यह 

िवÌवास है िक मंतर्ी महोदय अपने जवाब मȂ इन बातȗ का िजकर् अवÌय करȂगे। 

धन्यवाद। 

(समाÃत) 

Ǜी राजनीित Ģसाद (िबहार): सर, मेरे केवल दो ही अनुरोध हȅ।  एक अनुरोध तो 

यह है िक Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज मȂ लोगȗ ने जो टर्Îट बना कर रखा है और जो 

दो-दो करोड़ रुपया लेते हȅ, इसके िलए िजतने भी मिैडकल कॉलेज हȅ, उनके 

टर्Îट मȂ गवनर्मȂट नॉिमनी अवÌय होना चािहए।  

 दूसरी बात, एमसीआई का एक आदमी चोर हो सकता है, घूस ले सकता 

है, लेिकन एमसीआई, as a whole institution, corrupt नहीं हो सकता है, 

इसिलए एमसीआई को बहाल करना चािहए।  धन्यवाद। 

(समाÃत) 

ÎवाÎथ्य और पिरवार कÊयाण मंतर्ी (Ǜी गुलाम नबी आज़ाद): माननीय वाइस-

चेअरमनै साहब, सबसे पहले मȅ इन तमाम 18 सदÎयȗ का धन्यवाद करता हंू, 

िजन्हȗने ÎवाÎथ्य के बारे मȂ, मेिडकल एजुकेशन के बारे मȂ और डॉक्टसर् की कमी 

के बारे मȂ यहा ंचचार् की।  इसकी शुरुआत Ǜीमती माया िंसह जी ने की और जो 
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ĢÌन उन्हȗने उठाए, तक़रीबन-तकरीबन वही ĢÌन सभी सदÎयȗ ने अलग-

अलग तरीके से उठाए हȅ।   

मȅ जानता हंू िक इतने बड़े देश मȂ डॉक्टरȗ की बहुत कमी है।  हमारे देश मȂ 

डॉक्टरȗ की िजतनी जरूरत है, हमारे पास उतने मेिडकल कॉलेज नहीं हȅ। िफर 

ज्यादा मेिडकल कॉलेिजज़ के िलए हमारे पास ज्यादा टीचसर् भी होने चािहए, तो 

हमारे पास टीचसर् की भी कमी है।  यह कहना बड़ा आसान है िक ज्यादा कॉलेज 

क्यȗ नहीं खोलते। 

3b/psv पर जारी 

-SCH/PSV-VK/3B/4.25 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत) : लेिकन, अगर आपको जानकारी हो, िजन 

लोगȗ को जानकारी है, व ेजानते हȅ िक मेिडकल कॉलेज खोलना इतना आसान 

नहीं है।  आम तौर पर यह बात भी चचार् मȂ आई िक केन् दर्ीय सरकार क्यȗ 

मेिडकल कॉलेज नहीं खोलती है।    मȅ सबसे पहले बताउँगा िक मेिडकल कॉलेज 

खोलने की जो primary duty है, वह राज्य सरकारȗ की है।   यह कहीं भी नहीं 

िलखा है िक यह काम केन्दर्ीय सरकार को करना है।  केन्दर्ीय सरकार इसमȂ 

through MCI, a regulatory body है, क्यȗिक इसके िलए देश मȂ एक ही िकÎम 

का िसÎटम होना चािहए और एक ही िकÎम का एजुकेशन होना चािहए।  

लेिकन, बुिनयादी मेिडकल कॉलेजेज़ गवनर्मȂट सेक्टर मȂ Îटेट्स मȂ राज्य 

सरकारȗ को बनाने हȅ।  जहा ँतक गवनर्मȂट के अलावा Ģाइवटे कॉलेजेज़ बनाने 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

209

की बात है, तो Medical Council of India का 1993 का जो regulation है, 

उसमȂ universities भी बना सकती हȅ, State Governments भी बना सकती हȅ, 

इसमȂ सȂटर्ल गवनर्मȂट नहीं है, autonomous bodies बना सकती हȅ, Centre 

और State Governments की autonomous bodies, Societies बना सकती 

हȅ, pubic trusts बना सकते हȅ और religious charitable institutions बना 

सकते हȅ।  मेरा िनवदेन यह रहेगा िक अगर माननीय सदÎयगण अपने-अपने 

राज्यȗ मȂ राज्य सरकारȗ पर यह ज़ोर डालȂ िक व ेज्यादा-से-ज्यादा कॉलेजेज़ 

बनाएँ, क्यȗिक अगर Ģाइवटे सेक्टर मȂ भी मेिडकल कॉलेज खोलना है, तो 

Essential Eligibility Certificate State Governments को देना होता है।  जब 

तक कोई भी Ģाइवेट कॉलेज Essential Eligibility Certificate नहीं देगा, तो 

मेिडकल काउंिसल उसको entertain ही नहीं करेगा, Government of India 

उसको entertain नहीं करेगी।  इससे साफ जािहर होता है िक यह दायरा Îटेट 

गवनर्मȂट्स का है।  हमने State Governments को encourage करने के िलए 

िक ज्यादा-से-ज्यादा कॉलेजेज़ आ जाएँ, आज यहा ँ इस िबल पर चचार् हुई।   

उसमȂ Ǜीमती माया िंसह जी ने बताया िक पुदुचेरी को सात या नौ कॉलेजेज़ िदये 

हȅ, लेिकन मध्य Ģदेश मȂ कम क्यȗ िदये हȅ?  ये हम नहीं देते, मडैम,  यह 

Government of India, ÎवाÎथ्य मंतर्ालय िकसी को कम या ज्यादा नहीं देता है,  

इसमȂ गवनर्मȂट वाले के राज्य सरकार recommend करती है और Ģाइवटे के 

Ģाइवेट लोग करते हȅ।   चाहे वह य.ूपी. से हो या िदÊली, कÌमीर अथवा 
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कन्याकुमारी से हो।  यह हकीकत है।  यह वाÎतिवकता है िक हमारे यहा ँसबसे 

ज्यादा Ģाइवेट कॉलेजेज़ हȅ।  अगर व ेगवनर्मȂट के हȅ, तो उन्हȂ वहा ँकी गवनर्मȂट 

ने recommend िकया है, Government of India ने नहीं िकया है।  जैसे, अगर 

कनार्टक मȂ, आंधर् या पुदुचेरी मȂ recommend िकया गया है, तब या तो उसे 

Ģाइवेट ने िकया होगा या गवनर्मȂट ने  िकया होगा।  Government of India का 

एक ही institution है, िजसके पूरी country मȂ 9 branches हȅ।   िदÊली मȂ है, 

चडंीगढ़ मȂ है, एक पुदुचेरी मȂ है,  एक  NIMHANS Bangalore  मȂ है और दो या 

तीन eastern India मȂ भी हȅ।  इसके अलावा standalone medical college 

Government of India की तरफ से कोई नहीं है।  ये जो 8-9 बड़े institutions 

हȅ, उनमȂ मेिडकल कॉलेज भी एक ही साथ हȅ।  उनके अलावा िजतने भी  

मेिडकल कॉलेजेज़ हȅ, व े या तो Îटेट गवनर्मȂट्स के हȅ या Ģाइवेट मेिडकल 

कॉलेजेज़ हȅ।   डा. साहब Health Minister रहे हȅ, अभी यहा ँबैठे हȅ।  व ेइस बात 

को जानते हȅ।   यह हकीकत है िक southern India मȂ सबसे ज्यादा मेिडकल 

कॉलेजेज़ हȅ।   उसकी वजह यह है िक Ģाइवटे सेक्टर मȂ मेिडकल कॉलेज बनाना 

बहुत महँगा है।   एक मेिडकल कॉलेज को बनाने मȂ 250 से लेकर  300 करोड़ 

रुपए लगते हȅ।  यह तो एक दफा capital investment हुई या one time 

investment हुई।   अब इसे बनाने के बाद इसमȂ हर साल का जो recurring 

खचार् आता है, वह 35 से 37 करोड़ का आता है।  इसिलए, Ģाइवेट मȂ भी यह 

काम हर िकसी के वश का नहीं है और उसका यही कारण है िक खुशिकÎमती से 
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हमारे south-west मȂ financial position Ģाइवेट लोगȗ की अच्छी है।  

...(Ëयवधान)... अन्य Îटेट्स मȂ ऐसी िÎथित नहीं है।   

(3सी/वी.एन.के. पर कर्मश:) 

-PSV/VNK-RG/3c/4:30 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत):  अगर आप divide के िहसाब से देखȂगे, तो 

पाएंगे िक नॉथर् मȂ यानी चडंीगढ़, िदÊली, हिरयाणा, पजंाब, उǄर Ģदेश, 

उǄराखंड मȂ िसफर्  17 परसȂट मेिडकल कॉलेजेज हȅ, साउथ मȂ यानी आन्धर् 

Ģदेश, कनार्टक, केरल, पुदुचेरी, तिमलनाडु मȂ 44.77 परसȂट हȅ,  that is, 

almost fifty per cent of the entire country, िफर western part of the 

country मȂ यानी गोवा, गुजरात, महाराÍटर्, राजÎथान मȂ 21 Ģितशत हȅ, सेन्टर्ल 

इंिडया यानी छǄीसगढ़, मध्य Ģदेश मȂ तकरीबन साढ़े चार परसȂट हȅ, ईÎट मȂ 

यानी िबहार, झारखंड, ओिडशा और पिÌचमी बगंाल मȂ तकरीबन पौने दस 

परसȂट हȅ और नॉथर् ईÎट के तमाम राज्यȗ including Sikkim and Tripura मȂ 

तकरीबन ढाई परसȂट हȅ।  अब इस divide को हम दूर नहीं कर सकते हȅ।  

िजसके पास पैसा है, Ģाइवेट कॉलेज वाला आता है, वह िबिंÊडग बनाता है, 

Human resource उसके पास है, मेिडकल काउंिसल उसकी inspection 

करती है और वह िबिंÊडग भी पूरी देखती है, Faculty भी पूरी देखती है तथा 

उसको अनुमित देती है, लेिकन हमारे यहा ंदूसरे राज्यȗ से Ģाइवटे वाला भी नहीं 

आता है और गवनर्मȂट वाला भी नहीं आता है।   
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 सर, अब गवनर्मȂट ने इसके िलए क्या िकया?  यह बहुत जरूरी है।  यह 

जानते हुए...(Ëयवधान)... 

Ǜीमती माया िंसह: सर, मȅ माननीय मंतर्ी जी से यह जानना चाहती हँू िक आपने 

जो governing body के member बनाए ...(Ëयवधान)... मुझे अपनी पूरी बात 

कह लेने दीिजए।  आपने governing body के member बनाए, पहले 6 

members बनाए गए, उसके बाद उनको हटा िदया गया, िफर दोबारा उनको 

चुना गया। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद:  अभी तो मȅ उस पर आया ही नहीं हँू। ...(Ëयवधान)... 

Ǜीमती माया िंसह: आप उस पर आए नहीं हȅ, लेिकन आप जो बात बता रहे 

हȅ।...(Ëयवधान)... 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद: मेरे पास िलखा है, अभी मȅने बोला नहीं है। 

...(Ëयवधान)... 

Ǜीमती माया िंसह: जब आप उसकी बात करȂगे, तो उससे पहले मुझे आपसे एक 

सवाल पूछना है। 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद: अभी मȅने उसका जवाब नहीं िदया है।  चाहे वह सरकारी 

मेिडकल कॉलेजेज हȗ या Ģाइवटे मेिडकल कॉलेजेज हȗ, व ेज्यादा से ज्यादा 

कैसे देश मȂ आएं, उसके िलए हमने कुछ कदम उठाए हȅ।  हमने कदम ये उठाए 

हȅ िक सबसे पहले इसके िलए एक पीस मȂ 25 एकड़ land की requirement होनी 

चािहए थी, उसको हमने घटा कर पूरे देश के िलए 20 एकड़ कर िदया।  इसके 
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अलावा इसका दो-तीन और भाग बना िदया।  बड़े शहरȗ मȂ 20 एकड़ भी िमलना 

मुिÌकल है, इसिलए मटैर्ो िसटीज यानी मुÇबई, नई िदÊली, कोलकाला और 

चेन्नई के िलए तथा ए गेर्ड िसटीज यानी अहमदाबाद, हैदराबाद, पुणे, बगंलुरू 

और कानपुर के िलए िसफर्  10 एकड़ की ही अनुमित दी, तािक वह horizontal न 

जाएं, बिÊक vertical जाएं।  इनके अलावा जो बड़े शहर हȅ, िजनकी आबादी 25 

लाख तक है तथा जो िहल Îटेट्स, ईÎटनर् Îटेट्स और पूरे नॉथर् ईÎट Îटेट्स हȅ, 

उनके िलए एक पीस मȂ 20 एकड़ की requirement की जगह 10-10 एकड़ की 

दो pieces मȂ within the radius of 10 kilometers अनुमित दी।  ये हमने इसमȂ 

िकया।   

हमारे सािथयȗ ने bed strength के बारे मȂ बताया िक वहा ंहेÊथी मौसम मȂ 

पेशंट कम होते हȅ और गमीर् मȂ ज्यादा होते हȅ, उसमȂ भी हमने कमी कर दी।  नॉथर् 

ईÎटनर् Îटेट्स और िहल Îटेट्स मȂ इतनी ज्यादा आबादी नहीं है, उनके िलए 

parameters change कर िदया, उनको जो initial दो साल मȂ 60-70 परसȂट 

होने चािहए, उसको िसफर्  50 परसȂट OPD पेशंट कर िदया।   

इसी तरह से infrastructure की बात है।  इसमȂ बहुत पैसा लगता है, 

इसिलए optimum utilization के िलए िजतना जरूरी है, उतना िकया गया। 

अभी हमारे अगर्वाल जी और दूसरे साथी ने बताया िक MCI की जरूरत इतनी 

ज्यादा है, जब िक उतने बच्चे नहीं हȅ, इसिलए जो institution block है, 

लाइĤेरी है, Auditorium है, Examination Hall है, Lecture theatres हȅ, 
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उनको जरूरत के मुतािबक कम कर िदया गया, Rationalize कर िदया गया।  

इससे infrastructure का तकरीबन 30 परसȂट पैसा बच जाएगा।    

(3d/DS पर कर्मश:)        

-VNK/DS-KS/4.35/3d 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत): इसी तरह से, laboratories को भी pool कर 

के इÎतेमाल िकया जाए।  14 laboratories की बजाय 6 या 8 laboratories को 

pool करके पूरा िदन इÎतेमाल करȂ, केवल एक laboratory को क्यȗ दो ही घंटे 

इÎतेमाल िकया जाए? 

 इसी तरह से, intake capacity की हमारे यहा ँतीन िकÎमȂ थीं।  शुरू मȂ ये 

50, 100 और 150 थी,  अब इसको 100, 50, 150, 200 और 250 कर िदया।  जो 

maximum cap intake for MBBS students 150 थी, इसको 250 कर िदया 

गया।   

अब faculty की बात लȂ।  Medical colleges के िलए सबसे बड़ा क्वैÌचन 

यह है िक अगर आपके पास पैसा भी होगा, तो 400 बनाएँगे, अगर Îटेट गवनर्मȅट 

के पास होगा, तो व े भी 400 बनाएँगी, लेिकन at a time नहीं बना सकते।  

गवनर्मȅट या Ģाइवेट मेिडकल कॉलेज पैसे के बलबूते infrastructure बना सकता 

है, लेिकन faculty और teachers पैसे के बलबतेू तैयार नहीं कर सकता, क्यȗिक 

faculty तैयार नहीं है।  आज MCI के साथ private medical colleges का 

झगड़ा यही है िक उनके पास faculty पूरी नहीं है और MCI पूरी faculty मागँता 
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है,  इसिलए उनके बीच मȂ झगड़ा चलता है।  इसिलए faculty की, टीचसर् की या 

पढ़ाने वालȗ की जो कमी थी, उसमȂ हमने तीन ऐितहािसक कदम उठाये।  टीचसर् 

वही बनते हȅ जो MD हȗ और जो MD के बाद super-speciality करȂ, व ेfaculty 

बनते हȅ।  हमारे यहा ँएक professor एक MD student को पढ़ाता था।  जब 

हमने बाहर के developed यरूोिपयन देशȗ की Îटडी करायी, तो पता चला िक 

वहा ँएक professor दो MD students को पढ़ाता है। तब हमने भी teacher-

student ratio 1:1 की बजाय 1:2 कर िदया, िजसकी वजह से दो साल मȂ हमारी 

intake की सखं्या तकरीबन छ: हजार बढ़ गयी।   

हमने दूसरा कदम यह उठाया िक जो गवनर्मȅट कॉलेिजज़ थे, िजनके पास 

100 का cap था, उनके पास 150 के िलए faculty नहीं थी, यानी अगर उनके 

पास Infrastructure था, तो faculty नहीं थी और अगर faculty थी, तो 

infrastructure नहीं था।  हमने उनको उस infrastructure को पूरा करने के 

िलए ÎवाÎथ्य मंतर्ालय से पैसा िदया, जो additional सीटȂ हम PG की देते हȅ, 

तािक अगर उनके पास एक कमी है, तो उसको वे हमारे पैसे से पूरी कर लȂ।  इस 

वजह से आज दो सालȗ मȂ PG intake 8 हजार बढ़ गया।  माननीय उपसभाध्यक्ष 

जी, 60 सालȗ मȂ ऐसा कभी भी नहीं हुआ।  दो सालȗ मȂ 800 या 900 सीटȂ MD 

intake की बढ़ती थीं।  यह पहली दफा हुआ है िक दो सालȗ मȂ MD की 8000 

सीटȂ बढ़ी हȅ।  ये 13000 से 21 हजार और कुछ सीटȂ बढ़ गयीं।  इस तरह, हमने ये 

कदम उठाये।  
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उसके साथ-साथ, हमने age-limit बढ़ा दी।  यहा ँमȅ माननीय सदÎयȗ की 

मदद चाहँूगा।  व ेकहते हȅ िक Medical Council of India Ģाइवटे कॉलेिजज़ की 

मदद करती है और गवनर्मȅट कॉलेिजज़ की नहीं करती है।  Medical Council of 

India ने कॉलेज की faculty  के िलए वही age िनधार्िरत की थी, जो Îटेट्स के 

दूसरे मुलािजमȗ के िलए थी।  जैसे, िकसी Îटेट मȂ सभी मुलािजमȗ के िलए यह 

55 साल है, तो कहीं 58 साल है और कहीं 60 साल है।  मेिडकल काउंिसल ने 

यह कहा िक अगर हमȂ faculty बढ़ानी है, तो Government medical colleges 

और private medical colleges, faculty की उĦ  65 साल करȂ।  यह एक साल 

पहले िकया गया।  इस साल इसको और बढ़ा कर 65 से 70 साल िकया, क्यȗिक 

हमने अमेिरका और दूसरे देशȗ की faculties study कीं, तो पता चला िक वहा ँ

80-80 और 85-85 साल के लोग भी faculty हȅ।  उन्हȗने कहा िक जब तक वे 

mentally and physically ठीक हȅ, तब तक व ेपढ़ाने की कोई age नहीं चाहते। 

(3e/HMS पर कर्मश:) 

 

3E/KGG-HMS/4.40 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत) : तो फैकÊटी को बढ़ाने के िलए एक 

revolution लाया गया, लेिकन मुझे अफसोस है िक िसफर्  एक-दो राज्यȗ ने age 

बढ़ा दी। हम ने सब से पहले, जो हमारे अंडर की गवनर्मȂट ऑफ इंिडया की 

इंÎटीǷूशंस हȅ, उन की age बढ़ा दी तािक यह राज्य सरकारȗ के िलए िमसाल 
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बने क्यȗिक राज्य सरकारȂ कहती हȅ िक अगर हम फैकÊटी की age बढ़ाएंगे तो 

दूसरे डॉक्टसर् भी मागं करȂगे। हम ने कहा, अच्छा हम तजुबार् यहा ंकरते हȅ। हम ने 

गवनर्मȂट ऑफ इंिडया के अंडर जो इंÎटीǷूशंस हȅ, उन मȂ बढ़ायी और आप को 

आÌचयर् होगा िक एक भी डॉक्टर ने एÃलीकेशन नहीं दी, िरĢजȂटेशन भी नहीं दी 

िक हमारी age क्यȗ नहीं बढ़ी क्यȗिक यह faculty specific decision था। सर, 

यही हम दो साल से राज्यȗ को, एम0सी0आई0 की तरफ से, सरकार की तरफ 

से िलखकर बता रहे हȅ िक अगर हम ने सीटȂ बढ़ायीं तो उस का फायदा तो तीन-

चार साल बाद होगा जब ये डॉक्टसर् एम0डी0 कर के िनकलेगȂ, लेिकन आप के 

हर साल हर मेिडकल कॉलेज मȂ, गवनर्मȂट मेिडकल कॉलेज मȂ 10-15 परसȂट 

फैकÊटी िरटायर होती है, आप इन की age बढ़ाओ तो सात साल के िलए आप 

की समÎया खत्म हो गयी। अब हम ने 70 साल की तो 12 साल आप को नए लेने 

की जरूरत ही नहीं है। आप को वैसे भी उन को घर बठेै पैसा देना है, आप उन 

को ऐसे दीिजए तािक आप को आधा पैसा देकर फुल फेकÊटी िमले वरना आप 

को उन्हȂ पȂशन देनी ही है। लेिकन मुझे अफसोस है िक राज्य सरकारȂ उस की 

तरफ ध्यान िदए बगैर शॉटर् कट चाहती हȅ िक हमȂ थोड़ा कंसेशन दे दो।  

उपसभाध्यक्ष जी, आज हम एक ऐसी दुिनया मȂ रह रहे हȅ िजस मȂ 

साइंस बड़ी तेजी से बढ़ रही है।  बीस साल पहले जो डॉक्टर बना है, वह आज 

नहीं है। मȅ अपने सािथयȗ से भी, जो ÎवाÎथ्य मंतर्ालय से जुड़े रहे हȅ, कहता हंू िक 
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जो ÎवाÎथ्य मंतर्ालय आप ने दस साल पहले देखा है, वह आज नहीं है। 

..(Ëयवधान)... 

SHRI M.V. MYSURA REDDY: Sir, the Minister is not speaking on the 

Bill; he is speaking on the functioning of the Medical Council of India.  

SHRI GHULAM NABI AZAD: You might not have asked the question, 

but other Members have asked the question.  

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN): You see, he is only 

responding to the questions of hon. Members. 

SHRI GHULAM NABI AZAD: I am responding to hon. Members; it 

may not be your question. But, the question which the hon. Members 

have posed is what steps the Government of India have taken to 

increase the number of medical colleges, faculty members and 

students. So, I am totally in tune with what the majority of Members of 

Parliament have said. It may not be your question.  

SHRI M.V. MYSURA REDDY: It is your responsibility to answer 

questions on the Bill.  

SHRI GHULAM NABI AZAD: I am coming to those. Do not be 

impatient, please. The turn of questions posed by you will take some 

time. I am replying to the questions raised by the first speaker... 
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THE VICE-CHAIRMAN (Prof. P. J. Kurien) : Mr. Minister, how long will 

you take to complete?  

SHRI GHULAM NABI AZAD: I have said in the beginning itself that 

hon. Member, who initiated, has covered almost what the other 

Members have said. The other Members have repeated what she 

said; or, may be added one or two points to what she has said. That 

is why I am answering most of the questions which she raised. That 

would satisfy most of the hon. Members. That does not mean that I 

would take the same amount of time what I might be taking, in 

replying to her questions, to reply to each Member’s questions.  

 On rural postings, again, what the hon. Member who spoke first 

said, I would like to say that whatever you have suggested is already 

implemented in the last two years. We have implemented in the sense 

that we have taken decision, had meetings with all the State 

Governments, given circulars, given directions in writing and done 

everything. हम ने दो साल पहले िमिनÎटर्ी मȂ यह फैसला िकया और 

एम0सी0आई0 से request की िक आप इस के आधार पर पिरवतर्न लाओ। आप 

को मालमू होगा िक हम ने last year जब इसी हाउस मȂ सब से ज्यादा शोर हुआ 

था, मेिडकल काउंिसल को भगं कर िदया गया था, हम ने अपनी तमाम पावसर्,  
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10(ए) के अंतगर्त जो पावसर् थीं, व ेसब टर्ासंफर कर दीं। हम ने िसफर्  एक ही 

पावर अपने पास रखी--issuing directions on policy matters. I am very 

happy to say that that was a wise decision, जो चीज मȅ आज कर रहा हंू, 

एम0सी0आई0 जो हमारी पहले थी, I am not saying that they were bad. 

The people who were in MCI earlier उन को खाली limited इतना मालमू था 

िक कॉलेज की क्या specifications होनी चािहए। उन को demand  and 

supply से मतलब नहीं था।  

(3 एफ/एससी पर आगे) 

TDB-SC/3F/4.45 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत) : उनको िडमाडं और सÃलाई से मतलब नहीं 

था। िडमाडं और सÃलाई के बारे मȂ तो Health Minister will know on the basis 

of the problem. उनको िडमाडं एंड सÃलाई से मतलब नहीं था िक हमारी क्या 

िदक्कतȂ हȅ। अच्छा िकया िक हमने वह पॉिलसी अपने पास रखी और हम पॉिलसी 

डायरेक् शन देते हȅ िक हमȂ इतने एमडी ज्यादा चािहए, उसके िलए आप बताओ 

िक क्या-क्या करना चािहए। हमȂ ज्यादा से ज्यादा entrepreneurs अटेर्क्ट करने 

हȅ, उसके िलए क्या करना है। इस Ģकार हम डायरेक्शन देते हȅ और व ेकहते हȅ 

िक यह-यह है और िफर उसके बाद नोिटिफकेशन होता है। इसी तरह से हमने 

रूरल एिरयाज़ के िलए भी उनको बताया िक हम रूरल एिरयाज़ मȂ डॉक्टसर् को 

पुश करना चाहते हȅ। िफर एमसीआई ने बताया, िजसके िलए हमने िमिनÎटरी से 
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नोिटिफकेशन अनाउंस कर िदया। सर, एमबीबीएस करने के बाद हजारȗ लड़के 

एमडी के िलए इिÇतहान देते हȅ और आधे से लेकर तीन गुणा बच्चे फेल हो जाते 

हȅ। हमने बताया िक ये रूरल एिरया मȂ काम करȂ। एमसीआई ने जो बनाया था, 

उसमȂ मȅने खुद अमȂडमȂट िकया, Ģेिक्टकल अमȂडमȂट िकया। उन्हȗने कहा था िक 

जो एक साल रूरल एिरया मȂ सिर्वस करेगा, उसको दस परसȂट माक्सर् िमलȂगे, 

जो दो साल करेगा, उसको बीस परसȂट और जो तीन साल सिर्वस करेगा, 

उसको तीस परसȂट माक्सर् िमलȂगे। मȅने उसमȂ अमȂडमȂट िकया,  not service, 

even on ad-hoc basic, क्यȗिक मुझे मालमू है िक आपको सीधे कोई सिर्वस 

देने वाला नहीं है।  I said, “Even on contractual basis,  क्यȗिक contractual 

basis पर you can just walk-in-interview. इस Ģकार ये Ģेिक्टकल चीज़Ȃ, जो 

पॉिलिटिशयंस को मालमू होती हȅ, शायद ऐडिमिनÎटेर्शन चलाने वाले को, 

एमसीआई को मालमू नहीं हȗगी। इस Ģकार से दो साल से यह लागू है िक आप 

permanent लगȂ, आप contractual basis पर लगȂ या आप ad-hoc basis पर 

लगȂ, अगर आप एक साल काम करȂगे और इंटरËय ूदे दȂगे, National Entrance 

Examination दȂगे, अगर आप एक साल रूरल एिरया मȂ काम करȂगे तो आपको 

दस परसȂट माक्सर् िमलȂगे, दो साल करȂगे तो बीस परसȂट और अगर तीन साल 

काम करȂगे तो तीस परसȂट माक्सर् िमलȂगे। So, Madam, this is already in 

vogue. But I am sorry to say that not many boys and girls are 

attracted. I was very disheartened; I am still very disheartened. As the 
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Chancellor of nine or eight institutions, which are directly under the 

Government of India. जब मȅ convocation मȂ 600-700 लोगȗ को िडगर्ी देता 

हंू तो I take some time और मȅ बच्चे के कान मȂ पूछता हंू - कोई बच्चा कहीं का 

होता है, कोई कहीं का, कोई साउथ का होता है, कोई वÎेट का तो कोई ईÎट 

का होता है - िक आप इसके बाद कहा ंजाओगे, नौकरी कहा ंकरोगे? तब 99.9 

परसȂट बच्चे कहते हȅ िक िदÊली मȂ करȂगे। So, I am totally disheartened िक 

ये attitude आजकल एजुकेशन का बन गया है िक उस Îटेट के लोग भी अपने 

यहा ंवापस नहीं जाते हȅ।  आप जानते हȅ िक जब इस तरह का attitude  है, ऐसे 

मȂ हमने यह सुिवधा ĢाÃत कराई है, इस सुिवधा का Ģोिवज़न हमने रखा, लेिकन 

it is non-implementable. महोदय, यह तो नए ÎटूडȂट्स के िलए था।  Sir, this 

is a thing in which no television channels would be interested. The 

television channels are interested in propagating other things. Nobody 

propagates about the real things. So, this is the only forum where our 

Members of Parliament should know what is happening. When they 

go to their respective constituencies, at least, they can tell the people 

what is happening.  

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN): No, I am not controlling 

the Minister. But there is one more Bill which we have to take up. 

(Interruptions) 
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SHRI TARIQ ANWAR: We can take it up tomorrow. (Interruptions) 

SHRI GHULAM NABI AZAD: Sir, if you had allowed only five 

speakers, then I would have taken less time. If you allow 13 speakers, 

then, I will take more time. (Interruptions) That is not my mistake.  

इसके अलावा जो सिवȊग डॉक्टसर् हȅ, उनके िलए भी हमने िवलेजेज़ मȂ पुश करने 

के िलए इंसȂिटव िदया। This is the highest incentive, I think, one could 

ever think of.  नॉमर्ली एमबीबीएस के बाद जो सिवȊग डॉक्टसर् हȅ, व ेदर-बदर 

िफरते हȅ िक मुझे िडÃलोमा िमले लेिकन उनको िडÃलोमा नहीं िमलता है। हमने 

रखा िक सिवȊग डॉक्टर अगर तीन consecutive years तक, लगातर तीन साल 

के िलए देहात मȂ काम करेगा, तो उनके िलए हमने िडÃलोमा मȂ 50 परसȂट 

िरज़वȃशन रखा। 

(3जी-एमसीएम पर कर्मश:) 

 

 

KLS/MCM/3G-4.50 

SHRI GHULAM NABI AZAD (CONTD): In spite of that, no serving 

doctor is ready to go. You tell me, as the Health Minister of India, 

through the MCI can the Government of India make policies?  It is 

ultimately the State Governments who have to implement it and some 
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sorts of genes have to be put in our doctors so that their thinking is 

changed.  Otherwise I am left to myself and I cannot do anything in 

this regard.  Now I will come to other areas because I think I have said 

enough about this. ...(Interruptions).. I will answer your point. आपने 

फरमाया िक हमने भगं कर िदया।  जब वƪ जाता है और कल क्या हुआ तो भलू 

जाता है।  मेरे ख्याल मȂ सदन के लोग जानते हȅ िक उस वƪ जब यह घटना हुई 

थी तो यह सदन िबÊकुल बाउंड था िक आज ही करो, अभी करो,                   

इंÎटȂट एक्शन।  क्यȗिक अब डेढ़ साल हो गया, आप भलू जाते हȅ िक क्यȗ कर 

िदया।  लेिकन सबसे पहले इसी सदन मȂ मई मȂ कहा गया था िक मेिडकल 

कȚिसल ĥÍट है, मेिडकल कȚिसल खराब है।......(Ëयवधान)  

एक सÇमािनत सदÎय : इंÎटीǷूशन खराब है। 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : इंÎटीǷूशन आदिमयȗ से बनता है दीवारȗ से नहीं 

बनता।   उस वƪ हमारे पास कोई राÎता नहीं था, इस पर आिर्डनȂस लाने के 

िलए।   यह भी सत्य है, हमने कहा िक आिर्डनȂस लाएंगे और अगले साल तक एक 

नया िबल आएगा।  वह नया िबल क्या था, मȅने उस समय नहीं सोचा था जब 

हमारी सरकार बनी थी, तब मुझे दस िदन ही हुए थे मंतर्ी बने हुए।  िफर पदंर्ह 

िदन बाद बजट सेशन आ गया, उसमȂ राÍटर्पित जी का भाषण था िक दो                         

ओवरआिचȊग बॉडीज बनȂगी, एक एजुकेशन के िलए बनेगी और एक           

ओवर  आिचȊग बनेगी हैÊथ के िलए।  तो हमने उस पर ऑलरेडी काम शुरू कर 
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िदया था।  उसी के सदंभर् मȂ माननीय Ǜी एन0के0 िंसह के सÃलीमȂटर्ी का भी 

जवाब देना चाहता हंू।  माननीय एन0के0 िंसह जी ने बताया िक राÍटर्पित जी के 

भाषण मȂ था िक िबल 100 िदन मȂ तैयार हो जाएगा।  नहीं।  I have great 

respect for you and I would only like to make some correction.  Para 

32 says, "My Government will initiate steps within the next 100 days 

on the following measures:.." उसमȂ यह भी है।  Let me tell you that I am 

very happy that within first 18 days action was initiated.  On 4th June 

the hon. President delivered her Speech to the Joint Session and on 

22nd June a Taskforce was constituted by us with eminent people 

from across the country and within 56 days after Rashtrapatiji Speech, 

the Taskforce submitted its report also. Since I have taken up this 

subject, let me finish this and tell why this Bill has not been brought.   

 सर, कुछ चीजȂ होती हȅ जब नई चीज होती हȅ उसको एंटीिसपेट नहीं 

करते।  लीडर ऑफ अपोिजशन ने इस हाऊस मȂ परसȗ बहुत अच्छा भाषण 

िकया।  उन्हȗने कहा िक हम कब से लोकपाल िबल शुरू कर रहे थे।  लेिकन जब 

आदमी चलता है, चलता है तो चार िडकेड्स लग गए।  माया िंसह जी ने कहा िक 

पिंडत जी ने 1956 मȂ यह बनाया था और आप इसमȂ पिरवतर्न लाए।  उन्ही पिंडत 

नेहरू जी की लीडरिशप मȂ तथा Ģाइम िमिनÎटरिशप मȂ हमने काÎंटीǷूशन 

ऑफ इंिडया भी बनाया था, अभी तक हम उसमȂ तकरीबन-तकरीबन सौ दफे 
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पिरवतर्न ला चुके हȅ।   We live in a dynamic world. उस वƪ जो ठीक था वह 

दस साल बाद नहीं था और जो दस साल बाद था वह आज नहीं है और जो आज 

है वह बीस साल बाद नहीं होगा।.......(Ëयवधान)  

Ǜीमती माया िंसह : आप एक सवाल तो पूछने दीिजए। 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : मȅ आपका ही जवाब दे रहा हंू।  इसे खत्म करने 

दीिजए।......(Ëयवधान) 

Ǜीमती माया िंसह : वही बात तो पूछ रहीं हंू।  पूरी ऑटोनॉमस बॉडी खत्म कर 

दी।  उसमȂ चȂज लाते, सशंोधन करते। 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : यह जवाब उसी से िनकलता है।  These are both 

interconnected. ...(Interruptions)... िक आप िबल क्यȗ नहीं लाए, I am 

coming to that.. क्यȗ नहीं लाया,  because this is connected with that. 

Unless I tell, you will not understand.  

(Contd by 3H/SSS) 

 

SSS-GS/3H/4.55 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत):  तो इसिलए जब आदमी भाषण के िलए Îपीच 

बनाता है..। जब उसके अंदर आप जाते हȅ,  आप बोट मȂ जाते हȅ, जब आप 

समन्दर मȂ जाते हȅ, डीप-सी मȂ जाते हȅ,  तो आप कहा ंसे कहा ंपहंुचते हȅ, क्या 

सोचते हȅ ? जब इसमȂ पूरे देश के हैÊथ के लोग और साइआिन्टÎट शािमल होते 
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हȅ, तो कहते हȅ िक ये लाओ, वह लाओ और एजुकेिटड लोग पढ़ते हȅ, तो वे कहते 

हȅ िक ये इसमȂ डालना है, वह उसमȂ डालना है, Let me just site a few 

examples इस डेढ़ साल मȂ of all what has been done.  On 22nd June, 

Task Force was constituted.  On 31st July, Task Force submitted the 

Report.  On 7th August, 2009, State Governments -- now State 

Governments came into the picture which we might not have 

visualized at that time -- and other stakeholders requested for their 

comments and suggestions.  On 24th August, a presentation was 

made before the Prime Minster by the Health Minister and officers.  In 

October 2009, the Report of the Task Force along with the draft Bill 

was placed on the official website of the Ministry.  On 29th March, 

2010, comments were received from 14 States and others concerned.  

Only Kerala did not support the Bill.  From 17th to 19th June, 2009, 

regional consultations were held -- after getting the State consultation 

-- for North India in Delhi, for Western India in Mumbai, for Southern 

India in Mangalore and for Eastern India in Calcutta and again second 

for Southern India in Chennai which were attended by the Vice-

Chancellors from across the country.  In these, they participated in the 

regional conferences and principals of medical colleges and 
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practitioners and academicians and representatives of regional Indian 

Medical Association, besides the representatives of the State 

Governments and Union Territories participated.  On 15th August, the 

Prime Minister in his speech reiterated this and on 30th December a 

Conference of Central Council of Health and Family Welfare, the apex 

body of the country that consists of all the State Governments from 

across the country, discussed and this was passed unanimously.  

Then, on 23rd November, we made the presentation towards hon. 

Prime Minister.  On 30th November, a final draft was presented in 

consultation with the Legislative Department -- now the law Ministry 

comes into the picture – and circulated to Departments, Government 

of India and Expenditure and Higher Education and PMO.  On 

December 10th, comments received from.... 

Ǜी Ģकाश जावडेकर : सर, यह बता दीिजए िक  क्या आठ, दस साल और 

लगȂगे ? ...(Ëयवधान)... 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद:  मȅने कल की िमसाल दी िक जब आप बनाते हȅ, तो दुआ 

करते हȅ िक यह एक महीने मȂ बन जाएगा, लेिकन जब आप एक नई शुरूआत 

करते हो, तो नई शुरूआत ...(Ëयवधान)... 

Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी: सर, मȅने एक सवाल पूछा था िक ...(Ëयवधान)... 
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Ǜी गुलाम नबी आज़ाद:  मȅ अभी आपके सवाल पर आया नहीं हंू। मȅ अभी आपके 

सवाल पर आऊंगा। ...(Ëयवधान)... मȅ यह कह रहा हंू िक आपको एक नया 

िबल लाना है िजसमȂ एमसीआई को लाना है, िजसमȂ डȂटल काउंिसल को लाना 

है, िजसमȂ निसȊग काउंिसल को लाना है, िजसमȂ पैरा-मेिडक्स भी लाना है, तो 

इतने Îटेक होÊडसर् पूरी कंटर्ी के  it should not be half baked, half cooked.  

और िफर कल ही, इसिलए तमाम Îटेक होÊडसर् से, Îटेटȗ के, राज्यȗ के, दूसरी 

काउंिसलȗ से चचार् करने मȂ टाइम लग रहा है। अभी हमारे एन.के. िंसह जी ने 

सच कहा िक बीच मȂ यह चचार् थी िक यह हैÊथ िमिनÎटर्ी मȂ जाएगा या  

एचआरडी िमिनÎटर्ी मȂ जाएगा। इसके िलए भी हमने तमाम राज्यȗ के हैÊथ 

िमिनÎटरȗ के साथ कंसÊटेशन िकया।  उन्हȗने कहा िक आपको तो गवनर्मȂट 

ऑफ इंिडया मȂ िदक्कत नहीं होगी, क्यȗिक दो िमिनÎटरȗ के बीच मȂ मामला 

टर्ासंफर होगा।  लेिकन Îटेट्स मȂ हैÊथ िमिनÎटर और एजुकेशन िमिनÎटर 

टोटल िडफरȂट हȅ।  उन्हȗने बताया िक व ेिमिनÎटसर् को एडजेÎट करने के िलए 

हैÊथ मȂ भी दो िडपाटर्मȂट बनाते हȅ, हैÊथ वाला अलग और मेिडकल एजुकेशन 

वाला अलग होता हȅ। 

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P. J. KURIEN):  Do not provoke.  We 

have shortage of time. 

(Followed by NBR/3J) 

ASC-NBR/5.00/3J 
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Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत) :  अब NHRM का तीसरा िमिनÎटर बनाते हȅ। 

अगर  आप सेन्टर मȂ मेिडकल एजुकेशन और हेÊथ को एक करोगे,  तो this is 

not acceptable to the Right, Left and Centre and all political parties. 

BJP से लेकर Left और कागेंर्स तक सबने यह कहा िक it is not acceptable. 

So, we are also sorting out that.  We have almost sorted it out.  We 

finally sort it out with the Ministry of HRD saying to it that these are the 

views of the country and we have to respect those views.  Otherwise, 

I have no objection as to how does it matter whether it is under the 

Health Ministry or the HRD Ministry.  So, what I was saying is, मडैम, 

यह कारण हो गया और हमने यह नहीं सोचा होगा िक हम  इसे एक साल मȂ 

करȂगे,  िजसकी वजह से हमȂ यह करना पड़ा।  आपने कहा िक this is the 

reason why we are seeking permission for the second time for 

extension of one more year क्यȗिक यह अगली 14 मई तक है और यह  एक 

साल के िलए और बढ़ गया है।   इससे पहले िक वह भी खत्म हो जाए, तीसरा 

ordinance  पास होना चािहए,  क्यȗिक कल पता नहीं हाउस िकसी चीज पर न 

चले, इसिलए इसको आज ही पास करना चािहए।    

THE VICE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN): Mr. Minister, how 

much more time will you take?   
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SHRI GHULAM NABI AZAD: Sir, I can sit down right now if the House 

is so satisfied. 

SHRI M.V. MYSURA REDDY: Why did you not amend the Medical 

Council of India Act? 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : अच्छा हमने ..(Ëयवधान).. एक िमनट। 

...(Ëयवधान).. माया िंसह जी,  आप सुिनए।  हमने .. ..(Ëयवधान)...  

SHRI PRAKASH JAVADEKAR: Sir, I am on a point of order. 

 Sir, the Ministry of HRD has said, except agriculture education, 

all the fields, including medical, will be under the overarching National 

Council of Education and Research.यह जो िडपाटर्मȂट मȂ चल रहा है, यह 

बताने से क्या होगा?  आप सदन को बताइए, whether the Ministry of HRD 

has agreed.  He has not reacted to that. 

THE VIDE-CHAIRMAN (PROF. P.J. KURIEN): It is for him to react to 

that. 

Ǜीमती माया िंसह :  सर, मȅ केवल एक िमनट लूंगी। मंतर्ी जी,  िजतने भी 

सदÎयȗ ने इस िबल पर बोला है, सब ने यह इच्छा Ëयƪ की है िक  MCI की जो  

एटोनॉमस बॉडी है,  उसको बरकरार रखा जाए।  आप उस पर कुछ नहीं कह 

रहे हȅ।  ...(Ëयवधान).. 
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Ǜी गुलाम नबी आज़ाद :  आप वƪ जाया कर रही हȅ, तो मȅ कैसे कहंू? 

...(Ëयवधान).. 

Ǜीमती माया िंसह :   मȅ आप से यह कहना चाह रही हंू, ....(Ëयवधान).. 

उपसभाध्यक्ष (Ģो. पी.जे. कुिरयन) :   माया जी, आप  बैिठए।  ...(Ëयवधान).. 

Ǜीमती माया िंसह :  सर, Ãलीज़। उसके बाद आपने जो 6  लोग और 

...(Ëयवधान).. 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद :   मȅ उसी पर बोल रहा था, लेिकन आप बात कर रही 

थीं। ...(Ëयवधान).. 

THE VICE-CHAIRMAN: Let the hon. Minister complete his reply.  

Mayaji, please sit down.  You have already spoken. 

Ǜीमती माया िंसह :  लेिकन आपने उन 6 लोगȗ को हटाने के बाद, िजन दूसरे 

लोगȗ की िनयुिƪ की है, उनके ऊपर सवाल उठ रहे हȅ। ..(Ëयवधान).. 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद :   मȅ जवाब दे रहा था, लेिकन आप सुन ही नहीं रही थीं। 

Ãलीज़ सुना कीिजए।  

THE VICE-CHAIRMAN: Let the hon. Minister complete his reply. आप 

बिैठए, माया जी। 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद :    आप जब बात कर रही थीं, तब मȅने कहा िक माया 

िंसह जी, आप 6 मेÇबसर् के बारे मȂ सुिनए। मȅने आपको तीन दफा कहा, लेिकन 

आपने मेरी बात नहीं सुनी।  मȅने यह बताया है िक जब यह भगं हुई, तो 6 मेÇबसर् 
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की कमेटी बनी ।  हमारे िमतर् उठकर बोलते हȅ िक हम हेÊथ िमिनÎटर्ी अपने पास 

रखते हȅ, क्यȗिक यह दूध देने वाली गाय है। I must say with all authority at 

my command that never before any Minister, even from Congress, 

has ever written this kind of a letter.  Health Ministers were there 

earlier and Health Ministers would come in future.  Let anybody in 

India say, even from Opposition, right from Smt. Maya Singh to the 

hon. Leader of the Opposition, यिद िकसी भी Ģाइवेट से एक भी िशकायत 

हो तो बताइए। आज आप हमारे  िकसी भी कॉिरडोर मȂ आकर contestation  ले 

सकते हȅ। The first letter I wrote immediately after taking over as Health 

Minister.  It was on 12th February.  It was just six months old Ministry. 

(MR. DEPUTY CHAIRMAN IN THE CHAIR) 

SHRI M.V. MYSURA REDDY: Sir, the hon. Minister is saying... 

SHRI GHULAM NABI AZAD: Sir, I am not yielding.  I don't want to be 

disturbed now. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Mr. Mysura Reddy, this is not 

...(Interruptions)...This is the Bill relating to the Indian Medical 

Council only to replace the Ordinance.  Please, under this, do not 

discuss the entire Health Ministry.  It is not a full-fledged discussion of 

the Health Ministry. 
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SHRI M.V. MYSURA REDDY: Sir, I am not discussing the Health 

Ministry.  I have only a point.  The point is, why the MCI Act was not 

amended.  Is it a big thing to do that? 

SHRI GHULAM NABI AZAD: I am coming to that.  I am coming to your 

question. 

(CONTD. BY USY "3K") 

 -NBR-USY-LT/3K/5.05 

SHRI GHULAM NABI AZAD (CONTD.):  If I finish and I don’t reply, 

then, you should point out.  The first letter was written on 12th 

February, 2010.  This is my letter to all Deans and all Principals of 

medical and dental colleges, under my signature. I read, “If anybody 

approaches you on my behalf or on behalf of my office or on behalf of 

any officer of the Ministry, for that matter, the Medical Council or the 

Dental Council, please feel free  to call me on office/ residential phone 

or inform through confidential fax or e-mail, indicating the name and 

other details of the person(s), so that I can take appropriate action”.  

Then, I have given the telephone numbers, fax number and the –

email.  Then, the last paragraph says, “I, once again, reiterate that I 

want to maintain absolute transparency in the functioning of my 
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Ministry.  If any college entertains such middlemen or brokers, it will 

be viewed seriously and I would not hesitate to take stringent action 

and stern action, including withdrawal of recognition and debarring 

from admitting the new batch of students.”  (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:   Mr. Minister, we have to conclude.  We 

have two more Bills.  (Interruptions) 

SHRI GHULAM NABI AZAD:  Then, I again wrote a letter on 20th June, 

this year.  In this letter also I have reiterated the same thing.  इसिलए 

माया जी ने जो बताया िक छह क्यȗ, छह तो करने थे, व ेसात थे, तो हम उनका 

जवाब दे दȂ िक हमने छह मÇैबर िकए। उन्हȗने अच्छा काम िकया, लेिकन हम 

साथ-साथ िरËय ूभी करते थे। हम जो िरËय ूकरते थे, उसमȂ दो किमया ंआईं िक 

सब के सब, including Chairman, सभी के सभी मुलािज़म थे, सरकारी काम 

करते थे और टाइम नहीं देते थे। मेरे पास Ģाइवेट मेिडकल कॉलेिज़ज 

के..(Ëयवधान)..  Please listen to me, or, don’t ask for reply.  It is not 

the question whether you like somebody or not; whether you 

appointed them or we appointed them.   They did a very wonderful 

job.  These people will also do wonderful job.  लेिकन आप ज्यȗ ही िकसी 

को appoint करते, जो हमारे पास िमलता, जो िकसी Ģाइवेट से नहीं है, न 

गवनर्मȂट से है, जो फैक्स आते थे िक हमको जो भेज िदया है, उसको भेज िदया 
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है िक  your college has been disapproved.  So, I told the MCI, if you 

simply write that his college has been disapproved * he will do, unless 

he knows that his college has been disapproved because of shortage 

of infrastructure.  (Interruptions)   

Ǜी वी.पी.िंसह बदनौर : यह क्या कह रहे हȅ, this is unparliamentary 

language.  *, this is unparliamentary.   

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : मȅ उनके िलए नहीं बोल रहा हंू, मȅ उनके फेवर के िलए 

बोल रहा हंू। ..(Ëयवधान)..  िफर तो लीडर ऑफ अपोिजशन, मेरे ख़याल मȂ, 

िजनकी अंगेर्जी मुझे इतनी समझ नहीं आती, मȅ उनके फेवर मȂ कह रहा हंू िक व े

बेचारे क्या करȂगे। अगर आप उसको बताएंगे नहीं िक आपका कॉलेज िबिंÊडग 

की वजह से नहीं अपर्ूव हुआ है, आपकी फेकÊटी की वजह से अपर्ूव नहीं हुआ है, 

आपके इिक्वपमȂट की वजह से नहीं अपर्ूव हुआ है, तो वह अगले साल अपनी  

__________________________________ 

* Expunged as ordered by the Chair 

कमी कैसे पूरी करेगा? इसिलए आपको िलखना होगा। िफर I was told, क्यȗिक 

िकसी के पास इतना टाइम नहीं है, इसिलए उसी पर, that was the single 

one cause मȅने इनको बताया, िमिनÎटर्ी को  िक इससे तो हमारे कॉलेज अपनी 

कमी कभी भी rectify कर ही नहीं पाएंगे, अगर एम.सी.आई. के पास इतना 

टाइम नहीं है, वह िवÎतार से उसको िडटेल मȂ िलख नहीं पाएंगे, तो व ेअपनी 
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कमी कैसे दूर करȂगे? These are some things which are not known to 

everybody.  हमने कहा िक आप एक परमानȂट ढंूढ़ो, िफर परमानȂट कौन सा 

होगा इस Îटेचर का Then, I was told that within six months the Director, 

PGI, was going to retire.  So, the moment he retired I called him and 

asked him not to accept any  

assignment.  पी.जी.आई. के िलए तो मालमू है, मामूली डॉक्टर के िलए आप 

Ģाइवेट वाले ढंूढ़ते हȅ, मȅने कहा कोई एक्सेÃट मत करो,  You have to be a 

full-time.  So, once we appoint full time, क्यȗिक अब कई गुना काम बढ़ 

गया है, पहले डेढ़ सौ कॉलेज थे, दस साल मȂ डेढ़ सौ से साढ़े तीन सौ कॉलेज 

हो गए, अगले साल चार सौ हो गए, सÅजेक्ट्स और बढ़ रहे हȅ।  

(akg/3l पर जारी) 

__________________________________ 

* Expunged as ordered by the Chair 
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-USY/VP-AKG/GS/5.10/3L 

Ǜी गुलाम नबी आज़ाद (कर्मागत) : हम उनको और चीज़Ȃ िदखाने के िलए कह 

रहे हȅ, इसिलए you need a full-time chairman.  िफर यह बात थी, अगर हम 

full-time करȂगे, िफर चेयरमनै को हटाएँगे, तो impression यह जाएगा िक 

शायद पहला वाला चेयरमनै कुछ गड़बड़ था, तो उसको हटा िदया, दूसरे 

चेयरमनै मȂ भी कुछ गड़बड़ था, तो उसको हटा िदया, जबिक इसी मȂ कसूर था।  

इसिलए हमने सोचा िक अगर पिÅलक मȂ कोई argument जाएगा, तो वह कहेगी 

िक there was something wrong, इसिलए उसको हटा िदया।  इसिलए हमने 

दोबारा ही change कर िदया।  एक तो यह था।   

दूसरा यह था िक all five members were from different parts of the 

country.  कभी मीिंटग 24 घंटे के अन्दर बुलानी पड़ती है।  कई दफा कोई 

मीिंटग cancel हो जाती थी।  They could not come; they are busy 

doctors.  We decided that, at least, three members, that is, the 

quorum should be from Delhi.  I have no friendship or मेरा कोई िरÌतेदार 

नहीं है।  इसिलए हमने basic policy बनाई िक चेयरमनै full-time होना चािहए।  

कम-से-कम िदÊली का कोरम होना चािहए िक आप 24 घंटे मȂ मीिंटग बुलाओ, 

वरना आज एक मÇैबर के पास मीिंटग के िलए टाइम नहीं है, िकसी की दूसरी 

मीिंटग है, आप एक महीने तक meetings cancel करते जाओ।  So, it is time- 

bound.  These were the basic principles, that is, to have a full-time 
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chairman and to have, at least, minimum quorum from Delhi.  That is 

the only criteria.  There is no other criterion.  Let it be very clear.   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Hon. Minister, you should conclude now 

because there are other Bills.   

SHRI GHULAM NABI AZAD:  I think I have taken care of all the points.  

...(Interruptions)...  Now, I request that the Bill be passed.  

...(Interruptions)...  

(Ends)  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The question is:   

That the Bill further to amend the Indian Medical Council Act, 
1956, as passed by Lok Sabha, be taken into consideration. 

The motion was adopted.   
Clauses 2 and 3 were added to the Bill 

Clause 1, the Enacting Formula and the Title 
 were added to the Bill.   
....(Interruptions)....  

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  Sir, now the Ordinance has lapsed.  He 

is now again asking for extension.  Can he give an assurance to the 

House, at least now, because it was an elected body and for correct 

reasons you have dissolved it?  Now, you have got a nominated body.  

Are you going to have elections in the stipulated period?  Can he give 

this much assurance to the House?  ...(Interruptions)...   
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SHRI GHULAM NABI AZAD:  Sir, we cannot have elections in -

between because now, as I said, the other Bill, whether this comes 

through this Ministry or that Ministry, it is besides the point, is going to 

come. In that, there is already a provision for elected bodies.  We are 

not disturbing the electoral merit in that body, even if it be the Medical 

Council.  In that overarching body, the elected bodies will be there.  

They will function both for medical Council of India, the Dental Council 

of India and any other council which is elected.  ... (Interruptions)... 

Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी : मंतर्ी जी, एससी/एसटी/ओबीसी के बारे मȂ आपने 

कुछ नहीं बताया? ... (Ëयवधान) ...  

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  How can one body deal with these many 

councils?  Is it possible?  ...(Interruptions)...   

SHRI GHULAM NABI AZAD:  No; no.  That is why, there is an 

overarching body ...(Interruptions)...  That overarching body will deal 

with all the subjects.  ...(Interruptions)...  With respect to 

that...(Interruptions)...   

Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी : सर, बहुजन समाज पाटीर् की तरफ से 

एससी/एसटी के बारे मȂ जो पूछा गया ... (Ëयवधान) ...  
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Ǜी गुलाम नबी आज़ाद : जब वह िबल आएगा, तब उस पर चचार् होगी। ... 

(Ëयवधान) ...  

Ǜी वीर िंसह : सर, हमारी बहुजन समाज पाटीर् की तरफ से अनुसूिचत जाित, 

अनुसूिचत जनजाित के सÇबन्ध मȂ जो ĢÌन पूछे गए थे, आपने अपने जवाब मȂ 

उनके बारे मȂ िज़कर् तक नहीं िकया। ... (Ëयवधान) ... मंतर्ी जी से ऐसी उÇमीद 

नहीं थी। ... (Ëयवधान) ...   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Mr. Minister, please move the Bill to be 

passed. 

SHRI GHULAM NABI AZAD:  Sir, I move : 

That the Bill be passed. 

The question was put and the motion was adopted.   

(Ends) 

(Followed by PB/3Q) 

PB-SCH/3M/5.15 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Now, we will take up the Commercial 

Division of High Courts Bill, 2010. Shri Salman Khursheed to move the 

Bill. ...(Interruptions)... 

Ǜी वीर िंसह: मंतर्ी जी से ऐसी उÇमीद नहीं थी। आप दिलतȗ से नाराज़ हȅ 

...(Ëयवधान)  
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Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी:  आपने अपने जवाब मȂ एक शÅद भी दिलतȗ के बारे 

मȂ नहीं बोला,  

Ǜी उपसभापित: अब हो गया, आप लोग बिैठए ...(Ëयवधान)  

Ǜी वीर िंसह: आप दिलतȗ के बारे मȂ बोलना नहीं चाहते हȅ। ...(Ëयवधान) 

Ǜी उपसभापित: करीमपुरी जी आप बिैठए ...(Ëयवधान) ऐसे नहीं होता है 

...(Ëयवधान)। मंतर्ी जी ने एक घंटा आपको समझाया है, अब आप बिैठए 

...(Ëयवधान)  

 

THE COMMERCIAL DIVISION OF HIGH COURTS BILL, 2010 

 

THE MINISTER OF LAW (SHRI SALMAN KHURSHEED): Sir, I move:  

“That the Bill to provide for the constitution of a 
Commercial Division in the High Courts for adjudicating 
commercial disputes and for matters connected therewith 
or incidental thereto, as passed by Lok Sabha and as 
reported by the Select Committee of the Rajya Sabha, be 
taken into consideration.”   

 Sir, the Commercial Division of High Courts Bill is a very 

important piece of legislation. ...(Interruptions)...  

Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी:  दिलत भी तो इसी देश के नागरिक हȅ। 
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Ǜी उपसभापित: करीमपुरी जी, यह बात ठीक नहीं है, आप बिैठए ...(Ëयवधान) 

ऐसे नहीं होता, Ãलीज़, आप बिैठए ...(Ëयवधान)  

SHRI SALMAN KHURSHEED: Sir, as this House knows, our economy 

has been commended the world over as a growing, emerging 

economy in the world and one of the features ... ...(Interruptions)...  

Ǜी रुदर्नारायण पािण: सर, इनकी बात को सुना जाना चािहए।  

Ǜी उपसभापित: पािण जी, आप बिैठए, आपको क्या ĢॉÅलम है? ...(Ëयवधान) 

इसके ऊपर तीन घंटे तक बहस हो चुकी है, आप बिैठए ...(Ëयवधान)। 

SHRI SALMAN KHURSHEED:  Sir, one of the features that are 

considered very important for Indian economy is the legal services and 

legal system of our country and the particular strength of our economy 

comes from our legal system. ...(Interruptions)... 

SHRI N.K. SINGH:  Sir, ... ...(Interruptions)...  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  That Bill is passed. We have taken up the 

next thing.   

SHRI N.K. SINGH:  I am not on that, Sir. ...(Interruptions)... In the 

Order Paper, Sir, which was circulated, it was understood and we had 

both agreed that the State Bank of India (Subsidiary Banks Laws) 
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Amendment Bill would be taken up prior to this Bill.  So, my point 

really is that has there been ... 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  I will tell you. When the Chair called for 

further discussion on the State Bank of India Bill, it was suggested 

that it will be taken up after discussion.  ...(Interruptions)... That is 

what was informed.  

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS (SHRI RAJEEV SHUKLA): Sir, the Deputy Leader of the 

Opposition proposed that the State Bank of India Bill should be taken 

up later and we should first finish this.  So, he proposed it and we 

accepted it. ...(Interruptions)... 

SHRI N.K. SINGH:  I have no objection to this Bill being taken up. 

What I am saying is that ... 

Ǜी उपसभापित: एन.के. िंसह जी, हमने पहले Îटेट बȅक का ही लगाया था।            

The Chair called for further discussion on the State Bank of India Bill.  

But then the Deputy Leader of the Opposition got up and said that 

some clarification on that is needed and he suggested that it can be 

taken up later after discussion. I think that discussion has not yet been 
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over. ...(Interruptions)... I have called the Minister. We will take it up 

that after this. 

SHRI SALMAN KHURSHEED:  Sir, in the increasingly competitive 

world, India ...  

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, the point is that this Bill is slated last and 

if you see the time allotted for each Bill, it is beyond 10 hours. In one 

day, you cannot give 10 hours’ agenda. Since morning we are sitting 

here.  Now it is 5.20 p.m. and we have not called our those Members 

who are going to speak on this Bill today. Who will speak?  Who will 

participate?  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  You have given the names. 

...(Interruptions)... 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  We have given the names.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Arun Jaitleyji is here.  

SHRI S.S. AHLUWALIA: No, Arunji is not speaking on this. 

...(Interruptions)... In emergency, it can be done. But Mr. Ravi 

Shankar Prasad is going to speak on this. ...(Interruptions)...  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: In this way, how can it be done? 

...(Interruptions)... 
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SHRI S.S. AHLUWALIA: In emergency, we have given it. 

...(Interruptions)... Mr. Rama Jois who was in the Select Committee, 

the man who has dealt with the whole thing, is supposed to speak on 

this Bill.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  It is listed for today. ...(Interruptions)... 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  It may be listed.  You can list 24 hours’ 

Business for one day.  But how can you exhaust it?  You cannot. It 

cannot be done. ...(Interruptions)... That is wrong. 

...(Interruptions)...  At the best, you can take Copyright 

(Amendment) Bill but not this; and for that too, Sir, we can sit here 

for another 40 minutes, but not more than that.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  But for that, the Minister is not here. 

...(Interruptions)... 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  If the Minister is not here, then adjourn the 

House.  

Ǜी राजीव शुƛ:  जब आपने Îटेट बȅक वाले मȂ बोला था, तो उस िबल को डेफर 

करके हम लोगȗ ने यह ले िलया है। इसके िलए लीडर ऑफ अपोज़ीशन से बात 

हो गई है ..(Ëयवधान) 
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SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, we need a person who will initiate the 

debate. All the political parties give the names of its Members who 

participate on the discussion. On the basis of that, it is done. You 

cannot take it like this. ...(Interruptions)... List it for tomorrow. 

...(Interruptions)...  

(Followed by 3n/SKC) 

3n/5.20/skc-psv 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: As per BAC's decision, three Bills were 

listed for discussion today.  We have to take them up. 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, you may give us direction from the 

Chair.  The time allotted for discussing The State Bank of India Bill and 

the Indian Medical Council (Amendment) Bill was four hours, two 

hours each. Then, three hours were allotted for The Copyright 

(Amendment) Bill, 2010 and three hours for The Commercial Division 

of High Courts Bill, 2010. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The Members who had given their names 

for speaking on The SBI Bill have spoken. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  You may look into the ruling, Sir; it was 

deferred. (Interruptions) 
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MR. DEPUTY CHAIRMAN:  It is not the question of deferment. The 

names which were given... (Interruptions) ...I am sorry.  It is with the 

cooperation of Members of the House that we have to pass the Bills. 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  What would you do if there are no Members 

here to speak? 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Legislative business has to be taken up. 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  That is, of course, our responsibility, but we 

cannot pass Bills without proper discussion. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  But discussions were over. It was 

postponed only for seeking clarifications. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  No, Sir.  Now, there is an amendment. 

SHRI M. VENKAIAH NAIDU:  Sir, a new amendment has come. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The amendment will be moved and it 

would be discussed.  Anyway, it is for the Government and... 

(Interruptions) 

संसदीय कायर् मंतर्ालय मȂ राज्य मंतर्ी (Ǜी राजीव शुƛ): Îटेट बȅक वाला िबल 

पहले slated था।  आपने कहा िक इसे बाद मȂ लȂगे, तो हमने कहा ठीक है।  हमने 

इस पर agree िकया।  उसके बाद The Indian Medical Council Bill िलया 

गया। ...(Ëयवधान)... उसके बाद जब The Commercial Division of High 
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Courts Bill आया तो मȅने Leader of the Opposition से िडÎकस िकया और 

उनकी consent लेने के बाद ही इसे लगाया है।  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: नहीं, सर। आप इसे ऐसे कैसे लगा लȂगे? 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी राजीव शुƛ: उसके बाद ही इसे लगाया है।...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: आपने िसफर्  inform िकया।  ...(Ëयवधान)... उन्हȂ 

सारी चीज़ȗ का पता नहीं है। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: इस तरह से कभी िडÎकशन नहीं होता। ...(Ëयवधान)... 

DR. BHARATKUMAR RAUT:  Sir, I seek your protection. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  What is it? (Interruptions) 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: उन्हȂ सारी चीज़ȗ का पता नहीं था। ...(Ëयवधान)... 

आपने िसफर्  उन्हȂ inform िकया। ...(Ëयवधान)... यह inform िकया िक हम इसे 

ले लेते हȅ।  यह क्या है? ...(Ëयवधान)... 

Ǜी वी. हनुमंत राव: व ेआपके लीडर हȅ। ...(Ëयवधान)... उनको सब पता है। 

...(Ëयवधान)... 

DR. BHARATKUMAR RAUT:  Sir, we have been waiting for so 

many... (Interruptions)  

SHRI S.S. AHLUWALIA:  The only thing that we can do here is िक आप 

या तो पहले The Copyright Bill लीिजए अथवा Law Minister अपनी Îपीच 
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खत्म कर लȂ, and let it be slated for tomorrow morning as the first Bill.  

Members from our side would also be here and they would participate 

in the discussions.  Without effective participation, we are not ready to 

pass any legislation. 

Ǜी राजीव शुƛ: उस पर Leader of the Opposition अगर बोलना चाहȂ, तो वे 

भी बोल सकते हȅ।  उनकी तैयारी है। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: जबदर्Îती क्यȗ?  हमने इस पर बोलने के िलए अपने 

एक मÇैबर को तैयार करके रखा है।...(Ëयवधान)...  

Ǜी राजीव शुƛ: तब तक हमारा Îपीकर...(Ëयवधान)...  

SHRI S.S. AHLUWALIA:  That is my understanding.  Who are you? 

(Interruptions) 

Ǜी राजीव शुƛ: अगर हम 35 िमनट्स ...(Ëयवधान)... अगर हम इसके बाद 35 

िमनट्स...(Ëयवधान)... 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Who are you? (Interruptions) This is the 

discretion of my Party. (Interruptions)  

Ǜी उपसभापित: अहलुवािलया जी, Ãलीज़  ...(Ëयवधान)...  

Ǜी सत्यĨत चतुवȃदी: उपसभापित महोदय, ...(Ëयवधान)... यह गलत है। 

...(Ëयवधान)... ये िमिनÎटर से पूछ रहे हȅ, who are you? ...(Ëयवधान)...  
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SHRI S.S. AHLUWALIA:  He may be the chief whip of your party, but 

not my party's. (Interruptions) He cannot dictate terms to my party. 

(Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  He is a Minister. (Interruptions) He is a 

Minister. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Let the hon. Law Minister introduce the Bill 

and let him speak on this. (Interruptions)  We will start the debate 

tomorrow. (Interruptions) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: The Law Minister. (Interruptions) 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  How can I allow him to ask Members from 

my Party... (Interruptions) 

Ǜी राजीव शुƛ: यह आप ही तय किरए, लेिकन इसके साथ-

साथ...(Ëयवधान)...  

Ǜी उपसभापित: आप बिैठए, बिैठए। ...(Ëयवधान)... 

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: मेरी पाटीर् का नाम िलया तो ...(Ëयवधान)... 

SHRI V. HANUMANTHA RAO:  How can he... Interruptions) What is 

this? (Interruptions) 

Ǜी उपसभापित: आप Ãलीज़ बिैठए। ...(Ëयवधान)... हनुमंत राव जी, बिैठए। 

...(Ëयवधान)... 
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Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: क्या मȅ तय करँू आपका Îपीकर? ...(Ëयवधान)...  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  I am not able to hear anything.  There are 

so many Members speaking at once. What are you saying? 

(Interruptions)  I have called the Minister to speak. 

Ǜी सत्यĨत चतुवȃदी: महोदय, अहलुवािलया जी अभी कह रहे थे िक उनके 

लीडर को नहीं मानते हȅ।  ...(Ëयवधान)...  चिलए, थोड़ी देर के िलए मान 

िलया। ...(Ëयवधान)... लेिकन, अब ये िमिनÎटर से पूछ रहे हȅ, who are you? 

...(Ëयवधान)... 

Ǜी उपसभापित: मȅने उनको बताया। ...(Ëयवधान)... I have told him. 

(Interruptions) आप बिैठए, बिैठए। ...(Ëयवधान)... 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, the Minister for Parliamentary Affairs 

must decide upon names of Members from the Congress Party and 

not my Party. Who is he? In my Party...(Interruptions) 

Ǜी उपसभापित: आप बिैठए, बिैठए। ...(Ëयवधान)... Please, sit down. 

(Interruptions) Please, sit down. (Interruptions) You must facilitate 

things and let the business move on. (Interruptions)  

Ǜी एस.एस. अहलुवािलया: ये Parliamentary Affairs Minister हȅ। 

...(Ëयवधान)...  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Now, the hon. Minister. 
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THE MINISTER OF LAW AND JUSTICE (SHRI SALMAN 

KHURSHEED):  Sir, with the cooperation of all hon. Members from 

the other side of the floor, particularly, Shri Ahluwalia, who, I am 

surprised, is beginning to ask questions about his very dear friends 

and says that he does not know who they are, it seems to 

me...(Interruptions) 

(fd. at 3o/ksk) 

KSK/5.25/3O 

DR. BHARATKUMAR RAUT:   Sir, we are waiting for the Copyright 

(Amendment) Bill, 2010.  How can they compel us to discuss this 

Bill?  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Where is the compulsion? 

DR. BHARATKUMAR RAUT:    This is third on the list, and without our 

knowledge and consent, how can the order be changed and why? 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The Chair has the power to change the 

order.  Don’t question...(Interruptions).   See, the particular Minister 

was not here; the next Bill has been taken...(Interruptions).  

SHRI SALMAN KHURSHEED:  Sir, it seems to me that fatigue, that 

has been caused by the discussion that took place just before this Bill 
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was taken up, is beginning to show on both sides of the House.  But, I 

would earnestly request...(Interruptions).  

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  The problem is because the Minister 

makes lengthy answers...(Interruptions).   And, the problem has 

created...(Interruptions). 

SHRI SALMAN KHURSHEED:  I would earnestly...(Interruptions). 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  If the hon. Health Minister had confined 

himself to his answer, then we would have completed one more Bill.  

The Government should also take into consideration that the reply 

should be apt.   The reply should be a pointed reply.  The reply should 

be short so that more business can be taken up.  If the debate goes 

on for one-and-a-half hours and if the reply is also for one-and-a-half 

hours, then you can’t complete the business.   

SHRI SALMAN KHURSHEED:   Sir, I bow to the Chair and since we 

have half-an-hour left and since it is very clear that the Opposition 

benches do not intend to use the time, I will take this half-an-hour, at 

least, to amplify the reasons behind this Bill.   

 Sir, this Bill was passed by the Lok Sabha without discussion. 

When this Bill was referred to the Select Committee, very important 
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contributions were made by the Select Committee of this House.  

Therefore, I both, acknowledge and express my gratitude to the 

Select Committee and Members of this House for having applied their 

mind and having scrutinised what is a very important Bill, as far as the 

emerging economy of our country is concerned.    

 Sir, this matter goes back to the 188th Report of the Law 

Commission which spoke of the proposals for constitution of a high-

tech fast-track Commercial Division of the High Courts and the 

recommendation for such a Division was made, the idea being that the 

high threshold value matters that pertain to commercial disputes 

should be resolved quickly and should be resolved in a manner that 

gives confidence to the commercial community, the business 

community, and to the investors from across the globe that any 

dispute that arises amongst the business community will not be a 

dispute that would linger on in different courts for a very long time.  

Sir, at the Joint Conference of the Chief Ministers of the States and 

the Chief Justices of the High Courts, which was held in August, 2009, 

in New Delhi, this Report of the Law Commission on the constitution 

of a Commercial Division was considered and a decision was taken 
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that such a Commercial Division be constituted by the High Courts, 

and the Parliament should bring this legislation.  Sir, as I said, the Bill 

was passed by the Lok Sabha on 8.12.2009 without discussion and it 

was referred to the Select Committee of the Rajya Sabha on 

22.12.2009 for examination of the Bill and submission of a report 

thereon to the Rajya Sabha.  Sir, before this Report was finalised, 

there were stakeholders’ conferences.  The views were recorded from 

various stakeholders across the country - in Mumbai, Chennai and 

Kolkata.  And, particularly, the learned Attorney General’s opinion 

also, as a stakeholder, was sought.  Bar Councils, Bar Associations, 

Chambers of Commerce and banks’ associations were consulted.  

The Committee presented its report to the Rajya Sabha on 29.7.2010.  

Essentially, Sir, as the House is aware, and before I move forward, I 

would acknowledge the presence of Mr. Moily who was, in fact, the 

guiding spirit of this Bill.  I had the good fortune to assist him then in 

his previous portfolio, and I believe that one of the dream projects, 

that Mr. Moily had, included this Bill.  There are some other issues as 

well.   Lest the House think that we are concerned only about high 

commercial value disputes and resolution of matters that pertain only 
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to rich, successful people, there are many very important areas where 

we are speeding up the delivery of justice in our country, where we are 

using modern technology to ensure that there is now a pendency grid 

that helps us keep track of how long it is taking for cases for ordinary 

people.   

(continued by 3p – gsp) 

GSP-DS-5.30-3P 

SHRI SALMAN KHURSHEED (contd.): We have also ensured that 

enough money is available for building of infrastructure for two shifts of 

the courts.  We have also decided that with whatever training is 

necessary, the Alternative Dispute Resolution mechanisms are given 

much greater emphasis, which is all being done, Sir, as you know, 

through the setting up of the National Mission for Justice Delivery and 

Legal Reforms.  Once again, I acknowledge the contribution made by 

my colleague, Mr. Moily. 

 Sir, as the House is aware, except for a few High Courts, most 

of the original jurisdiction matters go to the District courts, and, then, 

from the District Courts, subsequently, they go to the High Courts.  

The multiplicity of appeals and the time that it takes, with the lack of 
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effective infrastructure available in District courts – something, which I 

said, we are working on -- creates an unending spiral of delays as far 

as matters are concerned.  Now, of course, we need to address 

delays across the Board.  In criminal matters, the Fast-Track Courts 

experiment has worked extremely well, and, we hope that it could be 

taken further and faster. 

 But, Sir, in trying civil disputes, as I said, the jurisdiction varies 

from court to court, and, from State to State.  The original jurisdiction 

and the pecuniary jurisdiction vary from State to State. Where the 

District courts have unlimited pecuniary jurisdiction, the orders and the 

judgments, which are passed by them, become appealable to the 

High Court.  The purpose of creating a Commercial Division of the 

High Court would be that matters of a certain value, and, matters 

which are to be treated as commercial disputes in commercial and 

business matters, would come to the High Courts in their original 

jurisdiction, and, from the Commercial Division of the High Court, the 

matter could then go to the Supreme Court in appeal.  

 Sir, originally, the pecuniary jurisdiction was kept at Rs. Five 

crores but, on the recommendation of the Select Committee, now, it 
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is being proposed to be reduced to Rs. One crore.  The specified 

value, of course, can be varied by notification by the Government in 

consultation with the High Courts. 

 Sir, the Commercial Division will essentially follow a fast-track 

procedure for disposal of cases.  The procedure itself has been laid 

down in the Act itself.  We hope that one day, this procedure will 

become a preferred procedure for vast number of cases in our country 

but certainly, today, the wisdom of all people, who are familiar with 

court procedures, is that the fast-track procedure should certainly be 

extremely beneficial as far as Commercial Division courts are 

concerned. 

 Sir, the Commercial Division courts will have jurisdiction in 

respect of some important arbitration matters also.  The House will be 

glad to know the proposals with regard to applications for setting 

aside of arbitral award and their execution under section 34 and 36 of 

the Arbitration and Conciliation Act, 1996, which were to be filed in a 

court, as defined in clause (e) of sub-section 2 of the Act, normally 

being the District courts.  Similarly, certain appeals under section 37 

of the said Act were filed also in the District courts.  Now, it is 
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proposed that the Commercial Division will entertain applications 

under section 34 for setting aside of the arbitral award, under section 

36 for execution of arbitral award, and, also appeals under section 37 

of the Arbitration and Conciliation Act, 1996.  For this purpose, Sir, 

some consequential amendments are proposed in the Arbitration and 

Conciliation Act, 1996. 

 Sir, the decision to constitute these Commercial Divisions is 

entirely within the discretion of the High Court and the State 

Governments.  Sir, the provisions of the proposed Act shall be made 

applicable only in consultation with the concerned Chief Justice of the 

High Court of the State.  Enough time will be available to assess as to 

what kind of additional load will be there which will shift from District 

courts to the High Courts, and, how many Division Benches should be 

sitting.  The enactment of this legislation is unlikely to increase the 

workload in a manner that would be unsustainable.  And, certainly, it 

will not be difficult for the Courts to respond to this. 

 (Contd. by sk-3q) 
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SK/3Q/5.35 

SHRI SALMAN KHURSHEED (CONTD.):  Sir, the following important 

amendments have been suggested for which I will seek permission to 

move.  One is in the definition of ‘commercial disputes’.  Some fine 

tuning and focusing of the definition of ‘commercial disputes’ is being 

provided.   

Then, initially, in the original Bill, a single Judge was to sit as a 

commercial division.  That has not been accepted.  Now, there will be 

a commercial division consisting of two Judges of the High Court.  

There could be several such benches.  But that will depend on the 

assessment of the High Court Chief Justice that he makes from time 

to time.  I have already said that the specified value for pecuniary 

jurisdiction has been specified as rupees one crore so that a larger 

number of cases could be shifted to the commercial division.  But in 

this, the High Court would be consulted by the Central Government 

from time to time.  It is quite possible that different High Courts would 

recommend different jurisdiction depending on where we are.  It is 

quite possible that jurisdiction could be higher in places like Mumbai 
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because of the nature and value of property there and it could be less 

in those areas where property is not as expensive.   

Sir, one more important amendment is that a sub-clause has 

been added which provides for non-interference by any court except 

the Supreme Court in the matters that are before the commercial 

division.   

 Sir, broadly speaking, these are the parameters under which we 

have formulated the Bill with the help of the recommendations that 

have been made by the Select Committee.  We do believe that it will 

have far reaching impact on how quickly commercial disputes can be 

sorted out and settled.  It will certainly add to the attraction of the 

Indian destination for people across the globe who want to invest in 

our country.  It will also give us a higher, a better and a more attractive 

profile as far as the legal system of our country is concerned.  And 

certainly, in terms of competition with comparable neighbourhood 

countries that also attract a lot of foreign investment, India would 

stand to gain enormously because of the steps that are being taken.  

Thanks to cooperation from all Members in the House.  Sir, I 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

263

commend the Bill to the House for consideration and I urge the House 

to pass it unanimously.   

 Sir, may I put on record my actual gratitude to the Select 

Committee, particularly the Chairman of the Select Committee?   

The question was proposed. 

THE LEADER OF OPPOSITION (SHRI ARUN JAITLEY):  Sir, we can 

continue the discussion tomorrow.   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Yes, you can speak and after that we can 

continue the discussion tomorrow.   

SHRI ARUN JAITLEY:  I have just two or three questions which the 

hon. Minister may just note so that when we discuss tomorrow, he 

can probably have it examined. 

 The first query is, since it is going to increase the burden on the 

High Courts, is it a fact that the pendency in High Courts has 

increased over the last ten years and are the High Courts already the 

slowest layer of the Indian judicial system?  What this will do is to 

transfer a large number of cases to the High Courts which, compared 

to the subordinate courts and the Supreme Court, are, in fact, the 

slowest layer of our judicial system.  Now, if the hon. Minister can 
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have the data ready, we will know how the graph in the last ten years 

has been moving.    

 Secondly, what is the rationale behind the commercial division 

matters being heard by two Judges?  Normally, nowhere in the world 

it happens and that is one of the dissents I have seen given by some of 

the Members.  At least I have never come across trials being 

conducted by two Judges.  It is always one Judge because then in the 

event of a conflict, it will go to three Judges.  That may further slow 

down the whole process.   

(Contd. by ysr-3R) 

-SK/YSR/5.40/3R 

SHRI ARUN JAITLEY (CONTD.): Thirdly, on valuation, you have 

mentioned that Rs.5 crore will be brought to Rs. 1 crore.  That is the 

lowest valuation and cases above that will go to the High Court.  If you 

see the valuation provisions in your Bill, you have mentioned that for 

each case the value of the case will be the valuation.  In Clause 8(d), 

you are saying that in any other case relating to any other intangible 

right, the market value of the said will be the valuation.  Now you are 

transferring the entire jurisdiction of international commercial 
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arbitration, and intellectual property, understandably so, to these 

courts.  This clause has a reasonable amount of ambiguity, because 

in the case of intellectual property, the valuation is going to be in 

thousands and thousands of crores of rupees; it is going to be in 

billions of dollars.  Let us assume that an IT company or any other 

company sues somebody for an intellectual property, be it a patent 

law matter or a copyright matter, the value of that intangible right is 

going to be in billions of dollars.  How will it impinge upon the right to 

approach a court?  Because if your valuations are going to move up 

under this clause, then the cost of accessing that court in terms of 

court fee will also have a nexus to the valuation.  So it should not be a 

case that you transfer intellectual property jurisdiction to the 

commercial court.  It is quite understandable that rightly so you are 

transferring it.  For example, Microsoft is to sue somebody in India for 

infringing its copyright or a pharmaceutical company is to sue 

somebody for infringing its patent, the valuation of that intangible right 

of intellectual property is going to be in billions of dollars.  Will the 

valuation of the cost to approach the court in terms of court fee 

accordingly move up?  That may adversely affect the right to access a 
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court.  These are serious questions which may require a detailed 

examination.  If the hon. Minister checks up these three questions, we 

may be able to have a more fruitful debate. 

(Ends) 

SHRI N.K. SINGH:   Sir, I just wanted to add to what the Leader of the 

Opposition has said.  I have had the privilege of being the Chairman of 

the World Intellectual Property Right Organisation.  (Interruptions)  It 

is on definition of valuing the intangible assets.   

Since in the last part of your reply, Sir, you have mentioned that 

we are seeking to make it to the best international practice, 

particularly in the neighbourhood, I urge you to also 

consider..(Interruptions).. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  It will come in the debate. 

SHRI N.K. SINGH: Yes, Sir.  The Minister might like to consider the 

best practices..(Interruptions)   

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  We are going to have a debate on this 

tomorrow. 

SHRI N.K. SINGH:  I thought I would just mention this particular fact.   

(Ends) 
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MR. DEPUTY CHAIRMAN:  We will continue this debate tomorrow. 

Now we shall take up Special Mentions.  You can lay them on 

the Table of the House. 

SHRI S.S. AHLUWALIA:  Sir, every time we, the Members of 

Parliament, bring a Special Mention to draw the attention of the House 

and, through the House, we want to draw the attention of the 

Government.  But I have found that a new fashion has come.  You will 

announce the name and ask us to lay them on the Table of House.  I 

will read the Bulletin of the Secretariat.  It is 48477 dated 13th July.  It is 

written about mentioning matters of public importance in the House 

through a Special Mention.  VII says, “Only the Member to whom 

permission has been given may mention the matter in the house by 

reading the text as approved by the Chairman.”   

Sir, if you don’t allow the Member to read the text, what is the 

purpose of a Special Mention? (Interruptions)  You should allow the 

Members to read it.  (Interruptions)  Without reading it, it is a futile 

exercise. 

(Followed by VKK/3S) 
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-YSR/VKK-MCM/3s/5.45 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: I fully agree. 

SHRI S.S. AHLUWALIA: This is your bulletin. It is not my bulletin. It is 

your creation and now, you don’t allow Members to read out their 

Special Mentions. 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Mr. Ahluwalia, I fully agree.  

SHRI S.S. AHLUWALIA: Why should there be time constraint on the 

personal business of a Member? That should not be.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: It is for the House to decide.  

SHRI S.S. AHLUWALIA: Sir, I am ready to sit here till you call the 16th 

Member. I am ready to sit here. You may call.  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Mr. Pilania, not here. Mr. Moinul Hassan.  

SHRI MOINUL HASSAN: Sir, I will lay.  

SHRI S.S. AHLUWALIA: Why do you lay it?  

SHRI MOINUL HASSAN: My text is not here.   

SHRI S.S. AHLUWALIA: You can take it. Text is here. They have the 

text. (Interruptions) He was aware that they will take it up at 12 

o’clock. (Interruptions) Why do you lay? (Interruptions)  
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MR. DEPUTY CHAIRMAN: Mr. Kurien, please sit down? Let me 

clarify. Because of some reason or the other, we were not able to take 

up Special Mentions. They were getting accumulated, sometimes 50, 

60 or 70. Since the Members have not only to read but also the text is 

already there, the Members, when they lay their Special Mentions, are 

entitled to get a reply. 

SHRI S.S. AHLUWALIA: Sir, there are two differences. I will tell you 

the differences. Sir, when I make a Special Mention in the House, it is 

recorded in both audio and visual forms. Tomorrow, if I say that I have 

made a Mention on such and such subject, I want to save it and 

deliver it to my constituency or to the people of my State, I don’t get 

the floppy because there is no audio-tape. My voice is not there and 

my photograph is not there. You are depriving a Member of his right. 

How can you do so?  

MR. DEPUTY CHAIRMAN: I said in the beginning, we will allow. But, 

we will have to limit the Special Mentions. We will discuss that with the 

Chairman. We will have a time limit for the Special Mentions.   

SHRI S.S. AHLUWALIA: Time limit is there. Whatever words, 250 

words, you have given, that is within three minutes.  
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MR. DEPUTY CHAIRMAN: Mr. Ahluwalia, I am talking about the limit 

on the number of Special Mentions which we will take up.  The Chair 

will decide. That is what I said.  

SHRI S.S. AHLUWALIA: Okay. That is a separate issue. That is up to 

you.  

SPECIAL MENTIONS 

MR. DEPUTY CHAIRMAN: Now, Mr. Pilania, not here. Mr. Moinul 

Hassan.  

DEMAND TO TAKE STEPS TO CONSERVE  
CULTURAL HERITAGE SITES OF THE COUNTRY 

 
SHRI MOINUL HASSAN (WEST BENGAL): Sir, heritage has always 

been one of the most intrinsic facets of Indian tourism. However, 

much needs to be done to protect these assets. There are over 400 

heritage sites in Delhi alone. Though various initiatives have been 

taken by the Archaeological Survey of India, the Department of 

Archaeology and the Indian National Trust for Art and Cultural Heritage 

(INTACH), the results of their efforts have been dismal.  Weather is 

not the only reason for the degrading quality of the monuments.  Other 

irritants, such as encroachers, are a big threat to existence of these 
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heritage sites. Given that the ASI does not have any legal authority to 

deal with these encroachers or the capacity to maintain a round-the-

clock surveillance of these sites, these places fall prey to the people 

who make irreparable changes to these sites which leads to huge loss 

to the heritage of the country. Instances of whitewashing the entire 

monument, setting up tin roofs, painting the walls with green plastic 

paint has caused serious damage to the inscriptions on the walls. The 

proper maintenance of these sites will also aid in boosting the inflow of 

tourists in the country. I, therefore, urge upon the Government to take 

immediate action in aiding ASI to protect these heritage sites that 

reflect the rich culture of our nation.  

(Ends) 

(Followed by KR/3t) 

KR-GS/3T/5.50 

REQUEST TO DISPENSE WITH CASTE IN APPLICATION FORM 

SHRI PRAVEEN RASHTRAPAL (GUJARAT):  Mr. Deputy Chairman, 

for one reason or the other, it is observed that there is stigma against 

Scheduled Caste and Scheduled Tribe candidates due to right to 

reservation in educational institutions and Government services. This 
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stigma is converted into discrimination at the time of written exam and 

oral test at the UPSC and other places. The mention of caste may be 

compulsory for those SC and ST candidates who want to avail right to 

reserved quota. One may opt for general quota and in that case it 

should not be compulsory to mention caste in the application. The 

applications form may be redrafted in view of these circumstances 

where qualified candidates are discriminated by few examiners. 

     The caste of the candidate should be known only to the recruiting 

authority and not to those who are associated with the work of 

verification, written test and oral test.  

     The hon. Minister of Personnel, Public Grievances and Pensions 

may please explain the present system adopted by the UPSC, Central 

Secretariat and all other Central Government Departments. 

                                (Ends) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Dr Janardhan Waghmare, not here. Shri 

Jugul Kishore, absent. Shri Mohan Singh, not present. Next Shri Avtar 

Singh Karimpuri. 

 

REQUEST TO TAKE EFFECTIVE MEASURES TO CHECK     
 MALNUTRITION AMONG CHILDREN IN THE COUNTRY 
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Ǜी अवतार िंसह करीमपुरी (उǄर Ģदेश):  उपसभापित महोदय, मȅ सदन का 

ध्यान अित महत्वपूणर् िवषय कुपोषण से हमारे देश मȂ उत्पन्न िÎथित की तरफ 

आकृÍट करना चाहता हंू।  मȅ यह बताना उिचत समझता हंू िक हमारे देश मȂ 

कुपोषण के चलते 0-3 वषर् की आयु के अण्डरवेट बच्चȗ की सखं्या 47 Ģितशत 

रही है और कुपोषण से मरने वाले बच्चȗ के कई कारण हȅ,  जैसे बच्चा देने वाली 

माताओं का BMI 18.5 Ģितशत से नीचे होना, लो बथर् वटे बच्चȗ की अिधक 

सखं्या, खून की कमी, समय से टीकाकरण न कराना, Îवच्छ पेयजल की 

अनउपलÅधता, उिचत साफ-सफाई की कमी, उिचत रूप से न िलए जाने वाले 

आहार, बाल-िववाह, गभर् के समय उिचत देखभाल का अभाव तथा बच्चȗ के 

पौिÍटक भोजन की अनदेखी के कारण आिद । इसी कर्म मȂ यह सजं्ञान मȂ लाना 

चाहंूगा िक माइकर्ोन्यूिटर्यन्स की कमी मृत्यु दर को काफी Ģभािवत करती है। 

आयरन और िवटािमन ए की कमी के चलते हमारे देश मȂ बहुत ही ज्यादा बच्चे 

अपना पहला जन्म िदवस भी नहीं मना पाते हȅ। िवटािमन ए की कमी से HIV 

Positive माता से उत्पन्न बच्चे मȂ वायरस के टर्ासंफर होने का खतरा बढ़ जाता 

है। िवटािमन ए की Ģचुर मातर्ा, बच्चȗ को डायिरया, चेचक व मलेिरया से मरने 

वाली मृत्यु दर को भी घटा देती है। एनीिमया अथार्त खून की कमी (IDA) दूध 

िपलाने वाली मिहलाओं और गभर् धारण करने वाली मिहलाओं मȂ अिधक पाई 

जाती है। इससे मिहलाओं की Ģीमचुर िडलेवरी हो जाती है और बच्चȗ का 
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शारीिरक व मानिसक िवकास, समुिचत ढंग से नहीं हो पाता है।  लगभग 75 

Ģितशत बच्चे Îकूल जाने से पहले ही (IDA) Iron Deficiency Anemia से 

Ģभािवत होते हȅ और 57 Ģितशत बच्चे (VAD) Vitamin A Deficiency Anemia 

से Ģभािवत होते हȅ। कुपोषण का िशकार बच्चे शहरȗ की अपेक्षा गर्ामीण के्षतर् मȂ 

ज्यादा हȅ।  यह लड़कȗ की अपेक्षा लड़िकयȗ मȂ अिधक है और बहुत ही गंभीर बात 

है िक अनुसूिचत जाित/अनुसूिचत जनजाित के लोगȗ मȂ, अदर बैकवडर् क्लासेज 

और मॉइनािरटीज़ के लोगȗ मȂ अन्य लोगȗ की अपेक्षा यह बहुत ही अिधक है। 

 अत: मȅ आपके माध्यम से सरकार से अनुरोध करता हंू िक कुपोषण को 

रोकने हेतु, बच्चȗ की मृत्यु दर को समाÃत करने हेतु, वतर्मान पचंवषीर्य योजना 

तथा 12वीं पचंवषीर्य योजना मȂ अिधक से अिधक मद का Ģावधान हो। साथ ही 

केन्दर् सरकार ǎारा कुपोषण को समाÃत करने हेतु Ģायोिजत कायर्कर्मȗ को और 

अिधक Ģभावशाली बनाया जाए। देश का िवकास इन्हीं मिहलाओं तथा बच्चȗ के 

शारीिरक व मानिसक िवकास के ऊपर िटका है। Îवतंतर् व िवकिसत भारत की 

पिरकÊपना इनको नज़र अंदाज कर के नहीं की जा सकती है। धन्यवाद। 

(समाÃत) 

 

Ǜी रुदर्नारायण पािण(उड़ीसा): महोदय, मȅ अपने आपको इससे सÇबǉ करता 

हंू। 

(समाÃत) 



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

275

(3U/ASC पर आगे) 

MKS-ASC/5.55/3U 

DEMAND FOR IMPROVING FACILITIES FOR PASSENGERS 
OF AIR INDIA AT IGI AIRPORT ON LINES OF 

 PRIVATE AIRLINES 
 

Ǜी मोहÇमद अली खान (आन्धर् Ģदेश) :   महोदय, मȅ आपके माध्यम से िमिनÎटर्ी 

ऑफ िसिवल एिवएशन का ध्यान, नई िदÊली मȂ इंिदरा गाधंी एयरपोटर् पर एयर 

इंिडया से सफर करने वाले मुसािफ़रȗ की परेशानी की तरफ िदलाना चाहता हंू।  

नई िदÊली से  जाने वाले मुसािफ़रȗ के िलए इंिदरा गाधंी एयरपोटर् पर एयर 

इंिडया के काउंटरȗ की तादाद काफी नहीं है। कई बार  भीड़ की वजह से बहुत 

से मुसा िफ़र लÇबी लाइनȗ मȂ खड़े रह जाते हȅ और उनकी Äलाइट छूट जाती है। 

आम मुसािफरȗ के साथ वी.वी.आई.पी. मुसािफरȗ को भी इससे बहुत परेशानी 

होती है।  दूसरे यह िक टी. थर्ी टिर्मनल  पर चेक इन काउंटर से हवाई जहाज़ȗ 

की पािकȊ ग तक का राÎता बहुत लÇबा है, िजससे मुसािफ़रȗ को और खास तौर 

से सीिनयर िसिटज़न्स, मिहलाओं और बच्चȗ को काफी दूर तक पैदल चलने मȂ 

बहुत मिÌकल होती है।  हालािंक इस लÇबे फ़ासले को देखते हुए एयरपोटर् पर 

फ़ैरी सिर्वस का इंतज़ाम िकया गया है, लेिकन एयर इंिडया की Äलाइट से 

िदÊली पहंुचने वाले मुसािफ़रȗ को यहॉ से ले जाने के िलए वहॉ कोई डर्ाइवर 

नजर नही आता जबिक कुछ Ģाइवेट एयरलाइनȗ के मुसािफरȗ को इस फ़ैरी 
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सिर्वस का भरपूर फ़ायदा पहंुचाया जाता है और एयर इंिडया से सफ़र करने 

वाले वी.आई.पी. तक इस सिर्वस से महरूम रहते हȅ।   

 मेरा मुतालबा यह है िक इस तरह एयर इंिडया की कीमत पर Ģाइवेट 

एयर लाइनȗ को फ़ायदा पहंुचाने वालȗ के िखलाफ़ सख्त कायर्वाही की जाए और 

एयर इंिडया की Äलाइटȗ के वƪ भी फ़ैरी सिर्वस की फ़राहमी को यक़ीनी बनाया 

जाए। साथ ही इंिदरा गाधंी एयरपोटर् पर एयर इंिडया के काउंटरȗ की तादाद 

बढ़ाई जाए, तािक एयर इंिडया के मुसािफ़रȗ का सफ़र भी Ģाइवेट  एयर लाइनȗ 

के सफ़र की तरह आरामदेह हो सके।  

(समाÃत) 

ف سِوِل  آ یم سے منسٹريپ کے مادھں آ يم  :) شيآندھرا پرد(  خانیجناب محمد عل

ا  سے سفر ير انڈير پورٹ پر اي ایھں اندرا  گاندي می دہلیان نئيشن کا دھي ایويا

 سے جانے ی دہلینئ۔ طرف دلانا چاہتا ہوںیوں کيشاني پریکرنے والے مسافروں ک

 تعداد یا کے کاؤنٹروں کير انڈير پورٹ پر اي ایوالے مسافروں کے لئے اندرا گاندھ

ں کھڑے ي لائنوں می وجہ سے بہت سے مسافر  لمبیڑ کي بار بھیکئ۔ں ہےي نہیکاف

عام مسافروں کے ساتھ ساتھ ۔ ہےی فلائٹ  چھوٹ جاتیں  اور ان کيتے ہره جا

  ۔ ہے ی ہوتیشاني اس سے بہت  پری مسافروں کو بھی۔پی۔ئآ ی۔وی۔و

 ی جہازوں کیک انِ کاؤنٹر سے ہوائي ٹرمنل پر چی تھریہ کہ ٹيدوسرے 

پارکنگ بے تک کا راستہ بہت لمبا ہے جس سے مسافروں کواور خاص طور 

ں بہت مشکل يدل چلنے مي دور پیلاؤں اور بچوں کو کافي زنس، مہیٹر سينيسےس

 سروس کا یرير پورٹ پر فيکھتے ہوئے ايحالانکہ اس لمبے فاصلے کو د۔ ہےیہوت

 پہنچنے والے مسافروں کو لے ی فلائٹ سے دہلیا کير انڈيکن ايا ہے ليا گيانتظام ک



 
Uncorrected/ Not for Publication-29.08.2011 

277

ر لائنوں يٹ ايويکچھ پرائتا  جبکہ ں آ يور نظر نہي ڈرائیجانے کے لئے وہاں کوئ

ا سے ير انڈيا جاتا ہے اور اي سروس کا بھرپور فائده پہنچایريکےمسافروں کو اس ف

  ۔ںي تک اس سروس سے محروم رہتے ہی۔پی۔ئآ ی۔سفر کرنے والے و

رلائنوں کو يٹ ايويمت پر پرائي قیا کير انڈيرا مطالبہ ہے کہ اس طرح ايم

 فلائٹوں یا کير انڈي جائے اور ای کیارروائفائده پہنچانے والوں کے خلاف سخت ک

 ی اندرا گاندھیساتھ ہ۔ا جائےي بناینيقي کو ی فراہمی سروس کیري فیکے وقت بھ

ا کے ير انڈي جائے تاکہ ای تعداد بڑھائیا کےکاؤنٹروں کير انڈيرپورٹ پر ايا

  ۔رام ده ہوسکے طرح آ یر لائنوں سے سفر کيٹ ايوي پرائیمسافروں کا سفر بھ

  

DEMAND FOR PROPER IMPLEMENTION OF SARVA SHIKSHA 
ABHIYAN IN THE COUNTRY, PARTICULARLY IN ODISHA 

  
SHRI RAMA CHANDRA KHUNTIA (ORISSA):  Sir, my Special 

Mention relates to implementation of Sarva Shiksha Abhiyan in 

Odisha. As we know, the Right to Education Act has given Right to 

Education to all children of the country.  As a part of Sarva Shiksha 

Abhiyan, Government of India is giving sufficient funds for construction 

of school buildings, libraries, laboratories,  salaries of teaching and 

non-teaching staffs, and also for uniforms of students, mid-day meals 

and scholarships.  National Child Labour Eradication Project of 

Government of India is also being implemented in 24 Districts of 

Odisha.  In spite of that, there is no positive result in Sarva Shiksha 
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Abhiyan.  It is learnt that in 167 high schools in Odisha, all students 

failed; not a single student has passed in the examination; 1,987 high 

schools are completely closed since the last two months, 26,000 

teachers and non-teaching staff are on strike demanding 100 per cent 

Block grant as recommended by Sixth Pay Commission.  They are 

sitting on dharnas and hunger strikes; 73 teachers are hospitalized; 

more than 1,50,000 students are deprived of teaching. 

 Sir, I urge upon the Central Government to do the needful for the 

better implementation of Sarva Shiksha Abhiyan all over the country, 

including Odisha. 

(Ends) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:   Thank you.   

 
 

DEMAND FOR FILLING UP VACANCIES OF ENGINEERS 
IN NATIONAL PRODUCTIVITY COUNCIL AT CHENNAI 

Ǜी राम कृपाल यादव (िबहार) :  महोदय,  भारत सरकार के वािणज्य एव ंउǏोग 

िवभाग ǎारा सचंािलत राÍटर्ीय उत्पादकता पिरषà  (NCP) चेन्नई मȂ  65 

अिभयंताओं ने  12 नवÇबर, 2010 को एक वषर् का Ģिशक्षण पूरा िकया है।  

Ģिशक्षण के िलए Ģित अिभयंता से एक लाख रुपए डर्ाÄट के ǎारा िलए गए। 
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इसके अलावा उन्हȂ अपने खचȃ पर  रहकर Ģिशक्षण ĢाÃत करना पड़ा।  NCP के 

िवज्ञापन मȂ यह ÎपÍट िकया गया था िक  एक वषर् के Ģिशक्षण के बाद उनकी 

सहायक िनदेशक के पद पर िनयुिƪ की जाएगी।  चूिंक शत Ģितशत िनयुिƪ का 

Ģावधान था,  िकन्तु पहली बार ऐसा हुआ है िक नवÇबर 2010 के बाद Ģिशिक्षत 

अिभयंताओं की िनयुिƪ  अभी तक नहीं की गई,  जबिक NCP मȂ 80 पद िरƪ हȅ।  

िनयुिƪ के अभाव मȂ अिभयंता किठनाइयȗ से जूझ रहे हȅ।  

 अत:  सदन के माध्यम से माननीय वािणज्य मतंर्ी जी से अनुरोध है िक इस 

िवषय पर ध्यान देते हुए, बेकार पड़े हुए अिभयंताओं की जÊद िनयुिƪ कराने की 

कृपा करȂ।  

(समाÃत)  

SHRI RUDRA NARAYAN PANY (ORISSA): Sir, I associate myself 

with the Special Mention made by Shri Rama Chandra Khuntia. 

(Ends) 

MR. DEPUTY CHAIRMAN:  Shri Kanwar Deep Singh.  He is not here.  

Shri Avinash Pande.  He is also not here.  Shri P. Rajeeve.  He is not 

here.  Dr. Bhalchandra Mungekar.  He is not here.  Shri Mahendra 

Mohan.  He is also not here.  The House stands adjourned to meet 

tomorrow at 11.00 a.m. 

********* 
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The House then adjourned at six of the clock 
 till eleven of the clock on Tuesday,  the 

 30th August, 2011. 
  

 

  

 

 


